
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در اطلاعیه ای ضمن 
در  خلیج فارس  همکاری  شورای  اقدام  کردن  محکوم 
تروریست خواندن حزب الله لبنان اعلام کرد: هجمه های 
پرچم  هرگز  حزب الله  علیه  نظامی  و  تبلیغاتی  سیاسی، 

مقاومت را بر زمین نخواهد گذاشت. در این اطلاعیه که روز 
شنبه در پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
منتشرشده، آمده است: اقدام نابخردانه و فتنه گرانه شورای 

همکاری خلیج فارس ...

سخنان جنجالی یکی از نمایندگان مجلس نهم که به تازگی از حوزه انتخابیه خود به مجلس راه یافته است طی روزهای 
گذشته در شبکه های مجازی منتشر شد و واکنش های بسیاری را برانگیخت. رسانه های اجتماعی و کانال های مجازی به جز این 

موضوع، خواندنی های دیگری را نیز به مخاطبان خود عرضه داشتند.
یک هفته پس از انتخابات پرشکوه مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری، حاشیه ها و اظهارنظرها درباره آن هنوز ادامه 
دارد. از یک سو بزرگان سیاسی همگان را به حفظ حرمت و اخلاق دعوت می کنند و جریان های سیاسی نیز در پی یافتن ریشه 
ناکامی ها و کامیابی های انتخاباتی خود هستند. از سوی دیگر گمانه زنی ها برای ریاست مجلس دهم و گرایش های سیاسی آن 

همچنان ادامه دارد...

چرا برخی خلاف جریان آب دست و پا می زنند؟!

ناکامی و کامیابی های 
انتخا باتی
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مسعود پزشکیان:

کشور بدون اصلاحات پیشرفت نمی کند

صدا و سیما به رشیدپور باخت!

معاون وزیرامور خارجه :

تحریم و ایران هراسی به تاریخ پیوسته است

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

هجمه های سیاسی و نظامی
 پرچم مقاومت را بر زمین نخواهد گذاشت
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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد امتیاز بهره برداری از 6 عدد سازه بیلبورد 

و 2 عدد سازه عرشه پل را به مدت دو سال از طریق 

برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 

روز جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان 

زیباسازی شهرداری قم واقع در خیابان طالقانی )آذر( 

حقوقی  واحد  زیباسازی  سازمان   25 شماره  کوچه 

مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 

37722900 تماس حاصل فرمائید.

ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزاید 

خواهد بود.

سازمان زیبا سازی شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

 آگهی مزایده )نوبت اول(

علی صوفی:

رای مردم »نه« 
به تندروی بود

از اندونزی تا استرالیا

گام های ظریف 
برای توسعه 
مناسبات با 

شرق

به  می خواستند  مردم  گفت:  اصلاحات  دولت  وزیر   
تندروها، به روش هایی که آنها برای حذف جریان رقیب به 
کار برده بودند، به تهمت هایی که آنها با رد صلاحیت ها به 

جریان رقیب زدند نه بگویند.
حذف  در  اصولگرایان  انتخاباتی  رفتار  صوفی  علی 
چهره های اصلی اصلاح طلبان پس از اعلام نتایج انتخابات 
را نوعی عدم رعایت قواعد بازی خواند و افزود: اینکه مردم 
تهران دو هفته قبل در 22 بهمن، مردم ولایی تهران بودند 
و گل کاشته بودند و حالا به دلیل انتخاب یک طرز فکر 
آنها را مردم کوفه و فاسد و ضد ولایت فقیه می خوانند، 
نشان می دهد دوستانی که در قدرت هستند هر آنچه را به 
نفع خودشان هست صحیح می دانند و هرچه به نفعشان 

نیست، محکوم می کنند. 
وزیر دولت اصلاحات گفت: یکی از قواعد بازی سیاسی، 
قاعده رقابت است که باید در چارچوب قانون باشد و هر 
جریانی سعی کند با برنامه هایی که اعلام می کند نظر مردم 
را جلب کند و بعد هم به آن برنامه ها متعهد باشد و در 
طول دورانی که در مجلس است قوانینی را وضع کند که 
آن برنامه ها عملیانی شود. متاسفانه دوستانی که قدرت در 
دستشان است، فقط می خواهند قدرت داشته باشند، نه 

پایبند به تعهداتشان به مردم هستند و ...

معاون اول رئیس جمهوری حضور گروه های تروریستی را برهم زننده امنیت و ثبات 
کل منطقه دانست و افزود: منافع مشترک ایران و ترکیه در استقرار امنیت و ثبات در 

کل منطقه است.
اسحاق جهانگیری روز گذشته در نشست خبری مشترک با نخست وزیر ترکیه 
افزود: سفر آقای داود اغلو به عنوان نخست وزیر، اولین سفری است که انجام می شود و 

از اهمیت ویژه ای برخوردار است و می تواند نقطه عطفی در روابط بین دو کشور باشد. 
جهانگیری ادامه داد: دو کشور ایران و ترکیه همسایه خوبی هستند که همواره روابط 
بسیار خوبی درزمینه های مختلف داشته اند؛ از زمانی که حزب عدالت و توسعه در 

ترکیه حاکم شده است، روابط ما توسعه قابل توجهی داشته است. 
وی اضافه کرد که تداوم گفت وگوها و رایزنی های سیاسی بین مقامات 

دو کشور بر روابط دوجانبه مؤثر است، اظهار داشت: منطقه ای که ما 
در آن قرارگرفته ایم منطقه ای است که با مسائل پیچیده ای 

روبرو است. معاون اول رییس جمهوری گفت: در ملاقات 
روابط  درزمینه  وزرا  حضور  با  عمومی  و  خصوصی 

مفیدی  گفت وگوهای  منطقه ای  مسائل  و  دوجانبه 
داشتیم...

جهانگیری در نشست خبری مشترک با نخست وزیر ترکیه:

اختلافات با ترکیه را مدیریت می کنیم
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کسانی که پشت سر آیت الله واعظ 
سخن گفته اند، پشیمان می شوند

7

آیت الله مکارم شیرازی:

2

2
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مطالبات اقتصادی
 از مجلس دهم 

 پساتحریم، فرصتی ویژه در اختیار اقتصاد ایران قرار داده 
است تا با بازگشت به اقتصاد جهانی، سهم خود در فروش 
نفت را باز یابد و از ظرفیت های سرمایه های خارجی برای 

رونق اقتصادی استفاده کنند.
در انتخابات هفتم اسفند شعارهای تبلیغاتی نامزدهای انتخاباتی، بیش از گذشته، رنگ 
و بوی اقتصادی به خود گرفته بود که این امر به عنوان یک شاخصه مهم و کلیدی، می تواند 
بیانگر پیشرفت و بلوغ سیاسی در کشور باشد. بااین حال آنچه حائز اهمیت است، داشتن 
نگاهی واقع بینانه به شرایط اقتصادی کشور و تأکید بر قانون گرایی است. تجارب چند دوره 
انتخابات  گذشته نشان می دهند که وعده حل تمامی مشکلات اقتصادی در دوره های زمانی 
چندروزه یا چندماهه، بیش ازحد، ایدئال گرایانه است و اگر قرار است اتفاقی روی دهد تنها 

از طریق اجرای قوانین بر زمین مانده، میسر خواهد شد.
در این میان، بدون شک، مهم ترین اولویت های اقتصادی مجلس دهم باید خروج از 
رکود، بهبود معیشت مردم و بسترسازی برای استفاده صحیح از ظرفیت سرمایه گذاری های 

خارجی در پساتحریم در چارچوب سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی باشد.
دولت یازدهم، از زمان روی کار آمدن خود، سیاست های پولی انقباضی را در دستور کار 
قرارداد که همین عامل، توأمان با کاهش درآمدهای نفتی، یکی از شدیدترین و طولانی ترین 
رکودهای اقتصادی در تاریخ ایران را رقم زد. گزارش های رسمی نهادهایی همچون بانک 
مرکزی نیز حاکی از استمرار شرایط رکودی در کشور است و اجرای نیم بند سیاست های 
بسته خروج از رکود نیز تأثیر چندانی بر رونق اقتصادی نداشته است. در این شرایط، مجلس 
دهم باید در نخستین گام، ریل گذاری صحیحی برای خروج کشور از شرایط رکودی ایجاد 
کند. در گام دوم و به تبع بهبود وضعیت اقتصادی، مجلس باید بهبود رفاه و معیشت مردم 
را در اولویت خود قرار دهد. در دو سه سال اخیر، فشارهای متعددی بر اقشار ضعیف جامعه 
به دلیل تحریم ها و نوسانات اقتصادی پدید آمده است. در این میان، معضلاتی همچون: 
بیکاری، پایین بودن سطح دستمزدها، افزایش قیمت ها، بالا بودن هزینه های بهداشت و 
درمان و... همچنان پیش روی مردم خودنمایی می کند و دولت هنوز نتوانسته است راهکار 
جامعی در این زمینه ارائه دهد. بدون شک انتظار مردمی که جمعه 7 اسفندماه، پای 
صندوق های رأی رفتند آن است که رأی آن ها در بهبود معیشتشان نیز تأثیر داشته باشد.

از سوی دیگر باید در نظر داشته باشیم که پساتحریم، فرصتی ویژه در اختیار اقتصاد 
ایران قرار داده است تا با بازگشت به اقتصاد جهانی، سهم خود درفروش نفت را بازیابد 
و از ظرفیت های سرمایه های خارجی برای رونق اقتصادی استفاده کنند. هرچند برخی 
در تلاش هستند تا اقتصاد مقاومتی را به معنای اقتصاد ریاضتی در جامعه جا بیندازند؛ 
اما رجوع به اصول سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی نشان می دهد که این الگو در 
عین درون زایی، برون گرا نیز هست. تبصره 3 ماده 10 این سیاست ها نیز بر استفاده از 
سرمایه گذاری خارجی باهدف صادرات، تأکید دارد. لذا این ضرورت وجود دارد تا مجلس 
دهم، به بازنگری قوانین و اصلاح آن ها در راستای جذب سرمایه گذاری خارجی و هدایت 

آن به سمت حوزه های تولیدی اقدام کند.
در پایان باید گفت به زعم راقم این سطور، اقتصاد ایران، بیش از همه چیز، اکنون به 
انضباط و ثبات در تصمیم گیری نیازمند است. امروز مشکل ما فقدان قانون نیست؛ بلکه 
تورمی از قوانینی است که فعالان اقتصادی و مردم را درگیر کرده است. امید داریم مجلس 

دهم بتواند به مطالبات مردم درزمینه اقتصادی پاسخگو باشد.
* دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران

پیام های آیت الله هاشمی در توییتر و اینستاگرام:

خداحافظ رفیق روزهای سخت 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در پی درگذشت آیت الله طبسی در پیام 

تسلیتی در توییتر و اینستاگرام اوج ناراحتی خویش را ابراز نمود
به گزارش ایلنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی طی پیامی در صفحه اینستاگرام و توییتر 

خود درگذشت آیت الله واعظ طبسی را تسلیت گفت.
متن پیام رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام در اینستاگرام به همراه پیام وی در 

توییتر به شرح زیر است؛ »انالله و اناالیه راجعون«
درگذشت دوست صدیق، برادر، همسنگر سال های مبارزه و همکار عزیز آیت الله عباس 
واعظ  طبسی، تولیت آستان قدس رضوی، نماینده ولی فقیه در خراسان، عضو مجلس 

خبرگان رهبری و مجمع تشخیص مصلحت نظام باعث تأسف و تألم خاطر گردید.
شخصیت بزرگواری که در دامان پدر شریفشان، حاج شیخ غلامرضا واعظ طبسی، 
از وعاظ و خطبای زمان، پرورش یافت و علاوه بر تحصیل علوم دینی از محضر بزرگان 
حوزه  های علمیه، از نخستین روزهای شروع نهضت روحانیت به رهبری امام_خمینی )ره( 
در صف اول و همیشه هستهٔ مرکزی فعالیت های انقلابی در مشهد مقدس بود و با پیروزی 
انقلاب اسلامی یکی از مؤثر ترین شخصیت ها برای تثبیت نظام، به ویژه در منطقهٔ شرق 
کشور بود. حکم امام به ایشان برای ادارهٔ آستان قدس رضوی، مدیریت حوزه علمیه بزرگ 
مشهد مقدس و تداوم آن در دوران رهبری آیت الله خامنه ای، نشان از مدیریت پویا و 
کارآمدشان داشت که طرح عظیم توسعهٔ حرم رضوی و حفظ و توسعه موقوفات آستان 

قدس رضوی از ماندگار ترین کارهای مدیریتیشان است.
اینجانب با تسلیت این مصیبت به رهبر بزرگوار انقلاب، مردم سه استان خراسان شمالی، 
جنوبی و رضوی حوزه های علمیه، مخصوصا حوزه علمیه مشهد، اعضای خانواده محترم، 
همسر و فرزندان محترمشان و آرزوی علوّ درجات، همجواری با اولیاء و صلحای الهی را 
در جوار حضرت حق برایشان خواستارم. امیدوارم مسئولان آستان قدس رضوی، اهداف 
و طرح های ناتمام ایشان را برای ساخت و توسعهٔ حرمی بی نظیر ادامه دهند که می تواند 
 ـاسلامی در جهان تشیّع  باشد. وی همچنین در  یکی از بزرگ ترین پروژه های ایرانی 
صفحه توییتر خود، واعظ طبسی را رفیق روزهای تنهایی خود خواند و به این ترتیب از 
پیکر او خداحافظی کرد. لازم به ذکر است که آیت الله هاشمی رفسنجانی چند روز قبل از 
درگذشت آیت الله واعظ طبسی برای ملاقات از او به مشهد سفر کرده بود و امروز در زمان 
تشییع پیکر او در مشهد مقدس حضور نداشت. توییت رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام به شرح زیر است: واعظ طبسی رفیق روزهای تنهایی ام بود، رفیقی که تا آخر پای 

رفاقتش ایستاد. خداحافظ رفیق روزهای سخت. خداحافظ!

محسن اسماعیلی:

همه کاندیداها به رأی مردم 
و قانون تمکین کنند

نماینده منتخب مردم استان تهران در پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری گفت: همه 
نامزدهای انتخابات، چه کسانی که رأی آوردند و چه آنها که رأی نیاوردند، یک وظیفه دارند 

و آن تمکین به رأی مردم و کمک به منتخبان برای انجام هرچه بهتر وظایف قانونی است.
به گزارش ایسنا، محسن اسماعیلی در مراسم سپاس و قدردانی از فعالان ستادهای 
مردمی در دوران تبلیغات انتخاباتی اظهار کرد: نقطه قوت نظام سیاسی ما این است که 
سیاسیون در زمان انتخابات با یکدیگر رقابت کنند، اما وقتی رقابت تمام شد در فضای 
همدلی تحت هدایت های رهبری معظم انقلاب، دست به دست هم دهند تا مشکلات 
مردم کمتر شود. وی با قدردانی از حضور خالصانه، برادرانه و خودجوش فعالان ستادهای 
مردمی در دوران تبلیغات انتخابات هفتم اسفند ماه خاطرنشان کرد: دعا کنید به اعتماد 
مردم عزیزمان وفادار بمانم و شرمنده آنها نشوم. آرام بخش ترین و تاثیرگذارترین لحظه های 
حضورم در رقابت های انتخابات زمانی بود که مادران دوستان شهیدم از راههای دور تماس 
می گرفتند و برای موفقیت من در انتخابات دعا و نذر می  کردند. این برایم از هر چیز دیگر 
با ارزش تر بود و از پروردگار می خواهم که شرمنده آنان نشوم. اسماعیلی با بیان اینکه با 
تشویق، حمایت و مشورت های جمع بزرگی از علما و فضلا پا در عرصه انتخابات مجلس 
خبرگان رهبری گذاشتم، افزود: در طول ایام حضور در انتخابات نیز سعی کردم پا را فراتر از 
اخلاق و ادب نگذارم و برخی کم لطفی ها و بداخلاقی ها را نیز با خوبی و مهربانیپاسخ گویم. 
نماینده منتخب مردم تهران در پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه با 
اخلاقی کردن رقابت ها، باید قدردان حضور خالصانه مردم باشیم ادامه داد: امروز خود را نه 
تنها منتخب مردم استان تهران بلکه مسئول در برابر همه مردم ایران می دانم. وقتی اخبار 
نتایج نهایی را شنیدم، بین خود و خدا، از همه چیز گذشت کردم و از خدا خواستم که 

مدافع حقوق همگان و فداکار برای نظام اسلامی و منافع ملی باشم.

سید باقر حسینی:

اخراج ایرانی ها از امارات مضحک است
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از موضع 
گیری وزارت امور خارجه کشور در مقابل اظهارات اماراتی ها، گفت: طرح اخراج ایرانی های 

از امارات، موضوعی مضحک و غیر منطقی است.
سید باقر حسینی در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به طرح اخراج ایرانی های از امارات 
ظرف سه سال آینده از سوی معاون رئیس پلیس دبی گفت: این اظهار نظر نسنجیده وبه 
نظر می رسد طرح اخراج ایرانی ها از امارات تحت اعمال فشار از طرف حاکمان عربستان، 

صیهونیست ها و آمریکایی ها صورت گرفته باشد.
نماینده مردم زابل و زهک در مجلس نهم شورای اسلامی ادامه داد: اخراج ایرانی ها 
از امارات و طرح این مسئله که جوانان این کشور به کار نیاز دارند مضحک و غیر منطقی 
به نظر می آید. اگر رونق اقتصادی در این کشور وجود دارد به دلیل حضور ایرانی های و 
سرمایه های ما در آنجا است. وی با بیان اینکه در دنیا چنین برنامه هایی وجود ندارد اظهار 
داشت: به نظر می رسد یکی از دلایلی که اماراتی ها می خواهند ایران از بازار اقتصادی 
آنج خارج شود وجود مشکلات مالی آنها در پی کاهش قیمت نفت باشد. وضعیت قیمت 
نفت به دلیل خوشایند آمریکایی ها از سوی عربستان اعمال شد که بهتر است نسبت به 
افزایش قیمت این کالا اقدام کنند. این نماینده اعتقاد دارد با قیمت گذاری درست بر روی 
طلای سیاه، کشورهای حاشیه خلیج فارس می توانند از مشکل مالی و اقتصادی رها شود 
در غیر اینصورت اخراج تجار ایرانی از کشورشان بی فایده خواهد بود. حسینی تاکید کرد: 
انتظار می رود که مقامات اماراتی رفتاری منطقی داشته باشند و به جای ایجاد تنش به 
فکر حل مشکلاتشان از راه های درست باشند. . به گزارش خانه ملت، »ضاحی خلفان« 
معاون رئیس پلیس دبی و نزدیک به »محمد بن زاید« ولی عهد ابوظبی در صفحه توئیتر 
خود اعلام کرد طی سه سال باید از تمام ایرانی های که در دبی کار می کنند و کاری تجاری 
دارند، بخواهیم که امارات را ترک کنند و مجوز تجاری آنها لغو شود؛ فرزندان ما به باز کردن 
مغازه های تجاری به جای ایرانی ها  بیشتر نیاز دارند تا ایرانی ها. وی تاکید کرد تا زمانی که 
ایران و حزب الله به ادعای وی در امور کشورهای حاشیه خلیج فارس مداخله می کنند، این 

کشورها دست بسته نخواهند نشست.

رئیس هیات تحقیق و تفحص از سهام عدالت خبرداد:

15 فروردین؛ زمان بررسی گزارش تفحص 
از سهام عدالت

رئیس هیات تحقیق و تفحص از سهام عدالت، از اتمام بررسی گزارش نهایی تحقیق و 
تفحص از پرونده سهام عدالت تا 1۵ فروردین ۹۴ در صحن علنی مجلس خبرداد.

ابوذر ندیمی درگفت وگو با خانه ملت، با اشاره به تلاش هیات تحقیق و تفحص از 
سهام عدالت برای رفع ابهامات موجود در این پرونده، گفت: بررسی این پرونده درحال 
حاضر در مرحله جمع بندی قرار دارد. نماینده مردم لاهیجان و سیاهکل درمجلس شورای 
اسلامی، با بیان اینکه تاکنون نشست های بیشماری برای ابهام زدایی از پرونده سهام 
عدالت با مسئولان برگزار شده است، افزود: در خلال این پرونده تخلفات گسترده ای رخ 
داده که باید به تک تک آن ها رسیدگی شود. این نماینده مردم در مجلس نهم، در تشریح 
جزییات تخلفات صورت گرفته در سهام عدالت، تصریح کرد: انتقال نقدینگی به مستغلات، 
سوءمدیریت ها، عدم ایفای وظایف براساس قرارداد، انتظارات و نوع واگذاری ومسئولیت ها 
و ممانعت از تقسیم منافع بین ذی نفعان از جمله تخلفات صورت گرفته در این پرونده 
است. رئیس هیات تحقیق و تفحص از سهام عدالت، یادآور شد: 1۵ فروردین ماه سال 
آتی زمان بررسی گزارش تحقیق و تفحص از سهام عدالت در صحن علنی مجلس شورای 

اسلامی خواهد بود.

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

حذف کارت سوخت اقدامی عجولانه است
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه می توان کارایی جدیدی 
برای سامانه کارت های سوخت هوشمند تعریف کرد، گفت: حذف کارت سوخت اقدام 

عجولانه ای است.
امیرعباس سلطانی درگفت و گو با خانه ملت درخصوص حذف کارت سوخت گفت: باید 
توجه داشت در زمینه طراحی و تولید کارت های سوخت هزینه های زیادی صورت گرفت؛ 
اما اینکه با تک نرخی شدن قیمت بنزین این کارت ها حذف شود؛ یک اقدام عجولانه 
است. نماینده مردم بروجن در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: علی رغم اینکه کارت های 
سوخت برای کنترل سوخت تولید شده بودند، اما کاربردهای دیگری داشت و حتی به 

نیروی انتظامی در انجام وظیفه کمک کرده است.
این نماینده مردم در مجلس نهم ادامه داد: حذف کارت سوخت اقدام شتابزده ای است 
به دلیل اینکه شاید در آینده برای وضعیت مصرف سوخت در کشور تصمیمات جدیدی 
اتخاذ شود که می توان از این ابزار بهره برد. سلطانی گفت: می توان کارت های سوخت را 
به ویژگی کارت جدیدی به نام کیف پول تجهیز کرد و از این ظرفیت بهتر استفاده کرد. 
عضوکمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: می توان کارایی جدیدی برای 

سامانه کارت های سوخت هوشمند تعریف کرد.

آیت الله مکارم شیرازی؛

کسانی که پشت سر آیت الله واعظ 
سخن گفته اند، پشیمان می شوند

آیت الله مکارم شیرازی گفت: مرحوم آیت الله واعظ طبسی مرد بسیار متینی بود و 
ان شاءالله شخصی به جای ایشان امور تولیت آستان قدس رضوی را به دست بگیرد که بتواند 
به صورت آبرومندانه آن را اداره نماید و مردم هم خوشحال باشند که این حرم همچنان 

شکوفاست.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، آیت الله مکارم شیرازی صبح دیروز در درس خارج فقه 
در مسجد اعظم قم ضمن اعلام قرائت فاتحه برای شادی روح آیت الله واعظ طبسی، ایشان 
را شخصیتی فوق العاده دانسته و اظهار داشت: اگر تصاویری از گذشته آستان قدس رضوی 
ملاحظه کنید، خواهید فهمید که آیت الله واعظ طبسی به چه اندازه ساخت وساز داشته و 
این حرم را گسترش داده است. ایشان ابراز داشت: تولیت ها پس از شهادت امام رضا )ع( 
برای این حرم زحمات بسیاری کشیده اند؛ اما کارهایی که از زمان تولیت ایشان انجام شده، 
برتری ده ها برابری دارد. این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: آیت الله واعظ طبسی زحمات 

بسیاری برای رفاه حال زوار کشیدند تا جای کافی در این شهر داشته باشند.
آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به خدمات مرحوم آیت الله واعظ طبسی، تصریح کرد: 
ایشان حرم مطهر را توسعه بسیاری داده و با ساخت صحن جامع، ایرادات بسیاری از سوی 
مردم به این مرحوم گرفته شد. این مفسر قرآن کریم بیان داشت: در سفری که در آن 
سال به مشهد مقدس داشتم، برای برپایی نماز جماعت در صحن جامع از ما دعوت کردند 
که وقتی پس از اقامه نماز به سمت مردم برگشتم، صحن را مملو از جمعیت دیدم و بعداً 
به ایشان گفتم که بنده یک ایراد از شما دفع کردم و آن اشکال ساخت این صحن بوده 
است؛ چراکه نماز جماعتی باشکوه تر از نماز جماعت مکه و مدینه در این صحن برگزار شد.

این استاد برجسته حوزه اظهار داشت: ساخت بیمارستان فوق العاده و کتابخانه مجهز و 
ده ها کار دیگر در اطراف مشهد از دیگر کارهای شاخص ایشان  بوده است.

وی در ادامه به بخشی از فعالیت های فرهنگی مرحوم آیت الله واعظ طبسی پرداختند و 
گفت: ایشان در این فکر بود حرم امام رضا )ع( در سال 20 میلیون زائر دارد و این مردم نباید 
دست خالی از مشهد مقدس برگردند؛ بنابراین اقدام به انجام فعالیت های فرهنگی ازجمله 

انتشار کتاب، جزوه، دعوت از منبری های معروف  در طول سال و ... کردند.
وی فعالیت دیگر آیت الله واعظ طبسی را احیاء موقوفات غصبی امام رضا )ع( دانستند و 
ابراز داشتند: همین امر سبب شد تا موضع گیری های بسیاری  علیه ایشان صورت گرفت و 
سم پاشی هایی انجام شد. این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: مرحوم آیت الله واعظ طبسی 
مرد بسیار متینی بود و ان شاءالله شخصی به جای ایشان امور تولیت آستان قدس رضوی را 
به دست بگیرد که بتواند به صورت آبرومندانه آن را اداره نماید و مردم هم خوشحال باشند 

که این حرم همچنان شکوفاست. 
آیت الله مکارم شیرازی تصریح کرد: زمانی که ما در مشهد بودیم، علمای شهر از فعالیت 
وهابیت در حاشیه این مشهد مقدس شکایت می کردند که در پاسخ به آنان عرض کردم: 
غصه نخورید؛ چراکه کاری می کنیم که حضور ما پررنگ تر شود و باید صدها پایگاه بسیج و 
حوزه علمیه تأسیس کرده خانه عالم و...؛ در آن مناطق حضورداشته و به جوانان اهل سنت 
احترام بگذاریم. این مفسر قرآن کریم افزود: بنابراین اولین فعالیت را بنده شروع کرده و با 
دریافت ۵ هزار مترمربع زمین در حاشیه یکی از بلوارهای مشهد مقدس از سوی آیت الله 
واعظ طبسی، شروع به ساخت حوزه علمیه، نموده ایم و هم اکنون در حال ساخت می باشد. 
این استاد برجسته حوزه بیان داشت: مرحوم آیت الله واعظ طبسی انسان بلندنظری بوده و 
پشت سر ایشان مطالب بسیاری گفته شد؛ اما کم کم پشیمان می شوند. وی اظهار داشت: 
ایشان به عنوان متولی حق تولیه داشتند؛ اما به هیچ عنوان از این حق استفاده نمی کردند. 
وی در پایان ابراز داشت: خداوند متعال روح ایشان را غریق رحمت واسعه گردانده و به ما 
توفیق دهد تازنده هستیم کارکنیم؛ چراکه فعالیت خوب اثر دارد و برکات آن پس از فوت 

به انسان می رسد.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

هجمه های سیاسی و نظامی
 پرچم مقاومت را بر زمین نخواهد گذاشت

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در اطلاعیه ای ضمن محکوم کردن اقدام شورای 
همکاری خلیج فارس در تروریست خواندن حزب الله لبنان اعلام کرد: هجمه های سیاسی، 

تبلیغاتی و نظامی علیه حزب الله هرگز پرچم مقاومت را بر زمین نخواهد گذاشت.
به گزارش ایرنا، در این اطلاعیه که روز شنبه در پایگاه اطلاع رسانی جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم منتشرشده، آمده است: اقدام نابخردانه و فتنه گرانه شورای همکاری 
خلیج فارس در معرفی حزب الله لبنان به عنوان گروه تروریستی، گامی دیگر از طرف جریانات 
ارتجاعی و متحجر و برخی کشورهای عربی در مواجهه با جریان مقاومت و حمایت از 

تروریسم کور داعش و حرکت های تکفیری است.
در این اطلاعیه آمده است: دستان خون آلود آل سعود و حامیان داعش در پیوندی 
آشکار با استکبار و صهیونیسم به دنبال فرافکنی از جنایات گسترده خود علیه مظلومان 

یمنی، فلسطینی، عراقی، سوری و لبنانی است.
در این اطلاعیه آمده است: حزب الله امروز خار چشم اسراییل و امید مردم مستضعف و 
رنج کشیده لبنان و فلسطین است؛ حماسه آفرینی های حزب الله ثابت کرد که اسراییل بیت 

عنکبوت است و سست تر از آن است که بقایی برای خود تصور کند.
اطلاعیه ادامه یافته است: از کشورهای اسلامی و عربی انتظار می رود پشتیبان و 
حامی جریانی باشند که عزت و اقتدار مسلمین را رقم زده و پوشالی و توخالی بودن رژیم 
صهیونیستی را آشکار کرده است و همراه ملت های خودیاری گر مقاومت باشند، نه آنکه گام 

در مسیری گذارند که خوشحالی و رضایت استکبار را در پی داشته باشد.
در این اطلاعیه آمده است: دولت، ملت و علمای شیعه، سنی و مسیحی در لبنان که 
تاکنون حامی فرزندان خود در حزب الله بوده اند بار دیگر نشان دهند که حمایت از حزب الله 
را حمایت از عزت، امنیت و آرامش لبنان می دانند و پاسخ محکمی به این اقدام موهن برخی 

کشورهای دست نشانده بدهند.
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در این اطلاعیه ضمن محکوم کردن اقدام شورای 
همکاری خلیج فارس و نیز خونریزی ها و فتنه انگیزی ها در منطقه، حمایت خود را از 
حزب الله قهرمان به ویژه سید مجاهدان، سید حسن نصرالله اعلام می دارد و از خداوند 

متعال عزت و سربلندی رزمندگان مقاومت را خواستار است.

یادداشت

اخبــار

در  تبریز  مردم  اصلاح طلب  نماینده   
مجلس گفت: ما به راحتی می توانیم در 
با منطق  بین المللی  و مجامع  دانشگاه ها 

اسلامی از دیدگاه و نظرمان دفاع کنیم.
مسعود پزشکیان در گفت وگو با خبرنگار 
پارلمانی ایلنا، با اشاره به برگزاری دو انتخابات 
مهم و سرنوشت ساز 7 اسفندماه در مسیر 
پیشرفت کشور اظهار داشت: پیام مهم این 
دو انتخابات این بود که هنگامی که بر اساس 
قانون عمل کنیم، مشکلی پیش نمی آید و 
هنگامی که برخلاف قانون عمل می کینم، 
سیستم  از  نامناسبی  عکس العمل های 

می گیریم که به نفع مملکت نیست.
او تاکید کرد: اگر در رابطه با آن چه در 
آمده  جامعه  حق  به عنوان  اساسی  قانون 
درست برخورد کنیم، نباید با مشکلی روبرو 
شویم اما اگر سلیقه ای برخورد کنیم، طبیعتاً 
به مشکل برمی خوریم و انعکاس آن را به 

گونه ای متفاوت در جامعه خواهیم دید.
پیام انتخابات تمکین از قانون بود

نماینده مردم تبریز در مجلس با بیان 
این که پیام اصلی انتخابات تمکین از قانون 
را  قوانین  از  برخی  نمی توان  گفت:  بود، 

بپذیریم و بعضی از قوانین را منافی مصالح 
بدانیم. نمی توان با عده ای به دلیل تخلف از 
قانون برخورد کنیم و با عده ای دیگر به این 
بهانه که اقدامشان خودجوش یا ارزشی بوده، 
با تساهل برخورد کنیم. قانون خودجودش و 
غیرخودجوش نمی شناسد و هیچ کس حق 
ندارد خودجوش یا غیرخودجوش برخلاف 

قانون عمل کند.
مردم تهران در اعتراض به بی قانونی ها، 

لیستی رای دادند
او در توضیح علت پیروزی تمامی لیست 
اصلاح طلبان در تهران و دلیل لیستی رای 
مردم  یکپارچه  اقدام  شد:  یادآور  دادن، 
تهران در رای دادن به لیست اصلاح طلبان 
را می توان به عنوان واکنشی به بی قانونی ها 
ارزیابی کرد. در واقع مردم تهران در اعتراض 
به روند موجود به صورت یکپارچه به لیست 

اصلاح طلبان رای دادند.
پزشکیان ادامه داد: هنگامی که فردی 
همچون آقای ابوترابی فرد که فرد مثبت و 
منصفی است، در این سیستم رای نمی آورد، 
حتی  اما  دارد  ایراد  کار  از  بخشی  یعنی 
رای نیاوردن ابوترابی فرد نیز واکنشی است 

به رفتارهای همین سیستم و مردم طبیعتاً 
این گونه پاسخ می دهند.

شورای نگهبان این »لیست به زعم 
آقایان انگلیسی« را تایید کرده  است

او همچنین با انتقاد از آنچه به عنوان 
»لیست انگلیسی« مطرح شد، خاطرنشان 
کرد: به هرحال شورای نگهبان این افراد را 
تایید کرده است و چنین حرفی یعنی شورای 

نگهبان، انگلیسی ها را تایید کرده است.
در  کرد:  اضافه  تبریز  مردم  نماینده 
شرایطی که بسیاری معترض بودند که چرا 
شورای نگهبان بسیاری از نیروهای خدوم 
اصلاح طلب را تایید نکرده، عده ای مدعی 
شدند که برخی از افرادی که توسط این 
شورا تاییدصلاحیت شدند، انگلیسی اند و 
این اتفاق نمونه ای دیگر از   همان رفتار خلاف 
قانون است. این درست نیست که برخی 
به خود حق می دهند، به هر کسی را که 

دوست ندارند، هر انگی بچسبانند.
درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو 
مجلس نهم یادآور شد: افرادی که توسط 
تندرو ها انگلیسی خطاب شدند، امروز با رای 
مردم به مجلس خبرگان راه یافتند، آیا این 

مسخره نیست؟! در واقع مسئله این نیست 
که این افراد انگلیسی بودند، بلکه کسانی که 
چنین مسائلی را مطرح می کردند، تهمت 
به  اشاره  با  او  می زدند.  بی اساس  اتهام  و 
حمایت رادیو بی بی سی از نیروهای انقلابی 
در جریان انقلاب اسلامی، گفت: زمانی که ما 
به دنبال انقلاب و سرنگونی رژیم شاه بودیم، 
آیا بی بی سی از انقلاب طرفدرای نمی کرد؟! 
حال با استدلال این آقایان پس باید نتیجه 

گرفت انقلاب ما انگلیسی بود؟!
پزشکیان ادامه داد: زمانی که تندرو ها در 
اسرائیل و آمریکا با برجام مخالفت می کردند، 
این افراد نیز در داخل کشور مخالف برجام 
بودند اما کسی نمی گفت مخالفان داخلی 

برجام حرف اسرائیل را تکرار می کنند.
او با تاکید بر این که تحلیل دقیقی درباره 
آرایش سیاسی مجلس دهم ندارد، اعلام 
ادعای  که  کسانی  از  بسیاری  از  ما  کرد: 
اصولگرایی دارند، بیشتر به اصول انقلاب 
که  می فهمیم  هم  را  این  ولی  پایبندیم 
بدون اصلاحات مملکت پیشرفت نمی کند. 
معتقدیم باید رفتارمان را اصلاح کنیم تا 

مردم به ما اعتماد کنند.

 وزیر دولت اصلاحات گفت: مردم می خواستند به تندروها، به روش هایی که آنها برای 
حذف جریان رقیب به کار برده بودند، به تهمت هایی که آنها با رد صلاحیت ها به جریان 

رقیب زدند نه بگویند.
علی صوفی در گفت و گو با ایلنا، رفتار انتخاباتی اصولگرایان در حذف چهره های اصلی 
اصلاح طلبان پس از اعلام نتایج انتخابات را نوعی عدم رعایت قواعد بازی خواند و افزود: اینکه 
مردم تهران دو هفته قبل در 22 بهمن، مردم ولایی تهران بودند و گل کاشته بودند و حالا 
به دلیل انتخاب یک طرز فکر آنها را مردم کوفه و فاسد و ضد ولایت فقیه می خوانند، نشان 
می دهد دوستانی که در قدرت هستند هر آنچه را به نفع خودشان هست صحیح می دانند و 

هرچه به نفعشان نیست، محکوم می کنند.
وزیر دولت اصلاحات گفت: یکی از قواعد بازی سیاسی، قاعده رقابت است که باید در 
چارچوب قانون باشد و هر جریانی سعی کند با برنامه هایی که اعلام می کند نظر مردم را 
جلب کند و بعد هم به آن برنامه ها متعهد باشد و در طول دورانی که در مجلس است قوانینی 
را وضع کند که آن برنامه ها عملیانی شود. متاسفانه دوستانی که قدرت در دستشان است، 
فقط می خواهند قدرت داشته باشند، نه پایبند به تعهداتشان به مردم هستند و نه پایبند 
قواعد بازی سیاسی. برای همین این رفتار متناقض را از خودشان نشان می دهند. از نظر 
آن ها همه باید مثل خودشان باشند و هر کس که غیر خودشان هست، باید حذف شود. اینها 

چون چنین تفکری دارند، دچار چنین تناقض گویی هایی هم می شوند. رئیس ستاد انتخاباتی 
ائتلاف اصلاح طلبان در تهران گفت: چیزی که در این دوره شاهد بودیم اهمیت دوقطبی 
»اصلاح طلبان- تندروها« برای مردم بود. برای همین مردم پای صندوق های رای آمدند به 
همه لیست رای دادند؛ نه تنها به شخص آقای عارف که به کل لیست ائتلافی اصلاح طلبان و 
حامیان دولت. عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت، وابستگی لیست به جریان اصلاح طلبی 
و حامیان دولت را محرک انگیزه ایجابی و انگیزه سلبی دانست و خاطرنشان کرد: »سلبی« 
به این خاطر که مردم می خواستند »نه« بگویند به تندروها، »نه« به روش هایی که آنها برای 
حذف جریان رقیب به کار برده بودند، »نه« به تهمت هایی که آن ها با رد صلاحیت های 
گسترده به جریان رقیب زدند و می خواستند در میدان بازی هیچ اثری از جریان رقیب نباشد 
و انتظار داشتند به صورت تک قطبی در میدان بمانند و رای مردم هرچه می خواست باشد 

برایشان مهم نبود.
وزیر دولت اصلاحات به مشارکت مردم در دوره های قبلی مجلس اشاره کرد و گفت: 
جریان رقیب به اینکه با 100 هزار و 200 هزار رای نمایندگانی را در تهران به مجلس بفرستد، 
اهمیتی نمی دهد. امروز می بینید که اصلاح طلبان همگی بالای 1 میلیون رای دارند. این برای 
جریان رقیب مهم نیست، بلکه ورود به مجلس اهمیت دارد. این عناوین حداقلی برای آنها 

بی معنی است.

مسعود پزشکیان:

کشور بدون اصلاحات پیشرفت نمی کند

علی صوفی:

رای مردم »نه« به تندروی بود 

حضور  رئیس جمهوری  اول  معاون 
گروه های تروریستی را برهم زننده امنیت 
و ثبات کل منطقه دانست و افزود: منافع 
مشترک ایران و ترکیه در استقرار امنیت و 

ثبات در کل منطقه است.
در  گذشته  روز  جهانگیری  اسحاق 
نخست وزیر  با  مشترک  خبری  نشست 
ترکیه افزود: سفر آقای داود اغلو به عنوان 
نخست وزیر، اولین سفری است که انجام 
می شود و از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و می تواند نقطه عطفی در روابط بین دو 
کشور باشد. جهانگیری ادامه داد: دو کشور 
ایران و ترکیه همسایه خوبی هستند که 
همواره روابط بسیار خوبی درزمینه های 
مختلف داشته اند؛ از زمانی که حزب عدالت 
و توسعه در ترکیه حاکم شده است، روابط 

ما توسعه قابل توجهی داشته است. 
وی اضافه کرد که تداوم گفت وگوها و رایزنی های سیاسی 
بین مقامات دو کشور بر روابط دوجانبه مؤثر است، اظهار 
داشت: منطقه ای که ما در آن قرارگرفته ایم منطقه ای است 

که با مسائل پیچیده ای روبرو است.
معاون اول رییس جمهوری گفت: در ملاقات خصوصی 
و عمومی با حضور وزرا درزمینه روابط دوجانبه و مسائل 
منطقه ای گفت وگوهای مفیدی داشتیم. جهانگیری افزود: 
بااینکه در خیلی زمینه ها اشتراک نظر داریم اما ممکن است 
در برخی از مسائل منطقه هم اختلاف نظرهایی وجود داشته 
باشد که تصمیم داریم با مدیریت اختلافات، به سمت ثبات 

منطقه حرکت کنیم.
وی ادامه داد: مسائل دوجانبه بسیار مهم بود؛ در جلسه ای 
که با حضور وزرا بود راجع به آن ها بحث و گفت وگو کردیم. 
زمینه هایی مثل نفت، انرژی، حمل ونقل، مسائل گمرکی، 
تعرفه های ترجیحی و مسائل بانکی بین دو کشور و همین طور 
مسائل گردشگری ازجمله محورهایی بود که بین وزرا قبل از 
جلسه بحث و گفت وگو شد و به توافقاتی نیز رسیده بودند و 

در جلسه پایانی نتایج این گفت وگوها مطرح شد.

باید مانع ورود بیگانگان به منطقه شویم

نخست وزیر ترکیه نیز در این نشست، ایران را مخزنی 
کشف نشده در حوزه توریسم دانست و گفت: اگر تجربه 
ترکیه و زیبایی های ایران به هم پیوند بخورند، قدرت بزرگ 
توریسم را ایجاد خواهد کرد. احمد داود اوغلو با اشاره به 
برگزاری همزمان انتخابات در ایران و ترکیه ضمن تبریک 
به مناسبت برگزاری انتخابات موفق، گفت: امیدواریم امروز 
بتوانیم زمینه های همکاری مثبتی را فراهم کنیم. وی گفت: 
از اینکه درگذشته در کسوت وزیر خارجه ترکیه برای حل 
مشکل هسته ای ایران تلاش های زیادی کرده ام، خوشحالم 

که این مشکل امروز حل شده است.
نخست وزیر ترکیه بابیان این که دوستان در شرایط سخت 
خود را نشان می دهند افزود: ما آزمایش دوستی خود را در 
شرایط سختی که به لحاظ مسائل هسته ای قرار داشت، به 
ایران ثابت کرده ایم و از این که فشارهای بین المللی و تحریم ها 
برطرف شده است، بیش از هر کشوری خرسند هستیم. داود 
اوغلو با یادآوری این که رسیدن به هدف 30 میلیارد دلاری 
با مانع تحریم ها علیه ایران مواجه بود، اظهار داشت: امروز 
برداشته شدن تحریم ها، راه را برای سرمایه گذاری های بزرگ 

در ایران بازکرده است.
وی تأکید کرد: ممکن است در برخی 
متفاوتی  دیدگاه های  ایران  با  موارد  از 
داشته باشیم اما تاریخ همسایگی کهن 
است.  آن  جبران کننده  جغرافیایی،  و 
نخست وزیر ترکیه ادامه داد که در ملاقات 
خصوصی و عمومی راه های توسعه روابط 
را  موانع  برداشتن  نیز  و  کشور  دو  بین 
افزود:  اوغلو  داود  قراردادیم.  موردبررسی 
در حوزه های تجارت، حمل ونقل، امنیت و 
توریسم فکر کردیم که چگونه اقتصاد دو 
کشور را به هم پیوند داده تا هر دو کشور از 
آن منتفع شوند. نخست وزیر ترکیه با اشاره 
به اینکه در مسئله حمل ونقل، ایران دروازه 
ترکیه برای رسیدن به کشورهای عربی 
است، گفت: ترکیه نیز دروازه ایران برای 
رسیدن به کشورهای اروپایی است. داود اوغلو ادامه داد: در 
حوزه انرژی ایران تولیدکننده و ترکیه مصرف کننده بزرگ 
آن است. وی افزود: در حوزه توریسم ترکیه ششمین کشور 
توریسم پذیر و ایران نیز مخزنی کشف نشده برای دنیا است. 
داود اوغلو افزود: اگر تجربه ترکیه و زیبایی های ایران به هم 
پیوند بخورند یک قدرت بزرگ توریسم را ایجاد خواهد کرد.

وی افزود: ایران به همان اندازه که ذخایر نفت و گاز دارد، 
دارای فرهنگ غنی است. شیراز، اصفهان و یزد از غنای 
فرهنگی بالایی برخوردار هستند. نخست وزیر ترکیه ادامه داد 
که من به همراه یک گروه از بخش خصوصی به تهران آمده ام 
و افزود: هدف این گروه سرمایه گذاری متقابل است. وقتی در 
روابط دوجانبه به این حد از روابط برسیم به راحتی برای موانع 
سیاسی منطقه هم راهکار پیدا خواهیم کرد. داود اغلو بابیان 
اینکه همکاری ایران و ترکیه برای پایان دادن به درگیری های 
فرقه ای منطقه ای بسیار مؤثر است، گفت: ممکن است در 
موضوعات منطقه ای دیدگاه های متفاوت داشته باشیم اما 
باید مانع ورود بیگانگان به منطقه شویم. داود اوغلو تأکید 
کرد: صلح و ثبات در منطقه ما با همکاری ایران و ترکیه 

محقق می شود. 

جهانگیری در نشست خبری مشترک با نخست وزیر ترکیه:

اختلافات با ترکیه را مدیریت می کنیم
اخبار

سید محسن طباطبایی

معاون وزیرامور خارجه با اعلام این که احتیاط بیش از 
حد بانک های اروپایی در مذاکرات با ایران بی پایه است، تاکید 
کرد که محافظه کاری وکلا و بخش حقوقی برخی بانک های 
اروپایی موجب عقب ماندن آنها از توسعه روابط با ایران خواهد 

شد.
به گزارش ایسنا، مجید تخت روانچی دیروز در همایش 
بانکی و تجاری ایران و اروپا ضمن تشریح دستاوردهای 
اقتصادی در فضای پسابرجام به آمادگی ایران برای انجام 
مذاکرات با کشورهای خارجی به ویژه در حوزه اقتصادی 
در چارچوب اعتماد و احترام متقابل اشاره و اظهار کرد: در 
حوزه بانکی یکی از چالش های موجود احتیاط بیش از حد 
بانک های اروپایی است و در این مورد نگرانی دارند آن هم در 
شرایطی که با توجه به قانون هیچ گونه نگرانی در این مورد 
وجود نداشته و در چارچوب برجام مانعی برای مبادلات بین 

طرفین نیست.
وی ادامه داد: از دید ایران احتیاط و نگرانی برای مبادلات 
اقتصادی به ویژه بانکی وجود ندارد و این موضوع بیشتر 
به کم اطلاعی آنها نسبت به شرایط پس از لغو تحریم ها بر 

می گردد که البته به مرور حل خواهد شد.
معاون وزیرامور خارجه همچنین این موضوع که برخی 
برجام  موفقیت آمیز  روند  در  تا  می کنند  تلاش  کشورها 
اختلال ایجاد کنند را از دیگر چالش های موجود اعلام کرد و 

گفت که این مورد نیز به تدریج کمرنگ تر خواهد شد.
تخت روانچی اشاره ای هم به این که رتبه پولی و مالی ایران 

را در سطح بین الملل در جایگاه پایینی قرار داده اند داشت و 
اظهار کرد: این موضوع عادلانه نیست و ما در حال مذاکره 
برای رفع آن هستیم. در عین حال که با تلاش های انجام 
شده توانستیم قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم را در 
مجلس تصویب و برای تایید به شورای نگهبان بفرستیم از 
سویی دیگر در حال اصلاح قانون مبارزه با پولشویی نیز که 
در سطح بین الملل از اهمیت ویژه ای برخوردار است، هستیم.

تحریم ها  لغو  از  ناشی  دستاوردهای  از  برخی  به  وی 
در حوزه پولی و بانکی اشاره کرد و گفت: تسهیل نقل و 
انتقال مالی بین اشخاص و نهادها و موسسات مالی، توسعه 
فعالیت های بانکی و ایجاد روابط کارگزاری جدید، ارائه ی 
خدمات رسانی مالی به ویژه سوئیفت، حمایت مالی از تجارت 
با ایران و همچنین تعهد پرداخت وام های بلاعوض از جمله 

این موارد است.
تخت روانچی به علاقه مندی خارجی ها به ویژه اروپایی ها 
برای توسعه همکاری اقتصادی بعد از برجام با ایران اشاره 
کرد و ادامه داد: گرچه طرفین علاقه مند به توسعه اقتصادی 

هستند، اما ما در این باره شرایط خاص خود را نیز داریم.
وی توضیح داد: در مبادلات و کارهای تجاری شرط ایران 
سرمایه گذاری به طور مستقیم، فاینانس و سایر روش های 
دیگر است. در عین حال که انتقال فناوری و همچنین توجه 
به بازار به ویژه بازار کشورهای همسایه در این مبادلات از 

اهمیت ویژه ای برخوردار خواهد بود.
زمان  در  کشورها  از  برخی  همکاری  تخت روانچی 

تحریم آن هم در شرایطی که کشورهای اروپایی از این 
ارتباط عقب نشینی کرده بودند را یادآور شد و تاکید کرد: 
اروپایی ها،  ویژه  به  کشورها  برخی  حضور  عدم  دلیل  به 
یکسری کشورهای دیگر در زمان تحریم ارتباط پررنگ تری 
با ما داشتند این در حالی است که با اجرایی شدن برجام 
و رفع موانع ارتباط با اروپایی ها دلیلی برای فراموش کردن 
کشورهایی که در زمان تحریم با ما همراهی کردند نمی بینیم 

و این ارتباطات ادامه خواهد داشت.
معاون وزیر امور خارجه در ادامه به دستاوردهای مذاکرات 
هسته ای و اجرای برجام اشاره ای داشت و افزود: در نتیجه این 
مذاکرات و با تصویب قطعنامه 2231 تمامی قطعنامه های 
گذشته از بین رفت و شورای امنیت برنامه هسته ای ایران 
را پذیرفت و در این رابطه همکاری صلح آمیز هسته ای ادامه 
پیدا خواهد کرد، این در حالی است که ما از ابتدا هم به دنبال 

استفاده از سلاح های هسته ای نبودیم.
تخت روانچی همچنین فروپاشی تحریم  ها و کنار رفتن 
ایران هراسی را از دیگر دستاوردهای هسته ای و اجرای برجام 
اعلام کرد و گفت: زمانی عده ای بازار خود را با ایران هراسی 
و گسترش آن گرم نگه می داشتند، اما بعد از اجرایی شدن 
برجام پروژه  ایران هراسی شکست خورده و ساختار تحریم ها 
از هم پاشیده شده است باید بگوییم که تحریم و ایران هراسی 

به تاریخ پیوسته است.
دیگر  از  منطقه  در  ایران  جایگاه  ارتقاء  وی  گفته  به 

دستاوردهای اجرای برجام خواهد بود.

معاون وزیرامور خارجه :

تحریم و ایران هراسی به تاریخ پیوسته است

معاون اجرایی حزب اعتدال و توسعه 
اصلاح طلبان،  ائتلاف  اینکه  بر  تأکید  با 
معتدلین و حامیان دولت نتیجه خوبی 
داشته است، اظهار کرد: با توجه به نتایج 
بسیار خوبی که از این ائتلاف ایجاد شده 

است، این نتیجه قابل تکرار است.
بانک  مرتضی  ایسنا،  گزارش  به 
سرپرست نهاد ریاست جمهوری در حاشیه 
نشست هم اندیشی مدیران کل فناوری 
اطلاعات استانداری های کشور در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به پرسش ایسنا درباره 

معتدلین  اصلاح طلبان،  ائتلاف  استمرار 
و حامیان دولت در انتخابات ۹6، اظهار 
کرد: تاکنون از ائتلاف نتایج بسیار خوبی 
حاصل شده است و فکر می کنم که این 
نتیجه قابل تکرار است. وی همچنین به 
تحلیل انتخابات اخیر در کشور به ویژه در 
تهران پرداخت و گفت: با فراخوان مقام 
معظم رهبری و اراده مردم شاهد حضور 
حداکثری و چشمگیر مردم در انتخابات 7 
اسفند بودیم. با وجود اینکه باید نام ۴6 نفر 
در برگه های رأی یادداشت می شد و این 

موضوع زمان بر بود مشاهده کردیم که مردم 
با شور و اشتیاق بالایی پای صندوق های 
رأی حضور یافتند. معاون اجرایی حزب 
اعتدال و توسعه ادامه داد: به نظر من نتایج 
بسیار خوبی از انتخابات حاصل شد و مردم 
نشان دادند که همچنان پای عهد خود به 
نظام، رهبری و دولت هستند. آنها آمدند 
تا مسیری را که در سال ۹2 آغاز کردند 
را ادامه دهند و اهداف آن را کامل کنند. 
بانک همچنین در پاسخ به پرسشی درباره 
دوم  دور  الکترونیکی  انتخابات  برگزاری 

مجلس، اظهار کرد: زیرساخت های لازم 
ایجاد  انتخابات  الکترونیکی  اجرای  برای 
شده است اما شورای نگهبان باید برگزاری 
الکترونیکی انتخابات را تأیید کند. با وجود 
اینکه مدت زیادی از مرحله اول انتخابات 
نگذشته است احتمال برگزاری الکترونیکی 
انتخابات در دور دوم بعید است اما با توجه 
به اینکه همه زیرساخت ها برای انتخابات 
۹6 فراهم است مدیران و مسئولان مربوطه 
باید نسبت به توجیه شورای نگهبان برای 

این کار اقدام کنند.

مرتضی بانک:

 نتیجه ائتلاف قابل تکرار است



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,476,000یک مثقال طلا

1,033,300یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,100,000سکه بهار آزاد ی

10,120,000سکه امامی

5,230,000نیم سکه

2,800,000ربع  سکه

1,910,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

یک کارشناس بازار کار تاکید کرد؛

به جای برخورد به دستفروشان جا و مکان بدهید 
یک کارشناس بازار کار با انتقاد از رفتار خشن و ضربتی با دستفروشان، بر ضرورت فراهم 
کردن فضا و مکانی مناسب از سوی شهرداری ها برای ساماندهی دستفروشان تاکید کرد. 
عبدالله مختاری  اظهار کرد: در بسیاری موارد معیشت یک خانوار می تواند وابسته به کار 
دستفروش باشد اما نباید به مقوله دستفروشی صرفا نگاه احساسی داشت و باید مسایل 

اجتماعی و رعایت حقوق جامعه را هم در نظر گرفت. 
وی افزود: یک دستفروش وقتی گوشه پیاده رو بساط می کند یا با ماشین در کنار اتوبان 
یا میدان جنس می فروشد صرف نظر از اینکه به دنبال امرار معاش خود و خانواده از این 
راه است تا به اصطلاح لقمه نانی برای زن و فرزندانش ببرد، برخی هنجارشکنی ها را نیز 

بروز می دهد. 
مختاری تصریح کرد: بی تردید بین او که در پیاده رو بساط می کند و مغازه پوشاکی 
که درست مقابل او مشغول فروش البسه است تفاوتی وجود دارد؛ دستفروش آزادانه و 
بدون کمترین هزینه  مالی، دستفروشی می کند در حالی که مغازه دار ناچار است علاوه بر 
هزینه های آب و برق، مبلغی را بابت اجاره مغازه اختصاص بدهد و مبلغی را نیز ماهانه به 

اتحادیه صنفی بپردازد که در بحث حق الناس قابل پذیرش نیست. 
این کارشناس بازار کار متذکر شد: هرچند که مردم ممکن است واکنش چندانی به فرد 
دستفروش نداشته باشند و نیم نگاهی هم به بساط او بیاندازند ولی بساط آنها غالبا برای 

عابرین پیاده سدّ معبر کرده و در مسیر عبور اختلال به وجود آورده است. 
وی درعین حال به برخی از پیامدهای خرید از دستفروشان اشاره کرد و گفت: این مساله 
امروز در متروها بیشتر دیده می شود و خریدار پس از آنکه جنس مورد علاقه خود را از 
دستفروش خریده و به خانه برده متوجه تقلبی یا خراب بودن آن شده است در حالی که 

دستفروش روزهای بعد در مترو دیده نمی شود. 
مختاری ادامه داد: متاسفانه این مساله بعضا به شکل تخلفات اجتماعی در سطح شهر نیز 
قابل مشاهده است؛ مثلا فردی، لباس یا پارچه ای را خریداری کرده و به دلیل عجله یا نبود 
محیطی که بتواند لباس را بپوشد به منزل برده و در خانه متوجه عیب لباس یا مرغوب 
نبودن جنس پارچه شده است در حالی که دیگر امکان پس دادن آن وجود ندارد، چه بسا 

دستفروش در روزهای آ ینده در آن محل بساط نکند. 
وی با بیان اینکه شهرداری باید مکان مناسبی برای این منظور پیش بینی کند متذکر 
شد: چنانچه این فضا مهیا نبود فرد دستفروش نباید پیاده رو را که محل عبور مردم و 

فضای تردد اجتماعی است نادیده بگیرد و قانون شکنی کند. 
این کارشناس بازار کار در پایان با ابراز مخالفت با هرگونه برخورد خشن و ضربتی با 
دستفروشان ، اظهار کرد: برای ساماندهی این موضوع باید نظارت جدی و قاطعانه ای از 
سوی نهادهای متولی صورت گیرد و از هرگونه رفتار خشن که تاثیر و بازتاب منفی در 

سطح جامه می گذارد پرهیز شود. 

رییس سازمان حمایت اعلام کرد؛

درج قیمت مصرف کننده روی کالا
 اجباری است 

در حالیکه مباحثی مبنی بر حذف قیمت مصرف کننده از برخی کالاها به میان آمده 
است، رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان اعلام کرد: مادامی که طرح جدیدی توسط 
این سازمان اعلام نشده، درج قیمت براساس همه مواد قانونی در اختیار سازمان بوده و 

الزامی است؛ البته نرخ درج شده روی کالا، حداکثر قیمت است نه قیمت کف آن کالا. 
سید محمود نوابی - معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت - در گفت وگو با خبرنگار ایسنا، 
با بیان اینکه قبل از اعلام برنامه یا طرح جدیدی نباید سازوکارهای قبلی را منتفی کنیم، 
گفت: بعضی ها مشکل را به نحوی مطرح می کنند که به نظر برسد درج قیمت مصرف 
کننده مشکل ساز شده و این در حالی است که به استناد پنج قانون تصریحی از جمله قانون 
تعزیرات، قانون نظام صنفی یا قانون حمایت از مصرف کنندگان، درج قیمت روی محصول 
یا درج قیمت به صورت برچسب به گونه ای که در معرض دید مصرف کنندگان قرار گیرد 

در قوانین به صراحت آمده است. 
وی با بیان اینکه عدم درج قیمت تخلف بوده و از ناحیه تعزیرات قابل رسیدگی است، 
اظهار کرد: به عنوان مثال در مورد نان نیز زمانی که یک خریدار به یک واحد نانوایی 
مراجعه می کند نرخ نامه آن را که شامل وزن و قیمت نان است را مشاهده می کند و در 
رستوران ها نیز به همین گونه است و قیمت ها در منوی غذا و یا در دید مصرف کنندگان 

قرار می گیرد. 
این که حذف قیمت  بر  تاکید  با  تولید کنندگان  رییس سازمان مصرف کنندگان و 
مصرف کننده از روی برخی کالاها اصلا صحیح نیست، تصریح کرد: این موضوع از آنجا 
شروع شد که برخی عنوان می کنند یک کالا از زمان تولید تا رسیدن به خرده فروشان 
ممکن است دست عوامل و واسطه های زیادی بیفتد که آنها منجر به افزایش قیمت آن 

محصول شوند. 
نوابی ادامه داد: فرض را بر این می گیریم که قیمت را از روی کالا حذف کنیم و حالا اگر 
فردی وارد مغازه ای شود و بخواهد کالایی خریداری کند و مغازه دار نیز قیمتی را به او اظهار 
کند و از طرفی خریدارقادر به پذیرش قیمت محصول نباشد، آنجاست که مشکل ایجاد می 

شود و این موضوع سرانجامی نخواهد داشت. 
وی با بیان اینکه قیمت مصرف کننده، حداکثر قیمت آن کالاست نه کف قیمت 
عنوان کرد: هیچ کس مخالف این نیست که عرضه کنندگان کالاها را به کمتر از قیمت 
مصرف کنندگان به فروش برسانند و ما نیز از این امر تشکر می کنیم چراکه کاری شایسته 

است. 
نوابی در بخشی از سخنان خود با اشاره به گفته برخی افراد مبنی بر این که برخی کالاها 
مثل محصولات سلولزی با تخفیفات زیادی عرضه می شود، گفت: مگر تخفیف بد است؛ 
نمی توان در همه کالاها این برداشت را داشته باشیم که قیمت ها متورم بوده و به همین 

دلیل کاهش یافته است. 
این در حالی است که چندی پیش رییس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفته بود درج 
قیمت مصرف کننده روی کالاها، ابزاری برای سوء استفاده برخی افراد شده است در 
صورتیکه اگر فقط قیمت کارخانه روی کالاها درج شود بسیاری از فروشگاه ها و عرضه 
کنندگان نمی توانند از عنوان "تخفیف" برای کالاهای خود استفاده کنند و تحت عناوین 
"یکی بخر دو تا ببر" از این موضوع به نفع خود بهره ببرند و باید قیمت مصرف کننده از 

برخی کالاها حذف شود. 
در این زمینه رییس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: در برخی 
مواقع برای تو لید کننده و فروشنده به صرفه است به جای این که از نظام بانکی با آن 
فرآیندهای پیچیده و کارمزدهای بالا وام بگیرد، بتواند نقدینگی مورد نیاز خود را به سرعت 
و با تخفیف 20 درصدی قیمت کالاهایش از بازار جمع آوری کند و با این روش انبارهایش 

را تخلیه کرده و بازار را به دست گیرد و این به نوعی رقابت است. 
وی در عین حال بیان کرد: این موارد را در تخفیفاتی نیز توسط اپراتورهای تلفن همراه به 
مناسبت های مختلف از جمله دهه فجر و یا اعیاد مختلف نیز شاهدیم و اگر ما می خواهیم 

بازار رقابتی داشته باشیم، چرا باید این تخفیفات را نفی کنیم؟! 

رییس اتحادیه لوازم خانگی پیش بینی کرد؛

رونق اقتصادی نیمه دوم 95 می آید 
بازار لوازم خانگی از ماه های اخیر در رکود سنگین به سر می برد که به اعتقاد رییس 
اتحادیه فروشندگانش از نیمه دوم سال آینده شاهد رونق اقتصادی در این بخش خواهیم 
بود، چراکه سیل سرمایه گذاران خارجی به ایران می آیند که سازندگان داخلی هم باید از 

این فرصت برای شراکت در تولید استفاده کنند. 
محمد طحان پور اظهار کرد: پساتحریم را برای صنعت لوازم خانگی بسیار خوب پیش بینی 
می کنیم، زیرا فقط فروشندگان به ایران نمی آیند بلکه سیل سرمایه گذاران خارجی وارد 

کشور می شوند. 
وی با انتقاد از اینکه برخی تولیدکنندگان از این امر راضی نیستند و فقط منافع خود 
را می بینند، افزود: نیمه دوم سال آینده شاهد رونق اقتصادی در کشور هستیم؛ بنابراین 
توصیه می کنیم که سازندگان لوازم خانگی در کنار تولید برندهای خود اقدام به شراکت با 

سرمایه گذاران خارجی کنند تا وضعیت اشتغال نیز بهتر شود. 
رییس اتحادیه لوازم خانگی ادامه داد: در سال جاری بیشتر کارخانجات لوازم خانگی 
مانند سایر صنایع کشور با ۴0 درصد ظرفیت خود مشغول به فعالیت بودند اما گروهی 
از سازندگان به دلیل خط تولید پیشرفته، کاهش هزینه تولید، ساخت برندهای معروف 
جهانی و ... حتی با 100 درصد ظرفیت نیز فعال بودند و اجناس خود را نیز پیش فروش 

کردند. 
طحان پور اضافه کرد: طبیعی است که هزینه تولید کارخانه ای که هزار کالای لوازم خانگی 
در روز می سازد از واحد صنعتی که ۵0 کالا در این مدت تولید می کند کمتر است و 

شرایط بهتری دارد. 
وی با انتقاد از تعداد زیاد کارخانجات لوازم خانگی در کشور گفت: فعالیت زیاد واحدهای 
خرد برای تولیدکنندگان برندهای بزرگ مانع ایجاد کرده است، در حالی که بهتر بود از اول 

سرمایه های خرد در هم ادغام می شد. 
به گزارش ایسنا، رییس اتحادیه لوازم خانگی، شهرهای اصفهان، مشهد، تهران و تبریز را 
قطب صنایع خانگی عنوان کرد و گفت: تجمیع سرمایه های خرد در شرایط فعلی امکان 
ندارد، زیرا سازندگان همدیگر را قبول ندارند و از سوی دیگر شاهد پراکندگی تولید در 

کشور به خصوص در استان های یاد شده هستیم. 
طحان پور اظهار کرد: بورس لوازم خانگی ایران در سه راه امین حضور تهران است که 
حدود 2000 واحد صنفی در آن به فروش این کالاها مشغولند ولی مشتری زیادی ندارند 
که 200 مغازه در این مکان کافی استکه اتحادیه این صنف نیز در صورت داشتن مدارک 

قانونی نمی تواند پروانه کسب ندهد.

و  تره بار  و  میوه  میدان  به  قاچاق  میوه های  ورود  پی  در 
اولتیماتوم های دستگاه های زیربط، معاون وزیر جهاد کشاورزی 
اعلام کرد که سازمان های تعزیرات حکومتی، حمایت و ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا در حال جمع آوری محموله های میوه  
قاچاق و برخورد با قاچاقچیان هستند که باید این روند ادامه 

پیدا کند.
اتحادیه  رییس  ادعای  رد  ضمن  طهماسبی  محمدعلی 
با مجوز  بر ورود رسمی و  باغداران استان مازندران مبنی 
میوه های قاچاق به کشور اظهار کرد: وقتی در کشور انواع 
محصولات کشاورزی و میوه به حدی تولید می شود که باید 
برای افزایش صادرات و فروش آن در بازار داخلی فکری کرد. 
چرا وقتی محصول روی دست تولید کنندگان مانده باید به 

میوه های وارداتی مجوز داده شود؟
وی با تاکید بر این که هیچ یک از دستگاه های متولی از 
جمله وزارت جهاد کشاورزی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و گمرک مجوزی برای ورود میوه های خارجی صادر نکرده اند، 
گفت: قاچاقچیان همه را خسته کرده اند و تنها منافع خود را 
می بینند در حالی که همچنان پرتقال والنسیای جنوب روی 
درخت باقی مانده است و حجم تولیدات انواع میوه در کشور 
چند برابر نیاز داخلی است. معاون باغبانی وزیر جهاد کشاورزی 
اعلام کرد: با ورود رسانه ها به مساله  میوه های قاچاق روشنگری 
لازم در جامعه ایجاد شد و دستگاه های نظارتی جدی تر برای 
برخورد با این معضل ورود پیدا کردند؛ به گونه ای که هم اکنون 
تعزیرات حکومتی، سازمان حمایت و ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز در حال جمع آوری محموله های میوه  قاچاق و برخورد با 

قاچاقچیان هستند که باید ادامه پیدا کند. به گفته طهماسبی، 
دستگاه های نظارتی مانند ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز و 
تعزیرات حکومتی حتی به میادین میوه و تره بار ورود پیدا 
جمع آوری  و  شناسایی  را  قاچاق  محموله های  و  کرده اند 
می کنند و اگر این روال مانند روزهای گذشته ادامه پیدا کند، 
تولید کننده احساس امنیت می کند و می توان نسبت به بازاری 
خوب و مناسب برای انواع میوه در آستانه شب عید امیدوار بود.

وی اظهار کرد: در سال جاری بالغ بر ۴.۵ میلیون انواع 
مرکبات، بیش از سه میلیون تن سیب و بیش از 300 هزار 
تن کیوی در کشور تولید شده است که بسیار بیشتر از نیاز 
داخلی است و علی رغم ادامه داشتن صادرات این محصولات 
طی ماه های گذشته همچنان مازاد انواع میوه در بازار مصرف 
مشاهده می شود، چراکه روی دست تولید کنندگان باقی مانده 

است و باید برای بازارسانی آن فکری کرد. 

قیمت برخی محصولات پروتئینی از جمله گوشت قرمز و گوشت مرغ در روز ها و هفته های 
اخیر و با نزدیک شدن به آخرین روز های سال روند افزایشی پیدا کرده است.

بر اساس گزارش میدانی خبرنگار ایسنا، قیمت انواع گوشت قرمز تقریبا از یک ماه اخیر به 
سمت افزایش حرکت کرده است؛ به گونه ای که به طور متوسط هر کیلوگرم گوشت گوساله در 
مغازه های سطح شهر 36 هزار تومان، هر کیلوگرم ماهیچه گوسفندی ۴0 هزار تومان و گوشت 

چرخ کرده گوساله 3۵ هزار تومان عرضه می شود.
همچنین در میان سایر اقلام گوشت قرمز، گوشت شقه با گردن کیلویی 3۴ هزار تومان، 
گوشت گردن 32 هزار و ۵00 تومان، مخلوط گوساله 32 هزار و ۵00 تومان، ران گوساله 
37 هزار و ۵00 تومان، راسته گوسفندی ۴0 هزار تومان و گوشت استیکی ۴0 هزار تومان 

فروخته می شود.
همچنین گوشت مرغ در روزهای اخیر با افزایش قیمت همراه شده است و در حال حاضر به 
طور متوسط کیلویی 6۴00 تومان عرضه می شود. هر کیلوگرم فیله مرغ 13 هزار و 800 تومان 

فروخته می شود که نشان دهنده افزایش قیمت در مقایسه با هفته های گذشته است.
به گفته برخی فروشندگان، نزدیک شدن به آخر سال و بالا رفتن تقاضا مهمترین دلایل 

افزایش قیمت گوشت مرغ و گوشت قرمز است.
در میان سایر اقلام پروتئینی هر کیلوگرم گوشت بوقلمون که مشتریان خاص خود را دارد 13 

هزار و ۴00 تومان و فیله بوقلمون 13 هزار تومان قیمت دارد.
در بازار ماهی نیز هر کیلوگرم ماهی قزل آلای پاک شده 21 هزار و ۵00 تومان، هر کیلوگرم 
ماهی شوریده 13 هزار تومان، هر کیلوگرم ماهی کپور 12 هزار و ۵00 و هر کیلوگرم ماهی حلوا 
سیاه 18 هزار تومان عرضه می شود؛ قیمت هایی که بیان گر ثبات نسبی در مقایسه با قیمت های 
ماه گذشته است. از دیگر اقلام پروتئینی می توان به تخم مرغ اشاره کرد که در حال حاضر هر 
دانه آن ۴00 تومان و هر شانه 30 تایی آن 11 هزار و 800 تومان در مغازه های سطح شهر 
فروخته می شود. مجموع قیمت ها از بازار محصولات پروتئینی از چند هفته گذشته تا به امروز 
نشان دهنده روند افزایشی قیمت هاست. اتفاقی که معمولا با نزدیک شدن به روز های پایانی 
سال به دلیل افزایش تقاضا و نبود نظارت کافی رخ می دهد و زمینه را برای سوء استفاده برخی 
افراد فراهم می آورد. موضوعی که در سال گذشته باعث شد قیمت هر کیلوگرم گوشت مرغ به 
۹000 تومان هم برسد؛ از این روی به نظر می رسد کنترل و نظارت بر بازار و عرضه محصولات 

در روز های پایانی سال بیش از پیش احساس می شود.

معاون وزیر کشاورزی خبر داد؛

 میوه های قاچاق در حال جمع آوری هستند

افزایش قیمت مرغ و گوشت در آخرین روزهای سال

بازار کار با پدیده دستفروشان جوان مواجه و تعداد آنها در پایان سال 
چند برابر شده است، آنها می گویند از یافتن شغل رسمی ناامید شده و 

برای گذران زندگی و کسب روزی به دستفروشی رو آورده اند.
به گزارش خبرنگار مهر، بازار کاملا در حالت نوروزی قرار گرفته و 
فروشندگان برای عرضه محصولات خود ساعات طولانی تری را به 
فعالیت می پردازند. آنها می خواهند از فرصت خریدهای نوروزی مردم 
استفاده کرده و بالاترین میزان فروش و درآمد را داشته باشند و تا حد 
ممکن بهره بیشتری از حالت شب عیدی بازارهای سراسر کشور ببرند.

انواع فروش فوق العاده ها، عرضه های ویژه، تخفیفات و رونمایی از 
محصولات جدید این روزها در بازار کشور رواج دارد و فروشندگان 
مردم را دعوت می کنند تا از محصولات و اقلام آنها دیدن کنند. برخی 
اقدام به قیمت شکنی کرده و برخی می گویند فقط به خاطر شب عید 

قیمت ها را کاهش داده اند.
با این وجود، فعالان در این عرصه کسانی نیستند جز نیروی کار 
کشور که عمدتا هم جوان و در سنین بین 2۵ تا 3۵ سال هستند. 
بازار کار کشور در حالت  قرار گرفتن  به دلیل  جوانانی که شاید 
بحرانی و ناتوانی در دستیابی به فرصت های شغلی مناسب، امروز به 

»دستفروشی« رو آورده اند.
هرچند طبق برخی آمارها به دلیل ناامیدی بسیاری از جویندگان 
شغل در بازار کار، تعداد دستفروشان به 3 برابر افزایش یافته؛ اما این 
روند در برخی ایام ویژه مانند پایان سال به شدت تشدید می شود و 
رفته رفته در 10 روز پایانی سال، دستفروشان کل بازار را به تسخیر 

خود در می آورند.
رواج مشاغل ناچاری در بازار کار ایران

کارشناسان بازار کار می گویند افزایش تعداد دستفروشان در بازار 
کار و اقتصاد ایران قطعا نشانه خوبی نیست و نشان دهنده کمبود 
فرصت های شغلی مورد نیاز جوانان است. اینکه هزاران جوان تصمیم 
بگیرند به دلیل ناتوانی در یافتن شغل و همچنین کمبود مالی، اقدام به 
دستفروشی در اماکن عمومی کنند را نمی توان به فال نیک گرفت و 

خرسند بود که جوانان مشغول کارند!
در واقع می توان اینگونه عنوان کرد که دستفروشان جوان هیچگونه 
انگیزه ای غیر از کسب روزی و درآمد ندارند و از اینرو بسیاری تا زمان 
دستیابی به یک فرصت شغلی قابل اعتنا در بازار دستفروشی باقی 
مانند. این گزارش قصد ندارد به این بپردازد که آیا باید با دستفروشان 

برخورد کرد و یا اینکه آنها با ارائه قیمت های به مراتب پایین تر از 
اصناف خُرد باعث ضرر و زیان مغازه دارن می شوند؛ بلکه صرفا طرح 
این مسئله است که دستفروشی جوانان از روی ناچاری و برای فرار 
از بیکاری به شدت افزایش یافته و موضوع چند برابر شدن تعداد 
دستفروشان جوان در برخی ایام سال مانند شب عید به وضوح خود 

را نشان می دهد.
همچنین تاکیدی بر این موضوع است که هرچند شاید جوان 
دستفروش بتواند در ایام خاص درآمد خوبی هم داشته باشد، اما قطعا 
او فعالیت خود را شغل دائمی نمی داند و از اشتغال از روی ناچاری 
خود راضی نیست. البته مردم نگاه منفی و دید بدی نسبت به اینگونه 
فعالیت در بازار کار ایران ندارند و بسیاری نیز از دستفروشان خرید می 
کنند، اما دستفروشی، خود افراد شاغل در این بخش را راضی نمی کند 
و آنها همیشه به دنبال راهی برای متوقف کردن این روند و اشتغال در 

یک حوزه رسمی هستند.
به هر حال، این روزها و ایام و شبانه روز که در آستانه سال نو قرار 

دارد برای برخی جوانان فرصتی است برای دور ماندن از بیکاری حتی 
برای چند روز. برخی »داد« می زنند و برخی نیز حسابی پای بساطی 
که پهن کرده اند مشغول هستند. آنها تبلیغ کرده و خریداران را تشویق 

به خرید از خود می کنند.
خبرنگار مهر در یک بررسی میدانی از یک دستفروش جوان درباره 
کار و کاسبی این روزهایش پرسید و از او خواست نظرش را درباره یک 
شغل شناسنامه دار در بازار کار بگوید. جوان دستفروش همانطور که 
مشغول پاسخگویی به مشتریانش بود نیم نگاهی انداخت و با مکث 
گفت: چاره ای نیست یا باید بیکار بمانیم و چشممان به دست دیگران 
و پدر و مادرمان باشد و یا خدای نکرده به سمت خلاف کشیده شویم.

واکنش دستفروشان به یک سئوال
وی ادامه داد: مدت ها به دنبال کار بوده و هنوز هم هست ولی 
برای امرار معاش و پیش بردن زندگی اش ناچار شده به دستفروشی 
رو بیاورد. وی از دولت هم دلخور است و معتقد است در دوره ای که 
از فعالیت دولت آقای روحانی گذشته، کار خاصی برای جوانان انجام 

نشده و همه فقط حرف می زنند.
خانمی که مشغول خرید از جوان دستفروش بود وقتی گفتگوی 
خبرنگار مهر با او را شنید فکر کرد این گفتگو برای جمع کردن بساط 
جوان دستفروش است و گفت: آقا کاریشان نداشته باشید دیگر چه کار 
کنند، بالاخره باید به نحوی درآمدی برای خود کسب کنند و زندگی 
تشکیل بدهند و ... جوان دستفروش لبخندی زد و گفت خانم ایشان 

کاری با من ندارند و فقط یک سوال پرسید.
جوان دیگری که مشغول »داد زدن« و تبلغ لباس برای خریداران 
نوروزی بود درباره فعالیت این روزهای خود به خبرنگار مهر گفت: 
کارها برای خودش نیست و او تنها یک تبلیغ کننده است و اگر بتواند 
مشتریان بیشتری را برای خرید جلب کند، آخر شب پولی هم گیر 

او خواهد آمد.
او ادامه داد: مدتی به دنبال کار )منظور شغل رسمی در بازار کار 
ایران( بوده و وقتی دید سن و سالش در حال افزایش است و او شانسی 
برای دستیابی به یک شغل مناسب را ندارد به این کار گرایش پیدا 
کرده است. جوان داد زن همچنان که مشغول تبلیغ بود با ناراحتی 
این نکته را هم افزود که مطمئن است اگر جایی آشنایی داشت تا به 

حال شاغل شده بود.
یک جوان دستفروش دیگر هم درباره وضعیت فعالیت خود گفت: 
حالا تا شب عید و چند روزی هم پس از آن امیدواری برای کسب 
درآمد دارد و پس از آن هم خدا بزرگ است. وی در پاسخ به این 
سئوال که آیا هیچگاه تلاشی برای پیدا کردن یک شغل مناسب کرده 

است؟ تنها خندید، خنده ای که می گفت کدام کار؟
دستفروشی دیگر که مشغول فروش پیراهن های مردانه بود در 
واکنش به سئوال خبرنگار مهر درباره فعالیتش گفت: چرا می پرسی؟ 
آیا کار بهتری برای من سراغ داری؟ من اگر شغل درست و حسابی 
داشتم که از صبح تا شب از اینطرف شهر به آنطرف شهر به امید درآمد 

یکی دو هزارتومانی از فروش هر پیراهن نمی رفتم.
او گفت: با جمع کردن درآمد فروش همه پیراهن هایش و فروشی 
که احتمالا در روزهای دیگر تا قبل از سال نو خواهد داشت شاید 
بتواند تنها ایام عید خود و خانواده اش را تامین کند و برای مخارج 
سنگینی که زندگی در کلانشهرها برای مردم دارد، مجبور می شود در 
روزهایی که همه تعطیل و در میهمانی هستند هم برای کسب درآمد 

به دستفروشی بپردازد.

موج نوروزی دستفروشان

احتراما به استحضار شهروندان محترم شهر مقدس قم می رساند با عنایت به اتمام قرارداد 
فی مابین شرکت فولاد آشیان کومش با سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم مبنی 
بر ارائه خدمات کنترل پارک حاشیه ای با اجرای سیستم هوشمند پارکومتر در مسیرهای 
1( بلوار ۴۵ متری عماریاسر، مسیر رفت و برگشت حدفاصل تقاطع خیابان انقلاب و تقاطع 
خیابان طالقانی2( مسیر رفت خیابان فاطمی)دورشهر( ، حد فاصل میدان جانبازان تا میدان 
رسالت3( مسیر رفت و برگشت بلوار امین ، حد فاصل بلوار شهید صدوقی و بلوار شهید 
گلزاری، ۴( مسیر رفت خیابان صفائیه ، حد فاصل میدان شهدا تا مقابل بیت رهبری ۵( فاز 
یک در مسیر رفت خیابان امام خمینی )ره(، حد فاصل میدان امام خمینی)ره( تا تقاطع 
بلوار شهید کیوانفر6( مسیر رفت خیابان باجک )1۹ دی( حد فاصل میدان جهاد تا چهارراه 
بازار در تاریخ 13۹۵/1/۵ ، لذا از شهروندان محترم دارای کارت پارک جهت استفاده از 
سیستم هوشمند پارکومتر در مسیرهای مذکور خواهشمند است از تاریخ درج این آگهی ) 
به استثنای ایام تعطیل( حداکثر تا پایان فروردین ماه سال 13۹۵ جهت تحویل کارت پارک 
و اخذ باقیمانده شارژ آنها از ساعت 8 صبح الی 13 ظهر به دفتر شرکت ایمن پارک مهر در 
قم به نشانی بلوار محمد امین، کوچه 7، ساختمان عرفان، طبقه 3، واحد 8 مراجعه فرمایید 

و در صورت نیاز با شماره تلفن 3261۵۴2۹ تماس حاصل فرمایید.

قابل توجه شهروندان محترم شهر مقدس قم 

روابط عمومی شرکت فولاد آشیان کومش
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راهکارها به سود باشگاه ها نیست؛

تماشاگران چگونه به ورزشگاه ها بازمی گردند؟

راهکارهایی که باشگاه ها برای ورود تماشاگران به ورزشگاه ها در پیش گرفته اند هر چند 
می تواند به سود هواداران باشد اما از نظر درآمدزایی نفعی برای باشگاه ها ندارد و پولش 

به جیب اشخاص می رود.
چند هفته ای است که موضوع بلیت فروشی و رایگان شدن ورود به ورزشگاه ها به 
سوژه اول فوتبال کشور تبدیل شده و اتفاقاتی در این مورد رخ داده است اما به نظر 
می رسد همه راهکاری هایی که تاکنون ارائه شده بیشتر به نفع اشخاص است و ثمری 

برای باشگاه ها نخواهد داشت. در این مورد البته سوالات زیادی هم پیش می آید؛
ورزشگاه  به  استقلالی ها هم  بود که  ورزشگاه ها  رایگان شدن  دلیل  به  تنها  آیا 
برگشتند؟ آیا به دلیل حضور فرهاد مجیدی بود که به ورزشگاه آمدند؟ آیا هواداران 
استقلال به دلیل بازی پرشور استقلال دوباره عازم ورزشگاه شدند یا اینکه روز جمعه 

بود و هوا عالی؟
به نظر می رسد باید این مسئله کاملا ریشه یابی شود، هم از سوی باشگاه ها و هم 
سازمان لیگ. بی توجهی به ریشه یابی این موضوع یک اتفاق ساده رقم می زند و آن 
این است که پروسه بازگرداندن و آشتی دادن هواداران به ورزشگاه ها نه از مسیر درست 

جلو می رود و نه صحیح است.
البته اولین پرسش این است که چرا سازمان لیگ بلیط فروشی می کند که به 
باشگاه ها بدهکار باشد و باشگاه ها بخواهند از این طریق طلبشان را صاف کنند؟ و 
چرا خود باشگاه ها بلیط فروشی نکنند درست مثل اکثر باشگاه های شهرستانی که 
خودشان بلیط می فروشند و درآمدش را برمی دارند که اگر چنین بود به این سادگی 

بازی ها رایگان اعلام نمی شد.
با این حال هدف قاعدتا این است که هواداران به ورزشگاه ها برگردند و بلیط فروشی 
هم گوشه ای از هزینه های باشگاه ها را بدهد که برای این موضوع باید تاکید کرد که 
بهترین روش ریشه یابی است. شاید نظر سنجی باشگاه ها، شاید گرفتن نظر جامعه 
آماری و ... بتواند در این مسیر به باشگاه ها و سازمان لیگ کمک کند که راه بازگشت 

هوادران را به ورزشگاه صحیح تر طی کنند.
به هر حال قبل از عادت هواداران و تبدیل این سیاست به وظیفه اگر باشگاه ها 
نتوانند مسیر درست را طی کنند، کار برای آینده سخت خواهد شد اما اگر امروز دست 
بجنبانند بهتر می فهمند که آیا هوادارانشان به ستاره ها واکنش مثبت داده اند، به بازی 
در روز آخر هفته یا رایگان شدن و یا حتی تلفیقی از همه این ها بعلاوه رجز خوانی که 

طی روزهای اخیر بین استقلال و پرسپولیس به وجود آمده است.
حالا باشگاه های استقلال و پرسپولیس راهکاری های جدیدی را برای جذب 
تماشاگران در نظر گرفته اند. راهکاری هایی که به نظر می رسد بیشتر پولش در جیب 
اشخاص می رود تا باشگاه ها. درست است که حضور هواداران پرتعدادتر خواهد شد 
اما واقعیت این است که چیزی عاید باشگاه نمی شود و عواید مادی آن به جیب افراد 

خواهد رفت و بازهم سر باشگاه بی کلاه خواهد ماند.
شاید پرسپولیس هم بخواهد همین راه را برود. اما اگر قرار باشد تماشاگران با 
قیمت های بلیت ارزان وارد ورزشگاه شوند و پول هایی که با شرکت در سامانه های 
پیامکی می دهند نصیب اشخاص شود بازهم یک جای کار لنگ می زند و نفعی به 

باشگاه ها نخواهد رسید تا بدهی های آنها روز به روز بیشتر شود.

سید جلال حسینی:

 گریه بازیکنان را دیدم

مدافع تیم فوتبال نفت تهران شرایط تیم فوتبال این باشگاه را اسفناک خواند و 
مدعی شد برخی از هم تیمی هایش نه کفش دارند و نه لباس.

سیدجلال حسینی در خصوص مشکلات اخیر نفت تهران و اتفاقی که برای مربی 
بدنساز این تیم رخ داد، گفت: درگذشت اکبرآقا بسیار تلخ و دردناک بود. زمانی که 
از ملوان به سایپا آمدم، او در کادر فنی سایپا حضور داشت و در نفت هم در کنارش 
بودیم. مرحوم دارستانی همیشه به دیگران احترام می گذاشت و این یکی از خصوصیات 
خوبش بود. یکی از بدترین روزهای زندگی ام روز درگذشت اوست. اکبر آقا در واقع 

جلوی چشم ما از دنیا رفت و این بسیار تلخ بود.
در فوتبال ایران کمترین امکانات وجود دارد و مشکلات هم زیاد است

وی ادامه داد: در فوتبال ایران کمترین امکانات وجود دارد و مشکلات هم زیاد است. 
هر لحظه ممکن است چنین اتفاقاتی برای بازیکنان هم رخ دهد. در تمرینات هیچ 
آمبولانسی در کنار زمین نیست و حتی در مسابقات هم خیلی مواقع آمبولانس در 
استادیوم دیده نمی شود. وقتی قلب اکبرآقا گرفت خیلی درد می کشید و رنگش پریده 
بود. آن اتفاقات تلخ همیشه در ذهن من می ماند. قطعاً دارستانی تحت فشار قرار داشت 

که این اتفاق برایش رخ داد.
بعضی از بازیکنان نفت کفش و لباس ندارند و حتی یک وعده غذا می خورند

حسینی در مورد مشکلات مالی باشگاه نفت خاطرنشان کرد: ما نمی دانیم در باشگاه 
نفت با چه کسی طرف هستیم. خود آقای قنبرزاده به عنوان مدیرعامل باشگاه هم 
نمی داند! مشکلات مالی شاید کمترین مشکل ما باشد. باید این را بگویم که بعضی 
از بازیکنان نفت کفش و لباس ندارند و حتی یک وعده غذا می خورند. این مسائل 
ناراحت کننده است و نمی دانیم چه کسی باید پاسخگو باشد. چند بازیکن تیم ما 
شهرستانی هستند و معلوم نیست برای عید چگونه باید نزد خانواده های خود برگردند.
نه اعضای هیئت مدیره باشگاه نفت را می بینیم و نه اعضای هیئت امنا را

مدافع نفت همچنین تصریح کرد: می توان همین اکبرآقا را مثال زد. او نه بیمه است، 
نه بازنشسته و یک فرزند دم بخت هم دارد. حالا چه کسی جوابگوی خانواده او خواهد 
بود؟ آیا سازمان لیگ کاری می کند که خانواده او دغدغه نداشته باشد؟ آیا تضمینی 
برای آینده بازیکنان یا مربیان وجود دارد؟ متأسفانه در باشگاه نفت مشکلات زیادی 
وجود دارد. من شنیده بودم که این باشگاه هیئت مدیره و هیئت امنا دارد، ولی نمی دانم 

چرا کسی را نمی بینیم.
می خواهم برای تشکیل اتحادیه بازیکنان تلاش کنم

حسینی افزود: شاید باورتان نشود، ولی من به دلیل مشکلات مالی نفت تهران شاهد 
بوده ام که بعضی از بازیکنان حتی گریه کرده اند. واقعاً به این فکر افتاده ام که برای ایجاد 
اتحادیه بازیکنان فوتبال ایران تلاش کنم. می خواهم با دوستانم مثل مهدی رحمتی، 
محسن بنگر، هادی عقیلی، پژمان نوری، محرم نویدکیا و... صحبت کنم تا ببینیم چه 

کاری می توان انجام داد.
ما صفر هستیم و ذوب آهن 100

مدافع نفت در مورد دیدار تیمش مقابل ذوب آهن گفت: ما خیلی سختی کشیدیم تا 
بتوانیم شرایط خودمان را در جدول بهتر کنیم. به هیچ عنوان قابل قیاس با ذوب آهن 
نیستیم، در واقع ما صفر هستیم و آنها صد. ذوب آهن در بهترین دوران خود قرار دارد، 
نتایج خوبی گرفته است و مشکلی هم ندارد. ما اما درگیر مشکلات هستیم و در این 
چند روز هم اتفاقاتی افتاد که نتوانستیم خوب تمرین کنیم. شرایط نفت واقعاً اسفناک 

است و امیدوارم فکری به حال بازیکنان تیم شود.
با این شرایط سخت نمی توانیم به جنگ تیم های پرقدرت آسیا برویم

حسینی درمورد دستور وزیر ورزش برای تغییر زمین تمرین تیم ملی گفت: امیدوارم 
دستور وزیر ورزش اجرا شود. زمین تمرین، لباس و توپ ابتدایی ترین چیزهایی است 
که یک مربی یا یک تیم باید در اختیار داشته باشد. ما با این شرایط سخت نمی توانیم 

به جنگ تیم های پرقدرت آسیا برویم.
ورزشگاه آزادی مقابل استادیوم های استاندارد دنیا صفر است

وی همچنین اظهار داشت: شما دیدید که زمین چمن کمپ تیم ملی چه شرایط 
بدی داشت. ما در ایران زمین چمن خوب نداریم، هر وقت می خواهیم از زمین چمن 
خوب حرف بزنیم فقط باید استادیوم آزادی را نام ببریم، ولی شما خیال می کنید 
ورزشگاه آزادی و چمنش فوق العاده است؟ این ورزشگاه مقابل استادیوم های استاندارد 
صفر است، ولی با این حال باید خوشحال باشیم که حداقل این یک استادیوم را داریم.

کفاشیان: هنوز برای حضور در انتخابات مردد هستم

رئیس فدراسیون فوتبال برای حضور در انتخابات ریاست این فدراسیون تردید دارد و هنوز 
به جمع بندی نهایی نرسیده است.

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، علی کفاشیان در خصوص نامه اش به محمد 
سرافراز، رئیس صداوسیما برای پرداخت حق پخش تلویزیونی فوتبال اظهار داشت: متأسفانه 
مانند نامه های گذشته نه جوابی به ما دادند و نه محلی به نامه مان گذاشتند. این نشان می دهد 
که صداوسیما چقدر به عقاید مردم احترام گذاشته و ارزش قائل می شود! باید از مسئولان 

صداوسیما تشکر کنیم که اینچنین به مردم احترام می گذارند!
بازهم به صداوسیما نامه می زنیم و از رو نمی رویم

وی افزود: پرداخت حق پخش تلویزیونی موردی است که در همه دنیا رعایت می شود 
و موضوع نرمالی است، اما صداوسیمای ما هیچ محلی به ما نگذاشته است و توجهی برای 

پرداخت حق پخش تلویزیونی ندارد. البته ما باز هم نامه می زنیم و از رو هم نخواهیم رفت!
حق مردم را نمی گیریم و به دوربین ها اجازه ورود نمی دهیم

رئیس فدراسیون فوتبال در پاسخ به این پرسش که  آیا با این شرایط اجازه ورود دوربین های 
تلویزیونی به ورزشگاه ها داده می شود، گفت: دوربین های تلویزیونی می توانند وارد ورزشگاه 
شوند و ما این آزادی را به آنها می دهیم، چرا که نمی توانیم حق مردم را بگیریم. البته برای 
مسابقات پیشنهادی دادیم که با جایگزینی سیستمی دوربین های تلویزیونی را راه ندهیم. این 

مسئله را به سازمان لیگ اعلام کرده ایم تا قبل از فرارسیدن سال جدید اجرایی شود.
در تعطیلات نوروز مجردی زندگی می کنیم

کفاشیان با اشاره به فرارسیدن سال جدید عنوان کرد: سال نو را به همه هموطنانم تبریک 
می گویم و امیدوارم سالی خوب برای همه در همه عرصه های مختلف به خصوص ورزشی 
باشد. با توجه به اینکه تیم ملی همیشه بازی دارد ایام نوروز در تهران هستم و جلسات مختلفی 
را باید برگزار کنیم. به همین خاطر خانواده را به مسافرت می فرستیم و خودمان مجردی 

زندگی می کنیم.
پولی نداریم که عیدی بدهیم

وی در مورد اینکه عیدی هم می دهد، اظهار داشت: پولی نداریم که عیدی بدهیم. بچه ها 
دیگر بزرگ شده اند و باید از آنها عیدی بگیریم.

فکر نمی کنم برای حضور در انتخابات فدراسیون نیاز به مجوز داشته باشم
رئیس فدراسیون فوتبال مبنی بر اینکه نصرالله سجادی اعلام کرده همه نامزدهای ریاست 
فدراسیون ها باید از وزارت ورزش و جوانان مجوز بگیرند و کفاشیان هم از این قائده مستثنی 
نیست، گفت: فکر نمی کنم مجوزی نیاز داشته باشم. اساسنامه ما مستقل است و هشت سال 
پیش به تصویب رسیده و اجرایی شده است. برای اجرایی شدن آن هم نیاز به مجوزی از هیچ 

نهاد خاصی نبوده و نیست.
هاشمی گفت اساسنامه فدراسیون فوتبال به تأیید هیئت دولت رسیده است

کفاشیان درباره بحث اساسنامه فدراسیون فوتبال و اینکه این اساسنامه به تأیید هیئت دولت 
نرسیده و به همین دلیل غیرقانونی است و حالا فدراسیون باید با اساسنامه قبلی )سال 86( 
اداره شود، خاطرنشان کرد: اساسنامه ای که در آن زمان به تصویب رسید با ریاست وقت 
سازمان تربیت بدنی و نمایندگانی که معین شده بودند به هیئت دولت رفت. آن زمان آقای 
کیومرث هاشمی سرپرست فدراسیون بود و وقتی من درباره اساسنامه سؤال کردم، تأکید کرد 

که اساسنامه به تأیید هیئت دولت رسیده است.
بحث آقایان روی من است نه اساسنامه فدراسیون فوتبال

وی افزود: اساسنامه فدراسیون فوتبال در دولتی که آن موقع مورد تأیید همه بود، به تصویب 
رسید. اکنون هم فکر نمی کنم بحثی روی اساسنامه باشد، بلکه بحث آقایان روی بنده است. 
اینکه می گویند اساسنامه غیرقانونی است، درست نیست. بحث آنها روی حضور یا عدم حضور 
من بوده و گویا حضور من در فدراسیون دلخواه دیگران نیست. اساسنامه مشکل ندارد و برخی 

با کفاشیان مشکل دارند و اگر این طور است صراحتاً بگویند.
برای حضور در انتخابات فدراسیون فوتبال مرددم

وی درباره اینکه 22 اسفندماه ۹۴ آخرین روز ثبت نام نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال 
است و آیا برای حضور در انتخابات تصمیمی گرفته است یا نه، اظهار داشت: تا 22 اسفند زمان 

باقی مانده و هنوز مشخص نیست که تصمیم من چیست. در طول روز دو بار نظرم را عوض 
می کنم، یک بار می گویم بمانم و یک بار هم می گویم بروم! هنوز مردد هستم. بستگی دارد در 
روز حالم چطور باشد. اگر حالم خوب باشد، تصمیم به شرکت در انتخابات می گیرم و اگر حالم 

بد باشد، نظرم عوض می شود.
تمرینات تیم ملی بازهم در آکادمی خودمان برگزار می شود

رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص اینکه آیا درست است که تیم ملی باید برای پیگیری 
تمریناتش به دوشان تپه یا عبدل آباد برود، گفت: این جور که من می دانم باز هم تمرینات در 

آکادمی خودمان برگزار می شود!
دیگران کاشتند ما خوردیم و حالا ما می کاریم تا دیگران بخورند

کفاشیان در خصوص صحبت ابتدایی خود مبنی بر اینکه ما می کاریم تا دیگران بخورند، 
خاطرنشان کرد: زمانی که ما قدیمی تر بودیم در دبیرستان این طور می گفتند. بعد زمانه 
پیشرفت کرد و گویا این ضرب المثل ها تغییر کرده است. اما زمان ما این بود که دیگران 

کاشتند ما خوردیم و حالا ما می کاریم تا دیگران بخورند.
وی در خصوص درختانی که در کمپ تیم ملی همراه با برخی بازیکنان فوتبال کاشت، 
گفت: کمپ های ورزشی باید یکی از مناطق سبز باشند، به همین دلیل درختکاری در این 
اماکن اهمیت ویژه ای دارد. درخت ها در واقع ریه های یک کشور هستند. امسال به دلیل ناسالم 
بودن هوا سختی های زیادی داشتیم. ما به کمپ آمده و درختانی را کاشتیم تا در راستای 
رفع مشکل آلودگی هوا عمل کرده باشیم. البته دستورالعملی در فدراسیون فوتبال داریم که 
تمام محوطه کمپ باید درخت کاشته شده و سبز باشد، در همین راستا از همکاری هایی که 

شهرداری منطقه 22 با ما انجام داده است، تشکر می کنم.
فکر می کنم در 6 ماه آینده چمن خوبی خواهیم داشت

رئیس فدراسیون فوتبال درباره اینکه فرایند بازسازی چمن کمپ تیم ملی در چه مرحله ای 
قرار دارد، اظهار داشت: از حدود هشت ماه پیش کارمان را شروع کردیم. ما دو زمین بزرگ، 
شماره یک و شماره دو در کمپ داریم. ما کار خود را از زمین شماره دو شروع کرده و 
فعالیت مان را در زمین با زیرسازی و ساخت آغاز کردیم، اما به دلیل کمبود منابع مالی 
نتوانستیم ادامه دهیم. با پیشقدم شدن شهرداری برای کمک کردن به ما در این زمینه کار 
دوباره شروع شد و فکر می کنم در شش ماه آینده چمن خوبی خواهیم داشت و پس از تکمیل 
چمن شماره دو به سراغ چمن شماره یک می رویم. سال آینده پس از تمام شدن ساخت و 

سازها به سراغ چمن ها می رویم.
آمادگی آن را داریم که تمرین تیم ملی را 

هرکجا که وزارت ورزش انتخاب کرد منتقل کنیم
کفاشیان در مورد دستور وزیر ورزش مبنی بر اختصاص زمین چمن خوب برای تمرین تیم 
ملی به این تیم گفت: از این موضوع اطلاعی ندارم و فقط از طریق رسانه ها شنیدم. یکی از 
دغدغه های اصلی که کی روش دارد، تهیه زمین چمن خوب برای تمرین تیم ملی است و به 
همین دلیل همیشه به ما می گوید که اردوهای مان را در خارج از کشور برگزار کنیم، اما این 
موضوع برای وجهه کشورمان خوب نیست و ما آمادگی این را داریم که اگر زمین چمن خوبی 
از سوی وزارت ورزش انتخاب شود، هرجا که باشد تمرینات تیم ملی را به آنجا منتقل می کنیم.

 کی روش اجازه نمی دهد تیمی به غیر از تیم ملی
 در زمین شماره یک کمپ تمرین کند

وی در خصوص اینکه هزینه احیای زمین چمن کمپ چقدر خواهد بود، اظهار داشت: 
برآورد هزینه ای که ما کرده ایم، حدود دو میلیارد تومان است. کار شروع شده و همان طور که 
گفتم انتظار داریم در شش ماه آینده به پایان برسد. در مورد زمین شماره یک کمپ هم باید 
بگویم، دو یا سه سال است که کی روش اجازه نمی دهد هیچ تیمی غیر از تیم ملی در آنجا 
تمرین کند، البته این زمین ناهمواری هایی داشته و فاصله زیادی با زمین چمن ورزشگاه آزادی 
یا سایر چمن های استاندارد دارد. البته باید توجه داشت فوتبالیست های ما در گذشته حتی در 

زمین های خاکی بازی کرده اند.
 پیشنهاد تغییر اساسنامه و تصویب مجدد در هیئت دولت مطلوب نیست

رئیس فدراسیون فوتبال درباره اظهارنظر مدیرکل حراست وزارت ورزش مبنی بر اینکه باید 
اساسنامه فدراسیون فوتبال به تصویب هیئت دولت برسد، گفت: زمانی که من معاون ورزشی 
سازمان تربیت بدنی بودم، اساسنامه فعلی به تصویب هیئت دولت رسید. در آن زمان هم 
بحث هایی بود مبنی بر اینکه مدیران کل ادارات ورزش استان ها به عنوان رئیس مجمع باشند. 
بحث هایی که مدیرکل ها برای رئیس مجمع بودن دارند، ورزشی نیست، دلیل اصلی آن این 
است که آنها همواره می خواهند تغییراتی را در هیئت ها بدهند، در حالی که وظیفه شان تهیه 
زیرساخت ها برای هیئت هاست و سیاست گذاری هیئت ها نیز با مسئولان آن هیئت هاست. 
من با اساسنامه فعلی موافقم و معتقدم پیشنهاد تغییر اساسنامه و تصویب مجدد در هیئت 

دولت مطلوب نیست.
شیخ سلمان الان کجاست؟

کفاشیان در خصوص اینکه شیخ سلمان، رئیس AFC گفته است که باید بازی های تیم های 
ایرانی و عربستانی در کشوری ثالث برگزار شود، به شوخی گفت: شیخ سلمان الان کجاست؟

تمایلی به برگزاری بازی تیم های ایرانی در کشور بی طرف نداریم
وی در مورد اینکه ارزیابی اش از اینکه بالاخره تکلیف بازی تیم های ایرانی با تیم های 
عربستانی در رقابت های لیگ قهرمانان چه خواهد شد، گفت: در این خصوص در تاریخ 
2۵ اسفند کمیته مسابقات AFC تصمیم  خواهد گرفت. آنها قصد دارند تا این تاریخ ارزیابی های 
لازم را انجام بدهند و بعد تصمیم بگیرند. این هفته قرار است جلسه ای برگزار شود که ما نیز 
در آن حضور خواهیم داشت و عنوان خواهیم کرد که مخالف دخالت دادن سیاست در ورزش 

هستیم و تمایلی به برگزاری بازی تیم های ایرانی در کشور بی طرف نداریم.

پورعلی گنجی: اهداف بزرگی با السد دارم
ستاره ایرانی السد می گوید که نهایت تلاش خود را با به کار می گیرد تا جام های 
زیادی را با این تیم قطری بالای سر ببرد. او از بازی کردن در السد خوشحال است و 

می گوید اهداف بزرگی با این تیم دارد.
مرتضی پور علی گنجی در فصل جابجایی زمستانی به باشگاه السد قطر پیوست. او 
در این مدت کوتاهی که در السد بازی کرده عملکرد درخشانی از خود نشان داده و 

یکی از بهترین بازیکنان این تیم بوده است.
السد در یکی از حساس ترین بازی های هفته بیست و یکم لیگ ستارگان قطر 
به مصاف الغرافه خواهد رفت. پورعلی گنجی درباره این دیدار گفت: بازی بسیاری 
سختی پیش رو داریم. همه بازیکنان السد تنها و تنها به پیروزی فکر می کنند. الغرافه 
تیم خوبی است. آنها در چند دیدار اخیر خود عملکرد خوبی داشته اند اما ما هم آماده 
هستیم و می خواهیم سه امتیاز بازی را به دست آوریم. هر تیمی سبک خاص خود را 

دارد و ما باید تنها روی عملکرد خود تمرکز داشته باشیم.
ستاره تیم ملی فوتبال ایران در پاسخ به این سوال که به هواداران تیمش چه قولی 
می دهد، پاسخ داد: به هواداران قول می دهم که نهایت تلاش خود را برای موفقیت تیم 
به کار خواهم گرفت. خوشبختانه در دیدار برابر العربی موفق به گلزنی شده ام. دوست 
دارم این روند ادامه داشته باشد و در دیدارهای بعدی هم بتوانم برای تیمم گلزنی کنم. 
السد در فصل جاری بازیکنان زیادی را به خاطر آسیب دیدگی از دست داده است و 
همین باعث شده تا نوسات زیادی داشته باشد اما خوشبختانه الان شرایط بهتر شده 
و در وضعیت خوبی قرار داریم. او درباره این سوال که آیا حذف از لیگ قهرمانان اروپا 
روی بازیکنان السد تاثیر منفی گذاشت، گفت: در دیدار برابر الجزیره بهترین بازی خود 
را به نمایش گذاشتیم. نزدیک بود که سه امتیاز بازی را کسب کنیم اما بد شانس 
بودیم. به هر حال در فوتبال گاهی اوقات این ضربات پنالتی هستند که سرنوشت تیم 
برتر را تعیین می کنند. پور علی گنجی درباره این سوال که چه اهدافی با السد دارد، 
گفت: بلند پروازی من با السد حد و مرزی ندارد. هر چه زمان کوتاهی است که قطر 
بازی می کنم اما از عملکرد خود بسیار خوشحال هستم. امیدوارم که بتوانم با بازی های 
درخشانی که به نمایش می گذارم جام های زیادی را با السد به دست آورم. او درباره 
این سوال که از زمان پیوستن به السد با چه سختی ها روبرو شده است، پاسخ داد: از 
زمان پیوستنم به السد تا الان همه چیز به خوبی پیش می رود. در فوتبال غلبه کردن 
بر مشکلات نیاز به اراده بالا دارد. ستاره ایرانی السد در پایان در پاسخ به این سوال که 
آیا السد می تواند جزو چهار تیم برتر باشد، پاسخ داد: تا پایان فصل شش بازی دیگر 
باقی مانده است. برای اینکه جزو شش تیم نخست باشیم باید در همه دیدارهای خود 
به پیروزی برسیم و این چیزی است که برای رسیدن به آن نهایت تلاش خود را به 
کار خواهیم گرفت. بدون شک با بازگشت بازیکنان آسیب دیده السد به تیمی قدرتمند 

و قوی تبدیل خواهد شد. 

شکایت فدراسیون از مایلی کهن وتو نمی شود
فدراسیون فوتبال به دلیل اتهاماتی که محمد مایلی کهن به این فدراسیون و هم 

چنین کی روش وارد کرده است به مراجع قضایی شکایت کرده است.
کفاشیان،  علی  که  شد  شایعه  فوتبال  فدراسیون  شکایت  خبر  اعلام  از  بعد 
رئیس خنده رو خطاب به بخش حقوقی گفته است که شکایت از محمد مایلی کهن 
را بی خیال شوید و... یک منبع آگاه در فدراسیون فوتبال در این باره به "ورزش سه" 
گفت: » این خبر شایعه ای بیش نیست. بخش حقوقی فدارسیون فوتبال پیگیر این 
ماجرا است.محمد مایلی کهن به صراحت اذعان کرده است که کی روش از برگزاری 
اردوی تیم ملی در آفریقای جنوبی پیش از جام جهانی نفع برده است و از سویی 
فدراسیون فوتبال هزینه های سفر خانواده کی روش به برزیل را پرداخت کرده است. او 
حتما برای اثبات حرف های خود مدرک دارد! ضمن اینکه باید به این نکته اشاره کنم 
علی کفاشیان دستور شکایت از محمد مایلی کهن را داده است.  به هر صورت بخش 
حقوقی فدراسیون فوتبال برای اعاده حیثیت این پرونده را تا آخر پیگیری خواهد 
کرد. ضمن اینکه ما این قول را به کی روش هم داده ایم و او به همین خاطر پاسخ 

حرف های محمد مایلی کهن را نمی دهد.«

پزشک پر سپولیس:

سعی می کنیم کامیابی نیا را به بازی صبا برسانیم
پزشک تیم فو تبا ل پر سپولیس می گوید کادر پزشکی این تیم در تلاش است کمال 

کامیابی نیا را به دیدار مقابل صبا برساند.
 دکتر حقیقت  درباره آخرین وضعیت مصدومان پر سپولیس، اظها ر کرد: در حال  
حاضر کمال کامیابی نیا و رضا خالقی فر بازیکنان مصدوم ما هستند که نمی توانند 
در دیدار برابر تراکتورسازی به میدان بروند. وی افزود: البته در تلاش هستیم تا کمال 
کامیابی نیا را به دیدار مقابل صبا برسانیم. فکر می کنم اگر خودش هم تلاش کند و 

شرایط مساعد باشد بتواند در دیدار مقابل صبا به میدان برود.

تیم آقا فیروز تیم ملی را برد
تیم ملی جوانان در آخرین حضور در اردوی تدارکاتی در مصاف دوستانه با تیم 

اکسین البرز تن به شکست 3-1 داد.
این دیدار در کمپ تیم های ملی برگزار شد و و تیم ملی جوانان به اردوی تدارکاتی 
خود پایان داد. این دیدار در حال برگزار شد که تیم ملی جوانان چند بازیکن اصلی 

خود مثل رضا کرملا چعب، امید نورافکن، رضا شکاری و... را در اختیار نداشت.
تیم ملی جوانان از روز دوم فروردین اردوی جدیدی را در کمپ تیم های ملی برگزار 
می کند و در روزهای 7 و ۹ فروردین مصاف های دوستانه ای با تیم زیر 21 سال 
سنگاپور خواهد داشت. جالب است بدانید تیم دسته دومی اکسین البرز با مربیگری 
علی لطیفی و مدیریت فنی فیروز کریمی برای صعود به لیگ برتر تلاش می کند. پسر 

مهدی تارتار )نوه فیروز کریمی( هم عضو این تیم است.

سرمربی انصاری فرد قراردادش را تمدید می کند
مارینوس اوزونیدیس، سرمربی یاران کریم انصاری فرد برای تمدید قراردادش اعلام 

آمادگی کرد.
اوزونیدیس ۴7 ساله که سال 201۴ هدایت تیم پانیونیوس را بر عهده گرفت با 
توجه به عملکرد بسیار درخشان در فصل جاری با پیشنهاد جدید این باشگاه برای 

تمدید قرارداد مواجه شده است.
اینترنتی خود می نویسد:  با این اعلام این خبر در صفحه  رادیو ورزش یونان 
اوزونیدس پس از کنفرانس خبری بازی اخیر تیم پانیونیوس برابر تیم لوادیاکوس 

در هفته بیست و چهارم سوپر لیگ یونان اشاره تلویحی به تمدید قراردادش داشت.
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 هفته بیست ودوم لیگ برتر فوتبال

سرخ علیه سرخ برای جنگ قهرمانی
هفته بیست ودوم لیگ برتر فوتبال با برگزاری سه دیدار حساس 

به پایان می رسد.
 هفته بیست ودوم لیگ برتر با برگزاری دیدار تیم های حاضر در لیگ 
قهرمانان آسیا امروز )یکشنبه( به پایان می رسد که البته دیدارهای 
بسیار حساس و مهمی هم پیش روست. جایی که نفت تهران و 
ذوب آهن به مصاف هم می روند، سپاهان رو در روی صبا قرار می گیرد 

و پرسپولیس و تراکتورسازی در تهران دوئل دارند.
نفت تهران - ذوب آهن اصفهان

با درگذشت علی اکبر دارستانی، مربی بدنساز نفت تهران، این تیم 
با شوک بزرگی مواجه شد. حالا نفتی ها در چنین شرایطی باید به 
مصاف ذوب آهن اصفهان بروند؛ ذوب آهنی که با یک پیروزی و یک 
تساوی مقابل لخویا در لیگ قهرمانان آسیا آماده می شود تا دیدارهای 
لیگ برتر را ادامه بدهد تا بلکه با کسب سه امتیاز دیدار مقابل نفت 

همچنان بین مدعیان قهرمانی باقی بماند.
ذوب آهن اوایل سال ۹۴ نفت را در تهران شکست داد و قهرمان جام 
حذفی شد و این بار هم امید زیادی به شکست این تیم دارد، اما شاید 
شرایط متفاوت با گذشته باشد. نفتی که مانند فصل گذشته این فصل 
نتوانسته نتایج خوبی کسب کند، در بازی های اخیر به خوبی امتیاز 
گرفته و حالا تا رده ششم جدول بالا آماده است. شاگردان علیرضا 
منصوریان با 32 امتیاز، در فاصله دو امتیازی با ذوب آهن قرار دارند 
و مطمئناً این بازی می تواند فرصت خوبی برای نفت باشد. تیمی که 
شاید نیاز به کسب پیروزی دارد تا هم نتایج منفی نیم فصل اول را از 
یاد ببرد و هم به نوعی با پیروزی مقابل ذوب آهن روح مربی فقیدش 

را شاد کند.
سپاهان اصفهان - صبای قم

سپاهان این فصل شگفتی ساز بوده، البته شگفتی فقط این نیست 
که تیمی خوب امتیاز بگیرد، بلکه این بار کاملًا برعکس است. برای 
تیمی که پرافتخارترین تیم لیگ برتر است و همیشه جزو مدعیان 

قهرمانی بوده، کسب نتایج ضعیف یک نوع شگفتی محسوب می شود. 
سپاهان در لیگ برتر نتوانسته نتایجی که باید را کسب کند و با 2۵ 

امتیاز در رتبه یازدهم جدول قرار دارد.
نباید فراموش کرد که فاصله مدافع عنوان قهرمانی لیگ برتر تا 
مرز سقوط فقط پنج امتیاز است و این شرایط اصلًا نمی تواند برای 
طلایی پوشان اصفهانی نتیجه مناسب یا حتی متوسط باشد. تیمی 
که این هفته از لیگ قهرمانان بازگشته و نتیجه آن هم یک پیروزی 

خانگی و یک شکست در دبی مقابل النصر امارات بوده است.
استیماچ و شاگردانش باید در این شرایط مقابل صبای قم قرار 
بگیرند. تیمی که با علی دایی شاید شگفتی ساز نبوده، اما توانسته 
نتایج قابل قبولی کسب کند و مطمئناً در هفته های رو به پایان لیگ 
هم به دنبال کسب سهمیه آسیایی خواهد بود. شاید حضور علی 
دایی در اصفهان و مقابل سپاهان با خاطره دیدار جنجالی پرسپولیس 

و سپاهان کمی این بازی را برای سرمربی صبای قم حساس کند.

پرسپولیس - تراکتورسازی تبریز
برانکو ایوانکوویچ اگر واقعاً می خواهد تیمش را قهرمان کند، نباید در 
خانه امتیازی از دست بدهد. آن هم مقابل تیم هایی که خودشان را 
مدعی قهرمانی می دانند و با شکست یا توقف پرسپولیس یک قدم به 

قهرمانی نزدیک خواهند شد.
 این هفته پرسپولیس با یکی از همین تیم ها باید رو در رو شود. 
تراکتورسازی؛ تیمی که در نیم فصل اول نتایج لازم را کسب نکرد، اما 
حالا با امیر قلعه نویی اوج گرفته و می خواهد در هفته های باقی مانده 

به جمع مدعیان قهرمانی بپیوندد.
دو تیم سرخپوش لیگ برتر فردا در ورزشگاه آزادی جنگ قهرمانی 
دارند و مطمئناً با بازی های زیبایی که پرسپولیس به نمایش می گذارد 
و البته بازی زیبایی که این روزها از تراکتورسازی می بینیم، بازی این 

دو تیم تماشایی خواهد شد.
تراکتورسازی در حال حاضر با 31 امتیاز در رده هفتم جدول است 
و پرسپولیس هم 3۵ امتیازی و سوم است. شاگردان برانکو ایوانکوویچ 
در حال حاضر ذوب آهن و نفت را هم دنبال خود می بینند و در 
صورتی که نتوانند در این بازی به پیروزی برسند، قطعاً از قهرمانی 
دور می شوند. از یک طرف فاصله آنها با استقلال ۴2امتیازی که اکنون 
صدرنشین است بیشتر شده و از سوی دیگر رقیبان بیشتری را نزدیک 
خود می بینند که این مسئله باعث می شود پرسپولیس در رسیدن به 

هدف خود دچار مشکل شود.
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نفت تهران - ذوب آهن اصفهان، ساعت 1۵:30، ورزشگاه تختی 
تهران

سپاهان اصفهان - صبای قم، ساعت 17:30، ورزشگاه فولاد شهر 
اصفهان

پرسپولیس - تراکتورسازی تبریز، ساعت 17:30، ورزشگاه آزادی 
تهران

خوبی بیش از حد باشگاه ایرانی و نمکدان شکنی قطری ها
خوب کردن های بیش از حد و خارج از عرف باشگاه ایرانی 
در میزبانی از لخویا، قطری ها را به خیال بد انداخته که علیه 
ایران و ایرانی سخن سرایی کنند و بر طبل ادعاهای واهی 

سعودی ها بکوبند.
نیمه دوم بهمن ۹۴ بود که کاروان چند ده نفری باشگاه 
قطری لخویا برای انجام دیدار پلی آف لیگ قهرمانان آسیا 
برابر نفت به تهران آمد. در آن روزها ادعاهای سعودی ها علیه 
ایران در اوج خود بود و بحث بر سر برگزاری دیدار نمایندگان 
ایران و عربستان در کشوری ثالث در جریان بود،  قطری ها 
هم با عربستانی ها هم نوا شده بودند و از نبود امنیت کافی در 
ایران می گفتند. در همین فضا باشگاه قطری به ایران آمد تا 
ایرانی ها  که حالا بیش از پیش زیر ذره بین برخواهان بودند  در 
بوته آزمایش گذاشته شوند. ایرانی ها همیشه به مهمان نوازی 
معروف بوده اند و هیچگاه میربانی مطلوب از مهمان دغدغه 
فکری برایشان نبوده چون این موضوع برایشان به عنوان یک 
اصل، از قبل پذیرفته شده است. با این حال رفتارها و سخنان 
طرف های عرب زبان باعث شده بود که حساسیت ها نسبت به 
شیوه میزبانی ایران از تیم قطری بالا برود. چه این که لخویا 
نخستین تیم عربی بود که پس از ادعاهای سعودی ها به ایران 
می آمد و پذیرایی شایسته از این تیم می توانست تاثیر زیادی 
در برخوردها و سخنان بعدی داشته باشد. این  یک طرف 
ماجرا بود اما طرف دیگر در ایران جریان داشت و آن تدارک 
میزبانی از تیم قطری بود؛ اقدامی که همان زمان نیز انتقاد 

بسیاری از کارشناسان را به همراه داشت. مسئولان باشگاه 
نفت ایران در پذیرایی از مهمان قطری کار را تا حد تکلف بالا 
بردند و آنقدر تشریفات کار را زیاد کردند که مهمان نوازی به 

مهمان پرستی نزدیک شد.
به عنوان نمونه رفتن مدیرعامل باشگاه نفت به هتل محل 
اقامت قطری ها و استقبال از مسئولان این باشگاه در ورودی 
هتل با هیچ منطق و عرفی سازگار نبود. همچنین رفتارهایی از 
این دست که در آن ایام بسیار رخ داد. با این حال طرف قطری 
نه تنها از این مسائل به نیکی یاد نکرده بلکه مسئولان باشگاه 
در اظهارنظرهایی عجیب ولی قابل انتظار، اقدامات نفتی ها را 
"نمایشی برای سندسازی" و "ظاهرسازی" دانسته اند. آنها 
گفته اند که ایرانی ها خیلی کارها برای ما کردند اما در هر جا 
و هر زمان از ما و کارهای خود عکس و فیلم می گرفتند تا 
سندسازی کنند. می شد از قبل منتظر چنین اظهارنظرهایی 
بود چون طرف عربی  عربستان سعودی، قطر و امارات  نشان 
داده اند که با خیرخواه ایران نیستند و از هر فرصتی برای 
ضربه زدن به آن استفاده می کنند. در چنین فضایی ایران 
بیشتر به عقلانیت نیاز دارد تا بتواند هجمه ها علیه خود را دفع 
کند و نباید با رفتارهای نسنجیده، احساسی و دور از شان، 
جایگاه ایران را در اذهان عمومی جهان با خدشه روبه رو کنیم.

از قدیم گفته اند که "خوبی چو از حد بگذرد، نادان خیال 
بد کند." و این حکایت این روزهای فوتبال ایران برابر سیل 

هجمه های سعودی و قطری هاست. 



علمی و سلامت

با این مواد تا عید مغز خود را جوان کنید 
تا عید می توانید با استفاده از برخی مواد غذایی طبیعی از پیر شدن مغز جلوگیری کرده 

و حافظه خود را تقویت کنید.
به گزارش پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، علاوه بر ژنتیک و ورزش که نقش مهمی در 

سلامتی مغز  دارند، تغذیه هم می تواند بسیار تاثیرگذار باشد.
مواد غذایی وجود دارند که می توانند تاثیرات معجزه آسایی در جلوگیری از زوال عقل و 

بیماری آلزایمر داشته باشند و حافظه و عملکرد شناختی مغز را تقویت  کنند.
فلاونول های کاکائو

فلاونول های موجود در کاکائو می تواند برای سلامتی مغز  بسیار مفید باشد.البته شکلات 
سیاه مقادیر بیشتری فلاونول دارد و از این طریق برای مغز مفیدتر است. فلاونول های شکلات 
معمولی به علت وجود شیر و شکر کمتر است.  مطالعات متعددی نشان داد که خوردن 
فلاونول های کاکائو در قسمتی از مغز تاثیر می گذارد که مستقیم مربوط به پیری می شود. 

محققان معتقدند که این قسمت مغز است که مربوط به از دست دادن حافظه می شود.
اسیدهای چرب امگا 3

انواع مختلف ماهی همچون ماهی قزا آلا، ماهی خال مخالی و ماهی تن حاوی مقادیر 
زیادی اسیدهای چرب امگا 3 هستند که علاوه بر اینکه به سلامت مغز شما کمک می کند، 
باعث تقویت قدرت مغزی شما نیز می شوند. تحقیقات حاکی از آن است که مصرف این 

ماده غذایی هنگام پیری از زوال عقل و بیماری آلزایمر جلوگیری می کند.
خشکبا ر

خشکبار هم مانند ماهی حاوی مقادیری از اسید های چرب امگا 3 است. پس اضافه کردن 
این ماده غذایی به برنامه غذاییتان می تواند بسیار مفید باشد. گردو خود حافظه را تقویت 

کرده و با از دست دادن حافظه مبارزه می کند. 
مطالعات نشان داده است که گردو به علت داشتن مقادیری از اسیدهای چرب امگا 3، 

ویتامین E، آنتی اکسیدان ها و ملاتونین عملکرد مغز را تقویت می کند.
منیزیم

محققان نشان داده اند که کمبود منیزیم منجر به زوال شناختی، پیری مغز و در نهایت 
منجر به زوال عقلی می شود. پس مصرف مکمل هایی از منیزیم یا خوردن مواد غذایی 
مانند برگ چغندر، اسفناج، دانه کدو تنبل، ماست، بادام، لوبیا سیاه و سفید، آووکادو، 
انجیر، شکلات سیاه و موز که دارای مقادیر زیادی منیزیم است می تواند از پیری مغز 

جلوگیری کند.
زغال اخته

زغال اخته علاوه بر خوش مزه بودن به تقویت مغز نیز کمک می کند. این ماده غذایی 
خواص آنی اکسیدانی و ضد التهاب دارد. علاوه بر این، زغال اخته حاوی آنتوسیانین است 
و برای تقویت حافظه بسیار مفید است. نوشیدن آب زغال اخته به طور روزانه یادگیری و 

یادآوری کلمات را بهتر کرده و سطح گلوکز خون و علائم افسردگی را کاهش می دهد.
کلم بروکلی و اسفناج

بر اساس گزارش موسسه ملی پیری، خوردن مقدار زیادی میوه، سبزیجات و غلات 
میتوانند باعث جلوگیری از زوال شناختی شود. علاوه بر این، این مواد غذایی می توانند 
باعث مهار بیماری های مزمنی همچون بیماری های قلبی و دیابت نوع 2 شوند. برخی از 
سیزیجات به خصوص کلم بروکلی و اسفناج می توانند تاثیرات معجزه آسایی در جلوگیری 

از پیری مغز داشته باشند. 
چای سبز

چای سبز خواص فراوانی دارد و از مغز نیز محافظت می کند. تحقیقات نشان داده است 
که چای سبز سرعت فکر و عملکرد مغز شما را تقویت می کند. گفته می شود که این چای 

شکل پذیری سیناپسی کوتاه مدت مغز را نیز تقویت می کند.

آیا شما هم به سندروم دنیای مجازی مبتلا هستید؟ 
بسیاری از افراد نمی توانند لحظه ای وسایل هوشمند ارتباطی از جمله گوشی های همراه 

و رایانه ها را از خود دور کنند و مدام در حال جستجو در شبکه های اجتماعی هستند.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، استفاده از گوشی های همراه مزایای 
بسیاری دارد و سبب می شود افراد بیشتر با جهان اطراف خود در ارتباط باشند. با نگاه 
کوتاهی به تلفن همراه می توانید علاوه بر ارتباط با مجموعه ای گسترده از افراد از اخبار روز 
اطلاع پیدا کرد، زمان و مکان را چک کرد، شرایط آب و هوایی را بررسی کرد و پست های 

الکترونیک را پاسخ داد و به بیانی دیگر به روز بود.
اما همین نگاه کوتاه به وسایل هوشمند ارتباطی باعث می شود که شما ناخودآگاه دقیقه ها 
و ساعت ها به آن خیره شوید و از دنیای اطرافتان غافل شوید. افزایش ارتباط های مجازی 
در شبکه های اجتماعی به بهای کاهش ارتباط های واقعی و توجه به آن چه است که در 
اطرافتان اتفاق میفتد و نادیده گرفتن افرادی است که شما را دوست دارند و به شما توجه 
می کنند.  بی توجهی به افرادی که در این حالت با شما صحبت یا مشورت می کنند موجب 

سرخوردگی و ناراحتی آن ها می شود.
از این طریق ممکن است شما خود را با دنیایی مجازی سرگرم کنید و از رویدادهای مهم 
اطرافتان چشم پوشی کنید. اگر شما هم جزء افرادی هستید که ساعت های طولانی از روز 
را به تلفن همراهتان خیره شده اید و در دنیای مجازی به سر می برید باید به شما بگوییم 
که شما مبتلا به سندروم شبکه های اجتماعی و مجازی هستید. علائم این سندروم خود را 
در حالات فیزیکی شما نشان می دهد. خیره شدن های مداوم به وسایل هوشمند ارتباطی، 
نادیده گرفتن اطراف و اطرافیان، قرمز شدن چشم، واکنش های عصبی، پرخاشگری، 
سردرد، گردن درد، آسیب به ستون فقرات، شانه درد و غرق شدن در فکر و ناخودآگاه 
نشندین سخن اطرافیان از این جمله هستند. اگر شما هم از علائم این چنینی رنج می بردید 
بهتر است هرچه زودتر اقدام به کاهش یا مهار استفاده از وسایل هوشمندی ارتباطی کنید. 

اگر موفق نشدید برای کمک به خود با یک پزشک روانشناس مشورت کنید.

نگذارید تلفن همراه به ستون فقراتتان آسیب بزند 
استفاده از فناوری  به خصوص تلفن همراه و رایانه می تواند به ستون فقرات آسیب بزند 
که با رعایت چند نکته این آسیب ها به حداقل می رسد.به گزارش  گروه پزشکی باشگاه 
خبرنگاران جوان، بر کسی پوشیده نیست که استفاده از وسایل ارتباطی هوشمند فناوری 
است که بسیاری از مشکلات را حل کرده است و موجب تسهیل ارتباطات شده است و به 
طور کلی مفید است. صرف نظر از مزایای این وسایل هوشمند از جمله گوشی های همراه 
و رایانه ها، این وسایل می توانند آسیب های شدیدی را به بدن به خصوص ستون فقرات 
وارد کنند.استفاده طولانی مدت از وسایل هوشمند ارتباطی و خیره شدن های مداوم به 
آن ها سبب گردن درد، سردرد، شانه درد و از همه مهم تر آسیب های جدی به ستون فقرات 
می شود که دلیل آن حالت نشستن و استفاده شما از این وسایل است که موجب ناراحتی 
ماهیچه ها و استخوان های بدن می شود.در بیشتر موارد استفاده از این وسایل، سر به سمت 
پایین و شانه ها به حالت افتاده است و به گردن فشار می آید. برای کاهش و مهار آسیب های 
فیزیکی این وسایل هوشمند در ابتدا سعی کنید هنگام استفاده از آن ها به جای پایین نگه 
داشتن گردنتان، آن وسیله را تا روبه روی چشمانتان بالا بیاورید. به این فکر نکنید که ممکن 
است در این حالت دیگران به شما بخندند، سلامتی تان از همه چیز مهم تر است.در روز 
ورزش ها و فعالیت های بدنی را به طور مرتب انجام دهید تا از چنین آسیب هایی پیشگیری 
کنید. یکی از این ورزش ها به عقب راندن شانه ها و سر در حالت صاف نگه داشتن سر به 
مدت 2 دقیقه است. تمرین دیگر ورزش دادن گردن به طرفین یا بالا انداختن شانه ها 
است. بسیاری افراد هنگام صحبت کردن با تلفن های همراه آن را بین شانه و گوش خود 
نگه می دارند و با طولانی و مدام شدن این کار به گردن، شانه و ستون فقرات خود آسیب 

می رسانند و در این شرایط بهتر از هدفون استفاده کنند.

هشدارهایی که از شکم به گوش میرسد 
یک متخصص گوارش اظهار داشت: صداهایی که از شکم به گوش میرسد فقط دلیل 

بر نشانه ای از گرسنگی افراد نیست بلکه میتواتد نشانه ای از یک بیماری گوارشی باشد .
دکتر فقیهی گفت : سروصدای درون معده،  بخش عادی فیزیولوژی معده و روده محسوب 
می شود که بیشتر به دلیل حرکت غذا در مسیر روده ایجاد می شود، علاوه بر اینکه حرکت 
طبیعی غذا در طول مجاری گوارش همزمان با انقباض دیواره معده و روده برای فرستادن 
غذا به سمت شکم می تواند تولید صدا کند، غذاهای غیرقابل هضم هم می توانند باعث 

ایجاد صدای معده و روده شوند. این صداها ممکن است کاهش یا افزایش داشته باشد .
وی اظهار داشت :در صورتی که صدا کاهش داشته باشد روده نیمه فلج شده  این حالت 
ممکن است به دلیل مصرف برخی داروهای روده و کم کاری تیروئید باشد. در شرایطی که 
تیروئید پرکار شود و انسداد روده ها هم به وجود آید صدای شکم افزایش می یابد.این حالت 
زمانی رخ می دهد که مکانیسم دودی شکل معده و روده بیش از حد صورت می گیرد و 
حرکات بیش از حد معده و روده اغلب با اسهال همراه بوده و ممکن است به علت عفونت 
التهابی روده، حساسیت شیمیایی مثل مسمومیت غذایی، سندروم روده تحریک پذیر و 

مشکلات روان تنی مانند اضطراب، استرس و ترس و انواع حساسیت های غذایی باشد.
فقیهی با بیان اینکه ، شایع ترین حالت زمانی پیش می آید که احساس گرسنگی می کنید، 
افزود: در این حالت، سیستم گوارش به مغز پیام می فرستد و این عمل باعث می شود، 
ماهیچه هایی که در جهت معده و روده ها قرار دارند، شروع به حرکت کرده، مایعات هضم 

کننده را ترشح کنند که پس از آن با هوا و گاز ایجاد شده در روده تقابل می یابند.
  وی تصریح کرد :انسداد نسبی روده به دنبال ابتلا به تومور، تنگی روده و اجسام خارجی 
و همچنین سوءهاضمه و جذب نشدن مناسب غذا، بلع هوا و ایجاد گاز بیش از حد در روده 
به دلایل مختلف مثل مصرف زیاد نوشیدنی گازدار و رشد زیاد باکتری درون روده و آروغ 

زدن شدید می تواند صدا ایجاد کند. 
  وی خاطرنشان کرد : علاوه بر این، برخی غذاهای فیبردار و غذاهایی که هضم نمیشوند 
مانند روغن ها و قندهایی که جذب نمی شوند و غذاهای پر حجم، گاز زیادی تولید 
می کنند. با این حساب، صداهای طبیعی که داخل معده شنیده می شود، خطرناک نیست 

و فرآیند طبیعی بدن در هضم غذا محسوب می شود.
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محققان دانشگاه کرنل یک نوع پوست با خاصیت برق  درخشی را توسعه دادند که انعطاف 
پذیر بوده و تا بیش از شش برابر اندازه اصلی خود کشیده شده و از خود نور ساطع می کند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، برق درخشی به حالتی گفته می شود که در آن برخی مواد 
که تحت تاثیر میدان برق متناوب قرار می گیرند، از خود نور سرد ساطع می کنند.

به گفته این محققان، این کشف می تواند به پیشرفت های مهمی در زمینه مراقبت های 
بهداشتی، حمل و نقل، ارتباطات الکترونیکی و زمینه های دیگر منجر شود.

به گفته محققان این پژوهش، این ماده می تواند بر روی بدن یک ربات تعبیه شده و همراه 
با حرکات آن ربات کش بیاید. این خازن ساطع کننده نور فوق الاستیک )HLEC( می تواند 
بیش از دو برابر فشاری را که قبلا بر روی صفحه نمایش های کششی سابق آزمایش شده بود 
را تحمل کند.محققان این پژوهش در یک مقاله که در مجله Science منتشر شده است، 
اظهار کردند: ما می توانیم این پیکسل های تغییر رنگ دهنده را بر روی ربات ها قرار دهیم و 

در حال حاضر ما توانایی تغییر رنگ آنها را داریم. 

درمان نوعی سرطان خون مهاجم در کودکان با سلول های بنیادی

پاکسازی لکه های نفتی از آب با اسفنج جدید

امکان ژن درمانی سرطان با فناوری نانو توسط محققان ایرانی
پژوهشگران دانشگاه علوم پزشکی تبریز موفق به سنتز آزمایشگاهی نانوحامل های پلیمری 

شدند که از آن ها می توان در ژن درمانی سلول های سرطانی استفاده کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، ژن درمانی روشی است 
که در آن ژن معیوب، اصلاح شده و به کمک یک حامل به درون سلول فرستاده می شود. 
حامل های مورد استفاده برای انتقال ژن ها، به دو دسته ویروسی و غیرویروسی تقسیم بندی 

می شوند.
حامل های ویروسی به رغم اینکه کارایی بالایی در انتقال دارند، به دلیل سمیت و زیست 
سازگاری پایین، کاربرد محدودی پیداکرده اند. در مقابل، حامل های غیرویروسی از جمله 
پلیمرها و لیپیدهای کاتیونی مورد استفاده گسترده ای قرار گرفته اند. از این رو کشف و معرفی 
حامل های ژن کارآمد و زیست سازگار یکی از زمینه های مهم در حوزه ژن درمانی محسوب 

می شود.
مهسا یوسف پور مرزبالی، مجری طرح، گفت: در این پژوهش، تلاش ما بر این بوده است تا 
پلیمری که از خصوصیات برتری همچون سمیت پایین و زیست سازگاری و زیست تخریب 
پذیری بالایی برخوردار باشد را به عنوان یک حامل مناسب جهت انتقال ژن معرفی کنیم تا 
با انواع حامل های تجاری قابل رقابت باشد؛ برای این منظور پلیمر پلی یورتان انتخاب و مورد 
بررسی قرار گرفت. وی با تأکید بر مصارف زیستی متفاوت پلیمرهای پلی یورتان به دلیل 
خواص فیزیکی و شیمیایی مناسب و زیست سازگاری بالای آن ها گفت: با بررسی خواص 
مشتقات پلیمر پلی یورتان، انتظار می رفت با اعمال تغییراتی در ساختار این نوع پلیمرها بتوان 
به بازده مطلوبی از انتقال ژن، کاهش سمیت و افزایش زیست سازگاری حامل ژن دست یافت.

یوسف پور اظهار داشت: این پلیمرهای تغییریافته با احاطه کردن و فشردن مولکول های دی 
ان ای» DNA«، اندازه آن ها را تا مقیاس های نانومتری کوچک می کنند. بازدهی بالای انتقال 
ژن در سلول های سرطانی توسط این نانوحامل ها باعث شده این پلیمر تغییریافته به عنوان یک 

رقیب جدی برای نانوحامل های تجاری مطرح شود.
به گفته وی، با توجه به بار منفی مولکول های دی ان ای، ماده حامل آن ها به منظور برقراری 
ارتباط بهتر، باید دارای بار مثبت باشد. از این رو، ذرات پلیمری را تحت عملیاتی موسوم به 
کواترنه کردن قرار می دهند تا ذرات پلیمری به ذرات با بار مثبت یا ذرات کاتیونی پلیمری 

تبدیل شود.
وی ادامه داد: پایداری در محلول های فیزیولوژیکی، توانایی حمل مقادیر بالای DNA و 
امکان انطباق مشخصه های ساختاری با DNA، از خواص منحصربه فرد این ذرات پلیمری 

کاتیونی به شمار می روند.
وی عنوان کرد: در مرحله اول پلی یورتان سنتز شده و پس از آن تحت عملیات کواترنه 
کردن قرار گرفت؛در ادامه ژن موردنظر در سویه های باکتریایی با تعداد بالا تکثیر و استخراج 
شد. سپس مناسب ترین کمپلکس ژن/نانوذره تهیه و در نهایت روش بهینه برای انتقال ژن 
بررسی شده و میزان انتقال ژن به صورت کمی و کیفی در سلول های اپیتلیال سرطانی و غیر 

سرطانی انسانی مورد ارزیابی قرار گرفت.
یوسف پور افزود: این نانوحامل ها در مقایسه با نمونه های مشابه، از سمیت کمتر و زیست 

سازگاری بالاتری برخوردارند.
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر احمد یاری خسروشاهی و دکتر علی اکبر موثق 
پور، اعضای هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تبریز، دکتر حمید یگانه، عضو هیأت علمی 
پژوهشکده پتروشیمی و پلیمر ایران و مهسا یوسف پور مرزبالی، دانش آموخته کارشناسی ارشد 
 Chemico Biological Interactions  دانشگاه علوم پزشکی تبریز است. نتایج این کار در مجله

)جلد 2۴۴، سال 2016، صفحات 27 تا 36( به چاپ رسیده است.

جدیدترین سلول درمانی
 برای نابینایی ارائه شد

محققان بریتانیایی تکنیک موثری را برای درمان نابینایی وابسته به دژنراسیون ماکولا و با 
استفاده از سلول های بنیادی بالغ ارائه داده اند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلول های بنیادی، محققان 
دانشگاه لندن از سلول های بنیادی چشم جنین، برای جایگزینی لایه از سلول های چشمی 
آسیب دیده استفاده کرده اند. این محققان اعتقاد دارند که پیش از اینها، از این سلول های 
بنیادی برای درمان بیماری هایی مانند مولتیپل اسکلروزیس، اوتیسم، آسیب مغزی و 
... استفاده کرده اند و اینک در ادامه سلول درمانی بیماری های چشمی به دنبال درمان 

دژنراسیون ماکولا هستند.
محققان این تکنولوژی و این سلول های بنیادی را در مورد رت و خوک تست کرده اند و به 
نتایج امیدوار کننده ای رسیده اند. در سلول درمانی که آن ها روی جاستین که یک نوزاد ده 
ماهه است انجام داده اند. وی که تا پیش از این نابینا بود اینک قادر به دنبال کردن اشیاء است. 
وی می تواند نسبت به نور و روشنایی واکنش نشان دهد ولی قادر به دنبال کردن توپ نیست.

در مطالعه ای تقریبا مشابه نیز محققان دانشگاه پیتزبورگ سلول های بنیادی را از قرنیه 
بالغ انسانی جمع آوری کردند و توانستند به کمک آن ها شفافیت قرنیه را در موشی که دچار 

تیرگی یا مه آلودگی)Cornea cloudy( بود، احیا کنند.
این تکنولوژی می تواند مشکلات اخلاقی مبنی بر استفاده از سلول های بنیادی جنینی 
را برطرف سازد. در حال حاضر بیش از 1.۴ میلیون نفر در آمریکا به دژنراسیون ماکولا مبتلا 
هستند و هرچه امید به زندگی در این کشور بالاتر می رود، افراد بیشتر به دنبال گزینه درمانی 

برای درمان نابینایی شان هستند.

ساخت پوست جدید برای ربات ها

محققان در راستای درمان نوعی سرطان خون مهاجم در 
کودکان با سلول های بنیادی گام برداشتند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
سلول های بنیادی، مطالعه ای در مرکز سرطان دانشگاه 
لوکمیای  اولیه سلول های T در  کلرادو پیش ساز های 
لنفوبلاستیک حاد)ETP-ALL( را مدل سازی کرده و نشان 
داده است که غیرفعال کردن ژن EZH2 به عنوان یک عامل 

سرطانی می تواند، هدفی درمانی برای این بیماری باشد.
لنفوبلاستیک« حاد در  حدود 1۵ درصد »لوکمیاهای 
کودکان از پیش سازهای سلول هایT   ایجاد می شوند و 
مطالعات نشان داده است که بیماران مبتلا به این بیماری 

نیازمند درمان های هدفمندتر و شدیدتر هستند.
از آن جایی که این شکل از بیماری مجددا عود می کند 
یا به درمان های موجود پاسخ نمی دهد، درمان آن بسیار 
مشکل است. در سال 2012 مطالعه ای در Nature نشان داد 
که ETP-ALL موتاسیون های فراوانی را در مولکول های 
واسطه در رشد و سیگنال های بقا نشان می هد و بیش از 
۴0 درصد ETP-ALL ها تغییرات غیرفعال کننده ای در 

ژن EZH2 دارند.
فعالسازی  به  منجر  تواند  EZH2 می  عملکرد  فقدان 
پروتئینی دیگر به نام PRC2 شود.  با این حال، این که چگونه 
موتاسیون های منجر به از دست دادن عملکرد در PRC2 به 
رشد لوکمیا کمک می کنند تا کنون مشخص نشده و این 
مطالعه جدید در مرکز سرطان کلرادو به درک این مطلب 

کمک کرده است.
 ETP-ALL پیش از این مشخص شده بود که بیماری
دارای بیان ژنی شبه سلول های بنیادی هستند و در این 
مطالعه نیز محققان نشان دادند که تمایز سلول های بنیادی 
/EZH2 به سلول های خونی تخصص یافته تا حدی به

PRC2 بستگی دارد که به طور مستقیم فقدان عملکرد 
PRC2 را به پروفایل بیان ژنی شبه سلول های بنیادی ربط 

می دهد.
محققان دریافته اند که این سلول های شبه بنیادی دلیل 
تشخیص ضعیف لوکمیای حاد هستند. اما از دیگر عواقب غیر 
فعالسازی EZH2 افزایش رشد و سیگنالینگ های بقا است. 
در بافت های سالم، اینترلوکین6 سیگنالی برای رشد سلول 

ایجاد می کند.
به  شدیدا  ها  سلول   ،ETP-ALL های  سلول  در 
اینترلوکین6 حساس هستند و این امر منجر به رشد بیش 
از حد این سلول ها در مقایسه با سلول های سالم می شود. 
با توجه به آن چه گفته شد محققان درصدد هستند که 
از EZH2 و غیرفعالسازی آن به عنوان هدفی برای درمان 

لوکمیا استفاده کنند.

دانشمندان موفق به توسعه یک اسفنج مکانیکی بسیار موثر شدند که می تواند با استفاده 
از فوم هایی با ساختارهای به هم پیوسته پرمنفذ که آب را به راحتی از خود عبور می دهد، 

لکه های عظیم نفتی را پاکسازی کند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، این روش جدید که از فوم های پلی یورتان برای پاکسازی 
مستقیم لکه های نفتی از سطح آب استفاده می کند، می تواند جایگزین مناسبی برای روش های 

سنتی پاکسازی لکه های نفتی باشد.
در گذشته و در روش های سنتی از مکنده های قوی برای مکش لکه های نفتی از سطح 

آبها استفاده مِی شد.
پژوهش جدید نشان می دهد که با فوم های پرمنفذ پلی یورتان با ساختارهای به هم پیوسته 
که اندازه منافذ آن کمتر از ۵00 میکرومتر است، می توان به ظرفیت جذب 30 گرم نفت در 

هر گرم پرداخت.
خاویر پینتو، از موسسه فناوری Istituto Italiano di Technologia در ایتالیا اظهار کرد: ما 

می خواستیم ویژگی های کلیدی و نحوه عملکرد این فوم ها را درک کنیم.
پینتو گفت: بررسی عملکرد فوم ها به این دلیل بود که دریابیم آیا نیازی به تغییر شیمی 
سطح آب داریم یا اینکه آیا می توان به سادگی و با انتخاب فوم هایی با پارامترهای ساختاری 

مناسب به نتیجه مطلوب برسیم.
پینتو معتقد است که به دلیل سادگی فوم پلی یورتان، پیشنهاد تجاری شدن این مواد جدید 

برای پاکسازی لکه های نفتی می تواند خیلی زود عملی شود.
وی افزود: گام های بعدی ما توسعه مواد کامپوزیتی برای تصفیه آب در مقیاس های 
گسترده تر است. از مزایای روش جدید آن است که در آن از مواد به دست آمده از زباله 
استفاده شده است و به گفته محققان دارای خواص زیست تخریب پذیر یا زیست سازگار 
است و تاثیرات منفی کمی بر روی محیط زیست دارد. محققان می توانند از این سیستم ها نه 
تنها برای تمیز کردن لکه های نفتی، بلکه پاکسازی آلاینده های دیگر مانند فلزات سنگین یا 

آفت کش ها استفاده کنند. 

تجربه نوروز سالمتر با میوه های خشک شده!
میوه های خشک برخلاف شیرینی ها و کیک های خامه ای می توانند فواید زیادی را 
برای بدن داشته باشند و از بیماری های متعددی جلوگیری کنند و شایدجایگزین کردن 

آنها به جای شیرینی های عید، بتواند نوروز سالمی را برای ما رقم بزند.
 قطعاً همه ما از فواید میوه های خشک شده آگاهیم. همچنین جای تعجب ندارد که 
بگوییم مصرف روزانه میوه به صورت خشک شده باعث بالا رفتن سلامتی پوست، مو و 
ناخن ها شده و همچنین عملکرد دفاعی بدن را بالا می برد. از سوی دیگر بر هیچ کس 
پوشیده نیست که مصرف شیرینی های خامه ای و رنگارنگی که حاوی قند بالایی بوده 
و طرفداران زیادی نیز دارد، می تواند عواقب متعددی از جمله دیابت، چاقی، بیماری های 
قلبی و غیره را به دنبال داشته باشد. به زودی و با فرا رسیدن سال نو بسیاری از ما ایرانی ها 
عادت کرده ایم با شیرینی های رنگارنگ، اما مملو از قند و مواد مضر دیگر به استقبال 
این جشن بزرگ و تاریخی برویم. شاید آگاهی از فواید متعدد میوهای خشک شده ما را 
بر آن دارد تا در تعطیلات نوروز سال آینده به جای شیرینی های خوشمزه، اما مضر از 
میهمانان  خود با میوهای خشک )انجیر، خرما، توت خشک، سیب، هلو، آناناس و پرتقال 
خشک شده، برگ زردآلو، مویز و …( پذیرایی کنیم. اما میوه های خشک  شده و به طور 
کلی آنچه که ما از آنها به عنوان خشکبار و  آجیل ها  یاد می کنیم حاوی چه موادی 
هستند که آنها را به بهترین میان وعده تبدیل کرده و توصیه می شود در تعطیلات نوروز 
و دید و بازدیدها از آنها به عنوان جایگزین شیرینی ها استفاده کنیم؟ برای رسیدن به 
پاسخ پرسش بالا به بررسی این محصولات معجزه آسا و فوق العاده مفید می پردازیم. 
پیش از همه، میوه های خشک شده حاوی مقادیر بالایی کلسیم، منیزیم، آهن، مواد 
فعال بیولوژیکی و غیره هستند. میوه های شیرین و قندی باعث تقویت سیستم ایمنی 
بدن و فعال شدن سوخت و ساز پروتئینی بدن می شود. خرما حاوی ویتامین هایی 
مانند ویتامین E ،B۵ و H است. مصرف خرما توانایی انجام کار را بالا برده و باعث درمان 
سرماخوردگی و سردرد می شود. گلابی خشک شده عملکرد دستگاه گوارشی را به حالت 
طبیعی درآورده و باعث خارج شدن همه سموم و فلزات سنگین موجود در بدن می شود. 
 ،B۵ همچنین به خاطر وجود مقادیر بالای کلسیم، فسفر، آهن، پتاسیم، کاروتن و ویتامین
برگ زردآلو به عنوان بهترین داروی پیشگیری از بیماری های قلبی شناخته شده است. 
انجیر باعث بهبود عملکرد غده تیروئید شده و به خارج شدن انگل ها از روده می شود. 
علاوه بر آن، در طب سنتی از این میوه معجزه آسا در درمان برونشیت استفاده می شود. 
آلو بخارا برای درمان یبوست و بهبود عملکرد دستگاه گوارش بسیار مفید است. همچنین 
این میوه که در خانواده آلوها قرار می گیرد، برای افرادی که از بیماری های قلبی عروقی 
رنج می برند بسیار سودمند است. علاوه بر آن، آلو بخارا در درمان بیماری هایی از قبیل 
بیماری های کلیوی، بیماری کبد، آرتریت روماتوئید و تصلب شریان ها موثر است و 
ویتامین A موجود در آن بینایی را بهبود می بخشد. سیب خشک یک داروی بسیار قوی 
در درمان مشکلات قلبی عروقی و بیماری های مربوط به غدد درون ریز است. در کنار 
این فواید بسیار عالی، مصرف سیب به صورت خشک شده به بهبود کیفیت خون کمک 
کرده و از آن به منظور پیشگیری از سرماخوردگی استفاده می شود. میوه های خشک و 
آجیل ها اغلب در رژیم های غذایی توصیه شده توسط متخصصان تغذیه گنجانده می شوند 
اما همانند مصرف شیرینی ها، باید از مصرف بیش از اندازه آنها نیز اجتناب کرد چرا که 
میوه های خشک شده نیز اغلب دارای همان میزان قندی هستند که در میوه های تازه 
یافت می شود. پس از خشک شدن میوه ها، آب موجود و همچنین برخی ویتامین های 
ناپایدار موجود در آنها از بین می رود. به همین خاطر میزان کالری موجود در میوه های 
تازه و خشک شده آنها تقریباً برابر است. اما از آنجایی که میوه های خشک تقریباً فاقد آب 
هستند، مصرف 100 گرم میوه تازه باعث وارد شدن کالری کمتری در مقایسه با همان 
میزان میوه خشک می شود. اجتناب از پرخوری، مصرف خوراکی های سالم و خوردن 
به موقع )هرگاه که احساس گرسنگی کردیم( سه اصلی هستند که رعایت آنها  قطعاً از 
افزوده شدن چند کیلوگرم به وزن تان در پایان تعطیلات نوروزی جلوگیری خواهد کرد.

افسردگی یکی از مهم ترین دلایل کاهش کیفیت زندگی 
در سالمندان است و در این سنین آمار ابتلا به افسردگی هم 
در خانم ها و هم در آقایان سالمند افزایش می یابد. افسردگی 
در پیری بسادگی متوقف نمی شود اما با با برخی مراقبتهای 

ویژه و پیروی از اصول زندگی سالم می توان بر آن غلبه کرد.
افسردگی در سالمندان می تواند به علت بروز هر یک از 
اتفاق های ناگوار زیر در زندگی شروع شود. این گونه اتفاق ها 

اصلی ترین علل بروز افسردگی در سالمندان است:
• از دست دادن عزیزان به خصوص همسر یا یکی از فرزندان

• از دست دادن سلامتی جسمی
• نزدیک شدن به مرگ و شروع فرایند زوال فرد

• از دست دادن سلامتی یکی از عزیزان
• انزوا و تنهایی  به دلیل کاهش روابط اجتماعی و مشکلات 

جسمی
• از دست دادن انگیزه و هدف، احساس بی هویتی و بی هدفی 
به دلیل بازنشستگی و یا محدودیت های فیزیکی در انجام 

فعالیت ها
• مشکلات جسمی  و بیماری هایی که موجب افسردگی 
سالمندان می شوند؛ از جمله مشکلات قلبی، کم کاری تیروئید، 
پارکینسون،  آلزایمر،  اسیدفولیک،   ،12B ویتامین کمبود 

دیابت، لوپوس و بیماری سرطان اشاره کرد.
و  استروئیــدی  داروهـــای  مانند  داروهایی  مصرف   •
هورمونی، داروهای بیماران مبتلا به آرتروز، داروهای پایین 
آورنده فشار خون، داروهای تجویزی بیماران قلبی، داروهای 
بیماران مبتلا به سرطان و حتی مسکن ها می توانند باعث 

تحریک افسردگی شوند.
به خاطر  نگرانی  و  از مرگ  و اضطراب ، وحشت  •ترس 

مشکلات مالی و یا جسمی
علائم و نشانه های افسردگی سالمندان

احساس پوچی، اندوه و اضطراب، خستگی و عدم انرژی، 
از دست رفتن علاقه و لذت در اعمال روزمره، بروز مشکلات 
خواب از جمله بیدار شدن از خواب در صبح خیلی زود، 
مشکلات تغذیه و وزن، خارش یا درد بدن که بهبود نیابد، 
دشواری در تمرکز یا تصمیم گیری، احساس ترس از آینده، 
احساس گناه، بی پناهی و ناخوشی، افکار مرگ و خودکشی 
و تلاش برای خودکشی از جمله علائمی هستند که اگر 
هر کدام بیش از 2 هفته باقی بماند نشان دهنده افسردگی 

هستند و حتما باید به پزشک مراجعه شود.
باید دقت داشته باشیم افکار مرگ و خودکشی از علایم 
شایع افسردگی در این سنین است که در سالمندان با تفاوت 

در علایم خلق همراه است.
تنهایی اصلی ترین دلیل افسردگی

انزوا یا تنهایی یکی از اصلی ترین دلایل افسردگی در این 
سنین است. از آنجا که تنهایی باعث کاهش روابط اجتماعی 
در  افسردگی  سازهای  زمینه  مهم ترین  از  یکی  می شود، 
دوران سالمندی است. افراد سالمند به دلیل از دست دادن 
انگیزه و هدف که به احساس بی هویتی هم منجر می شود، 
افسردگیشان روز به روز تشدید می شود تا حدی که ترجیح 
می دهند با هیچ یک از نزدیکانشان رفت و آمدی نداشته باشند 
و همین امر باعث می شود این افراد روز به روز منزوی تر شوند.

تشخیص افسردگی در سالمندان
به  ابتلای سالمندان  نشان دهنده  زیر می توانند  علائم 

افسردگی باشد:
• غم و اندوه مداوم که با رخ دادن رویدادهای خوشحال 

کننده نیز بهبود نمی یابند.
• عدم علاقه به انجام فعالیت ها و کارهایی که قبلا از آن ها 

لذت می برده اند.
• از دست دادن علاقه به معاشرت و ارتباط با دوستان و 

برقراری روابط اجتماعی
• احساس گناه و سرزنش کردن خود

• بدبینی شدید به آینده
• فکر کردن به خودکشی و حرف زدن در مورد تمایل به 

مردن و یا اقدام به خودکشی
به  یا فکر کردن  و  باشید که حرف زدن  یاد داشته  به 
خودکشی در این سنین بسیار خطرناک است و باید برای رفع 

آن به سرعت اقدام شود.
راههای کمک به سالمندان برای مقابله با افسردگی

درک مسائل روانی و عاطفی افراد سالمند نیازمند کسب 
آگاهی، مطالعه و دریافت آموزش های لازم است. در درمان 
یا جلوگیری از تشدید افسردگی جلب مشارکت خانواده و یا 
دوستان نزدیک فرد سالخورده دارای اهمیت بسیاری است. 
شخص مبتلا به دلیل کاهش یا قطع حمایت نزدیکان، عزت 
نفس خود را از دست داده و امیدش را برای تداوم زندگی از 
دست می دهد. بنابراین رفتار محبت  آمیز مراقبین از اثر بخشی 

لازم برخوردار خواهد بود.
پیوند دادن فرد سالمند با جنبه های مثبت زندگی وی که 
در گذشته از آن بهره مند بوده می تواند شناخت او را به جهان 
پیرامون و اطرافیان تغییر دهد. همچنین گروه درمانی یکی 
از مهم ترین روش هایی است که در درمان بیماری افسردگی 
در این سنین مورد استفاده قرار می گیرد. انجام مشاوره های 
گروهی باعث می شود بیان آزادانه احساسات و افکار برای 

سالمندان فراهم گردد.
به طور کلی روش های زیر را می توان برای کمک به رفع 

افسردگی فرد سالمند پیشنهاد داد:
1-بیرون آمدن از خانه: می توان به پارک رفت، ناهار را 
با دوستان میل کرد. قدم زد، فعالیت های هنری کرد، فیلم 

دید و...
2-کاهش زمان های تنهایی: با دیگران در ارتباط باشید 
و اگر قادر به حرکت نیستید از کسانی که دوستشان دارید 
دعوت کنید تا به دیدنتان بیایند و یا با تلفن با آن ها در تماس 

باشید. بیرون رفتن گروهی ، ملاقات با دوستان و آشنایان ، 
رفتن به اجتماعات و گروه های همسالان می تواند فرد سالمند 

را در مقابله با تنهایی و انزوا یاری دهد .
3-  کمک داوطلبانه به دیگران: کمک به دیگران یکی از 
بهترین راه های به دست آوردن ارزش و احترام و کسب آرامش 

در این دوران است .
4- یادگیری مهارتی جدید: به دنبال فعالیت هایی بروید 
که همیشه آرزوی انجام آن را داشته و قادر باشد خلاقیت 

شما را شکوفا سازد.
5-ورزش: اگر بیمار و ناتوان هستید راه های بسیاری وجود 
دارد تا قدرت بدنی خود را بالا ببرید حتی روی صندلی و 

ویلچر.
6- مصرف وعده های غذایی سالم: یک رژیم غذایی 
ناسالم باعث تشدید افسردگی می شود . بنابراین سعی کنید 
رژیم غذاییتان مملو از سبزیجات ، میوه ، حبوبات و پروتئین 

کافی باشد .
7-درمان دارویی مؤثر: معاینه پزشکی می تواند نشان 
دهد که نیاز به استفاده از دارو دارید یا نه. در صورت نیاز، 
به  تعادل  بازگرداندن  در  داروهای ضدافسردگی می توانند 

هدایت کننده های عصبی مفید باشند.
عدم تشخیص بموقع افسردگی روند درمان بیماری جسمی 
را به تأخیر می اندازد و افت عملکرد اجتماعی، محدودیت و رنج 
فراوان در ارتباطات اجتماعی و در    نهایت وخیم شدن بیماری 

جسمی سالمند از عوارض تأخیر در درمان افسردگی است.
همچنین در برخی کشورها مسئله خودکشی در سالمندان 

افسرده جدی تر از جوانان مبتلا به افسردگی بروز می کند.
باید توجه داشت که گیجی یا مشکلات توجه که توسط 
بیماری افسردگی ایجاد می شود در برخی از موارد شبیه 
علائم بیماری آلزایمر یا سایر بیماری های مغزی خود را نشان 
می دهد. همچنین تغییرات خلقی و علائم افسردگی همچنین 
درمان  برای  سالمند  افراد  که  داروهایی  توسط  می توانند 
فشارخون بالا یا بیماری های قلبی دریافت می کنند ایجاد 
شود. پس لازم است هر یک از موارد را در صورت مشاهده با 

پزشک متخصص درمیان بگذارید.

مراقب سالمندان باشید افسرده نشوند! 
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اجتماعی 6

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم: 

95 درصد زائران غیر ایرانی کشور
 وارد قم می شوند 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم با اشاره به اینکه سالانه 
یک میلیون و 700 هزار زائر عراقی وارد کشور می شوند، گفت: به دلیل بافت زیارتی و 

مذهبی استان قم ۹۵ درصد زائران وارد استان قم می شوند. 
عیسی رضایی در کمیته زائران غیرایرانی ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر که با 
حضور مدیرکل امور مرزی و پدافند غیرعامل وزارت کشور و کار شناسان سازمان میراث 
فرهنگی در استانداری برگزار شد، با اشاره به اینکه طرح ساماندهی زائران عراقی از خردادماه 
سال جاری آغاز شد، اظهار داشت: نماینده این اداره کل به همراه نمایندگان نهادهای مربوطه 
و شرکت مجری در پایانه های حمل و نقل اتوبسرانی قم مستقر شدند و تا کنون توانسته اند 

این تعداد زائر را ساماندهی کنند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم افزود: زائرانی غیر ایرانی که 
از طریق وسایل نقلیه به غیر از اتوبوس وارد استان می شوند، در این طرح قرار نمی گیرند که 

این امر نیازمند ساماندهی از کشور مبدأ به مقصد است.
وی با اشاره به فعالیت نیروهای ساماندهی زائران عراقی اظهار داشت: 12 نیرو که تعدادی 
از آن ها مسلط به زبان عربی هستند به صورت شبانه روز در پایانه های مسافربری مستقر 
هستند و اقداماتی از جمله، رزرو اماکن اقامتی از طریق سامانه رزرواسیون وبه صورت 
معمولی، تأمین تاکسی مورد نیاز ایران، تهیه و توزیع بسته های فرهنگی و جاذبه های 
گردشگری، خرید و فروش انواع ارز )صرافی( و تهیه بلیط هواپیما، قطار، اتوبوس را انجام 

می دهند.
رضایی افزود: نبود اعتبار وبودجه مشخص برای اجرای طرح، عدم اعمال سیاست های 
تشویقی از سوی وزارت امور خارجه و سفارت جمهوری اسلامی ایران و کنسولگری های 
مستقر در عراق در اعطای ویزای گروهی، وجود دستگاه های متعدد در امر ساماندهی 
گردشگری به ویژه در کشورهای زیارتی و نبود سیاست واحد به منظور ساماندهی صدور یک 

مجوز برای دفا تر مسافرتی از مهم ترین مشکلات طرح ساماندهی زائران است.
وی به اقدامات سازمان میراث فرهنگی کشور اشاره کرد و گفت: این سازمان برای 
ساماندهی زائران عراقی با چندین شرکت برای حضور در مرز ها و کشور عراق هماهنگی هایی 

انجام داده تا بتوانیم با روادید گروهی بخشی از این مشکلات ساماندهی را مرتفع سازیم.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم ادامه داد: تشکیل کمیته ملی 
دائمی ساماندهی زائران عراقی با عضویت دستگاه های اجرایی ذیربط با محوریت سازمان 
میراث فرهنگی و حمایت دولت از بخش خصوصی برای اجرای این طرح به ویژه در 
شهرهای زیارتی ضروری است.وی با بیان اینکه سالانه یک میلیون و 700 هزار زائر عراقی 
وارد کشور می شوند، گفت: قم  ام القرای جهان اسلام است و به دلیل بافت زیارتی و مذهبی 
آن ۹۵ درصد زائران وارد استان قم می شوند در صورتی که ساماندهی شوند برای استان 

اقتصاد و درآمدزایی را به همراه داشته و بسیاری از مشکلات مرتفع می شود.

مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی قم اعلام کرد:

ممنوعیت تردد تاکسي های فرسوده درسال 95
مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به استقبال 78 درصدی 
مالکان تاکسي های فرسوده برای نوسازی وسیله نقلیه خود گفت: چنانچه مابقی افراد برای 
نوسازی تاکسي های فرسوده اقدام نکنند، سال آینده از دریافت تسهیلات محروم مي شوند. 
مرتضی عزتی در پاسخ به اظهارات یکی از رانندگان تاکسی فرسوده که معتقد بود 
مسئولان تاکسیرانی اعلام کرده اند برای نوسازی تاکسي های فرسوده، تسهیلات بلاعوض 
پرداخت مي شود ولی در عمل اجرا نشده، اظهار داشت: از همان ابتدای اجرای طرح نوسازی 
تاکسي های فرسوده اعلام شده بود که 200 میلیون ریال تسهیلات برای هر خودرو در نظر 
گرفته مي شود. خودروی مالکان هم ۵0 میلیون ریال خریداری مي شود و مابقی هزینه را 

صاحبان تاکسي های فرسوده باید پرداخت کنند.
وی با هشدار به مالکان تاکسي های فرسوده، تاکید کرد: بر اساس هماهنگي های انجام 
شده، از سال آینده علاوه بر اینکه محدودیت هایی برای تردد تاکسي های فرسوده اعمال 
مي شود، هیچ گونه تسهیلاتی برای این تاکسي ها در نظر گرفته نمي شود، بنابراین مالکان 

این تاکسي ها باید برای نوسازی وسیله نقلیه خود اقدام کنند.
عزتی با اشاره به استقبال مالکان تاکسي های فرسوده در این طرح اظهار داشت: از یك 
هزار و ۴00 تاکسی فرسوده در قم، برای یك هزار و 100 تاکسی پرونده تشکیل شده است.

مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم تصریح کرد: شهر قم از نظر اجرای 
طرح نوسازی تاکسي های فرسوده و استقبال رانندگان تاکسی در جایگاه خوبی قرار دارد.

معضل مسافربرهای شخصي
عزتی در پاسخ به اظهارات یکی از شهروندان که از مزاحمت مسافربرهای شخصی در 
میدان کشاورز گلایه کرده بود، اظهار داشت: در میدان کشاورز محدوده ای برای خطوط 
تاکسی که از میدان مطهری تا میدان کشاورز فعال هستند، مشخص شده و تابلوی ایستگاه 

تاکسی هم نصب شده اما مشکل مسافربرهای شخصی در این خط وجود دارد.
وی با بیان اینکه فعالیت خودروهای شخصی در تمامی مناطق شهری به ویژه میدان 
شهید مطهری و نیروگاه مورد گلایه و انتقاد است، تاکید کرد: متاسفانه مشکل مسافربرهای 
شخصی به صورت کامل از بین نرفته و ما از هیچ کاری برای ساماندهی این خودروها 

فروگذار نکردیم.
مدیرعامل سازمان نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم اظهار داشت: با پلیس راهنمایی و 

رانندگی تعامل هایی وجود دارد که جلوی فعالیت مسافربرهای شخصی گرفته شود.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم عنوان کرد:

برخورد قضایی با خاطیان قطع درختان شهر قم 
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: شهرداری به شدت پیگیر 
خساراتی است که به درختان سطح شهر وارد می شود می باشد. پیام جوادیان با تاکید بر 
ضرورت حفظ و حراست از درختان و فضای سبز سطح شهر، اظهار کرد: در شرایط فعلی 
شهر قم با محدودیت و کمبود فضای سبز مواجه هست و از همین امکانات موجود در سطح 

شهر نیز باید به خوبی حراست شود.
وی با بیان اینکه نگهداری از درختان و حفظ فضای سبز باید به فرهنگ اجتماعی تبدیل 
شود، گفت: متاسفانه در شهر قم وضعیت مناسبی در خصوص حفظ و حراست از درختان 

شاهد نیستیم که این امر باید با اطلاع رسانی و فرهنگ سازی اصلاح شود.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: قم در حالت عادی 
با توجه به محدودیت منابع آبی و اقلیمی مشکلات متعددی در فضای سبز دارد که اگر 
مردم در نگهداری و حفظ فضای سبز همراه و همکار شهرداری نباشند معضلاتی در این 

زمینه رخ می دهد.
وی از برخورد و پیگیری خسارات وارده توسط مردم به درختان خبر داد و افزود: متاسفانه 
خسارات شهروندان اعم از قطع و تخریب درختان در شهر قم بالا است و مردم توجهی به 

اهمیت نگهداری از درختان نمی کنند.
جوادیان عدم توجه مردم به درختان موجود در معابر و باغچه های کنار منازل، خاطرنشان 

کرد: درخت سرمایه شهر است و همشهریان باید در حفظ و نگهداری از آن کوشا باشند.
وی تصریح کرد: با هماهنگی که با مسئولان قضایی استان صورت گرفته، شهرداری 
به شدت پیگیر خسارات وارده به درختان خواهد بود و هم اکنون تعدادی از پرونده های 

موجود در این زمینه به نتیجه رسیده است.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم خواستار توجه بیش از پیش مردم 
به درختان و فضای سبز شهر شد و گفت: شهرداری مستمرا در حال کاشت درخت و 

توسعه فضای سبز شهر است و انتظار داریم در این زمینه مردم همراه شهرداری باشند.

شهردار منطقه سه قم خبرداد:

کاشت ۱2۰ اصله نهال در بوستان لاله 
همزمان با روز درخت کاری و با مشارکت شهرداری منطقه سه، 120 اصله نهال در 

بوستان لاله کاشته شد. 
رضا پوریافر در مراسم درخت کاری که در بوستان لاله صورت گرفت با اشاره به اهمیت 
حفظ و نگهداری فضاهای سبز و تأثیر آن در حفظ محیط زیست و سلامتی اظهار کرد: 
توسعه بوستان های شهری تجهیز شده و ایجاد کمربند سبز متوازن و متناسب با رشد 

شهرها در دستور کار شهرداری منطقه 3 قرار دارد.
وی خاطرنشان کرد: نام گذاری این روز به سبب افزایش توجه به موضوع درختکاری 
و ایجاد فضای سبز بسیار حائز اهمیت است که اهتمام مسئولان و مردم به این مهم را 

مي طلبد.
شهردار منطقه سه گفت: به سبب جلب  توجه کودکان و انتقال فرهنگ درختکاری و 
توجه به آن، برنامه های ویژه ای تدارك دیده شده که اجرای نمایش عروسکی در مورد فصل 

بهار از جمله این برنامه ها به شمار مي رود.
وی خاطرنشان کرد: مسابقات و ورزش های ملی از مواردی است که باید به آن توجه شود 
و به همین خاطر در ادامه مراسم انجام بازي های سالم از جمله مسابقه  طناب کشی و مراسم 

قاشق زنی توسط کودکان صورت گرفت.
وی خاطرنشان کرد: آزاد کردن پرنده های در قفس توسط کودکان و کمك به بیماري های 
کودکان سرطانی با گذاشتن صندوق کرامت و با هماهنگی بیمارستان حضرت معصومه 

)س(  از دیگر برنامه های صورت گرفته در این مراسم بود.
پوریافر دلیل انتخاب بوستان لاله را قرارگیری آن در ورودی اصلی شهر مقدس قم 
برشمرد و تصریح کرد: بوستان لاله به عنوان کمپ اسکان موقت زائران در ایام عید نوروز و 
قرار داشتن در ورودی اصلی شهر حائز اهمیت بوده که در پایان مراسم، 120 اصله نهال 

توسط مردم در آن کاشته شد.

گزارش/ سمیه رضایی 

در واپسین روزهای سال نفس هایی گرم از سینه هایی 
پرمحبت خارج می شود تا گرمابخش دل های یخ زده  ای 
شود که دائم در تب و تاب است و تپش قلب امانش 

نمی دهد.
باز آمدند دل های عاشق، دل های باسخاوت، صاحبان 
قلب  هایی به وسعت دریا، جمع شدند آنانی که در 
مهربانی سزاوار بهترین ستایش ها هستند، خورشید 
می تابد اما این بار از کف دستان پر محبتی که پر از نور 
بخششند؛ به واقع که مردمان این سرزمین اهالی ایمان 
و معرفتند... این روزها روزهای نزدیکی به آغاز فصل 
بهار، روزهای نو شدن و زیبا شدن، روزهایی پر از شادی 
که شادمانیش بر دل مردمان این سرزمین تنها با یک 

زمزمه عجین شده است؛ »الجارُ ثم الدار«...
امروز به آن طفل معصومی که این روزها را در گوشه 
خیابان دستفروشی می کند تا نان آور خانه باشد و قلب 
بیمار پدر را شفا، می گوییم هرگز نمی گذاریم چشمان 
معصومانه ات غرق در نگاه به دستان خالی پدرت باشد و 
از شرم سرخی گونه هایش تو را غمگین کند. این روزها 
شهر مملو از مردمانی است که مهربانیشان افزون شده و 
قلب هایشان تسخیر محبت؛ اینجا قم است و این روزها 
قلک های کودکان قمی بر زمین زده شده و این کودکان 
با اسکناس های رنگ رنگ خود هم سن و سالانشان 

عیدی می دهند...
آری اینجا قم است؛ خطه  مردمانی غیور و سخاوتمند 
باخبر  خود  همسایه  حال  از  همسایه  همیشه  که 
است، اینجا مکانی است که مردمش اجازه نمی دهند 
همسایه شان گرسنه سر بر بالین نهد؛ اینجا قم است 
قطعه ای از بهشت که دل مردمانش هم معطر به عطر 

بهشت است.
این هفته، هفته نیکوکاری است، ایام عشق و مهربانی 
و عطوفت، فرصتی است که می توان دست گرفت و 
یاری رسان دست های خسته و پینه بسته شد؛ این 
روزها نفس هایی گرم از سینه هایی پرمحبت خارج 
می شود تا گرمابخش دل های یخ زده  ای شود که دائم در 

تب و تاب است و تپش قلب امانش نمی دهد...
حجت الاسلام والمسلمین محمد سلیمی کارشناس 
مسائل اجتماعی با بیان اینکه جشن نیکوکاری و تکریم 
فقرا، نمایش عشق و سخاوت و جوانمردی است، گفت: 
حضور مخلصانه مردم قم در این جشن بسیار قابل 

تحسین است.
وی با تأکید بر اینکه جشن نیکوکاری یک جنبش 
ملی و حرکتی برای نابودی فقر است ادامه داد: مردم 
در این ایام به یاری قشر مظلوم جامعه می شتابند و 
همه باید برای یاری رساندن به این قشر حرکت کنند.

و  مراکز  سوی  به  حرکت  اینکه  بیان  با  وی 
پایگاه های جمع آوری هدایا نیازمند دلی پاک و ایثار و 
ازخودگذشتگی است، ادامه داد: مطمئنا در طول این 
هفته صاحبان دل هایی دریایی و آسمانی دست پر مهر 
خود را بر سر فرزندان این شهر که شاید از نظر تمکن 

مالی در شرایط مناسبی نباشند می کشند.
سلیمی اظهار کرد: حضور پررنگ مردم در مراسم های 
هفته نیکوکاری حماسه پر افتخار دیگری را از جنس 

محبت و مهربانی رقم می زند.
از  یکی  مسئولان  جمله  از  جهانگیری  مرتضی 
غرفه های جمع آوری هدایا نیز  حضور مردم قم در این 
ایام برای کمک به نیازمندان را قابل تحسین خواند 
و گفت: تاکنون میزان مشارکت مردم در این جشن 

بی سابقه بوده است و حضور پررنگی را در قم شاهد 
بوده ایم.

وی با بیان اینکه کمک به نیازمندان سعادت دنیا و 
آخرت را به دنبال دارد، ادامه داد: هر کار نیکی صدقه 
نیکی  از  »نیک تر  هادی)ع(  امام  فرموده  به  و  است 

نیکوکار است«.
جهانگیری حضور پرشور مردم را مایه امید و قوت 
قلب نیازمندان عنوان کرد و گفت: شاد کردن دل مومن 

محبوب ترین عبادات نزد خدای متعال است.
وی بیان کرد: مردم می توانند برای تحویل کمک های 
مادی و غیر مادی خود علاوه بر پایگاه های ایجاد شده 

در شهر به کمیته امداد امام خمینی نیز مراجعه کنند.
عبدالله جلالی مدیرکل کمیته امداد امام خمینی در 
استان قم نیز با بیان اینکه طی سال گذشته در این 
روز مردم فهیم قم بیش از 7 میلیارد ریال به نیازمندان 
کمک کردند، گفت: امید است امسال نیز مردم بیش از 
گذشته در این جشن مشارکت و همکاری داشته باشند 

و همچنان نیز ارائه کمک های مردمی ادامه دارد.

میزان  نیز  جاری  سال  ابتدای  از  کرد:  بیان  وی 
کمک های مردمی به نیازمندان بالغ بر 22 میلیارد ریال 

بوده است.
جلالی به مشارکت و همکاری سازمان های مختلف 
در برگزاری این جشن اشاره کرد و گفت: در برگزاری 
جشن نیکوکاری در قم نهادهایی همچون صدا و سیما، 
سازمان بسیج، کمیته امداد امام خمینی و آموزش و 

پرورش و همچنین شهرداری نقش اصلی را داشته اند.
به گزارش فارس، مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
استان قم اظهار کرد: طی این هفته پایگاه هایی نیز در 
قالب طرح محسنین برای حمایت از یتیمان و نیازمندان 

برای مشارکت خیرین فعالیت  می کنند.
جلالی به ارائه محصولات تولیدی مددجویان در 
کنار مراکز اصلی جمع آوری هدایا اشاره کرد و افزود: 
قرار است 160 هزار جفت کفش با ارزش بیش از 20 
میلیارد ریال که با همکاری و مساعدت یکی از خیران 
قمی تهیه شده است بین خانواده های زیر پوشش توزیع 

شود.

وی نیاز اصلی خانواده های زیر پوشش را کمک های 
مادی و خوراک و پوشاک عنوان کرد و گفت: تمام 
کمک های مردمی جمع آوری شده در این ایام قبل از 

آغاز سال نو بین نیازمندان توزیع می شود.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم هدف 
از برگزاری جشن نیکوکاری را توسعه و ترویج فرهنگ 
همدلی، انفاق و ازخودگذشتگی دانست و گفت: تلاش 
ما این است که با برگزاری این جشن بخشی از نیازهای 

نیازمندان را تامین کنیم.
مرتضی رمضانی کارشناس مسائل فرهنگی نیز با 
اشاره به اینکه کمیته امداد طرح های گسترده ای را برای 
حمایت از مددجویان در دستور کار خود قرار داده است، 
گفت: طرح اکرام ایتام، محسنین و ... از جمله طرح هایی 
است که می تواند موجبات رفع فقر و تبعیض در جامعه 

و سعادت اخروی شود.
وی با اشاره به اینکه در نگاه اول این مددرسانی در 
واقع کمک به دیگران است اما در باطن کار ما با این کار 
به خودمان کمک می کنیم، افزود: ما نیازمند انجام عمل 
خیر هستیم و از سوی دیگر داشتن جامعه ای که همه 
در آن می توانند زندگی خوبی داشته باشند احتمال بزه 

و خلاف را کاهش می دهد.
رمضانی با تاکید بر اینکه کمیته امداد طرح های 
گسترده ای برای حرفه آموزی و توانمندسازی مددجویان 
نیز در دستور کار قرار داده است، گفت: حتی این نهاد 
یک گام فراتر گذاشته است و امروز به اغلب افرادی که 
توانمندی ایجاد شغل یا حرفه ای دارند کمک مالی و 

تسهیلاتی می کند.
وی در پایان با بیان اینکه تمام امور کمیته امداد زیر 
نظر نهادهای نظارتی صورت می گیرد و خوشبختانه 
مردم نیز اعتماد جدی به این نهاد دارند،  گفت: البته ما 
نمی گوییم که مردم به دیگر نهادها و سازمان های فعال 
در امور خیریه کمک نکنند اما باید دانست که تمرکز و 

گستره فعالیت های کمیته امداد بسیار گسترده است.
در پایان باید عنوان کنیم که خوشبختانه در سراسر 
کشور و به ویژه قم در هفته نیکوکاری صحنه های 
جالب و معناداری از احسان ملت بزرگ ایران به چشم 
می خورد اما باید توجه داشته باشیم که این کمک ها 
باید در طول ایام سال مستمر باشد تا نهادهای خیریه 
بتوانند هزینه های مختلف محرومین را تامین کنند. 
بدون شک این کار خیر موجب سعادت دنیا و آخرت 

همه ماست.

خورشیدهایی که از کف دستان مهر طلوع می کنند

رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ناجا  عنوان کرد :

کلاهبرداری از افراد جویای کار با تبلیغ در 
شبکه های اجتماعی

رئیس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس فتا ناجا با اشاره به کلاهبرداری از افراد 
جویای کار با تبلیغ در شبکه های اجتماعی، گفت: افراد هرگونه مورد مشکوک را با 

سایت پلیس فتا در میان بگذارند. 
به گزارش خبرنگار مهر، سرهنگ علیرضا آذردرخش با اشاره به اینکه برخی از سایت 
ها و موسسات فعال در فضای مجازی از مشکلات موجود در جامعه سوءاستفاده کرده 
و با استفاده از کلمات و جملات عاطفی و همچنین سود بردن از مهندسی اجتماعی 
همچون استخدام فوری سعی می کنند احساسات هموطنان عزیز را مورد هدف قرار 
داده و این عزیزان به سمت هدف خود هدایت کنند ، گفت : یکی از مواردی که در 
حال حاظر به راحتی می تواند بر احساسات کاربران فضای مجازی تاثیر بگذارد، بحث 
اشتغال  است که بسیار مورد توجه خانواده های ایرانی است.  وی افزود: این سایت ها با 
ارسال مطالب جذاب و اغوا کننده از کاربران خود درخواست می کنند، ابتدا رزومه ای 
از فعالیت های خود را برای آن شرکت یا موسسه ارسال کنند. که پس از چند روز با 
برقراری تماس از طرف شرکت مبنی بر اینکه رزومه شما مورد قبول شرکت واقع شده 
است  خواستار واریز کردن مبلغی پول به حساب شرکت می شوند. وی با اشاره به یکی 
از پرونده های موجود در پلیس فتا گفت: در پرونده تشکیل شده در پلیس فتا با موضوع 
کلاهبرداری از طریق سایت های آگهی استخدام، مشخص شد فردی با درج آگهی 
استخدام در برخی از سایت های حراجی آنلاین)سایت هایی برای درج آگهی های 
فروش در شبکه های اجتماعی موبایلی از قبیل شیپور، دیوار و....( اقدام به دریافت وجه 
برای تشکیل پرونده و سیر مراحل استخدام کرده است و با این ترفند توانسته از تعدادی 
از هموطنان جویای کار کلاهبرداری کند. رییس اداره پیشگیری از جرائم سایبری پلیس 
فتا ناجا افزود: این فرد با ایجاد یک حساب بانکی جعلی که قابلیت پیگیری را کمی 
سخت تر می کند و تبلیغ در شبکه های اجتماعی دیوار و شیپور بیش از میلیون ها 
تومان کلاهبرداری کرده که خوشبختانه با بررسی های پلیس فتا قبل از سرقت مبالغ 
بیشتر فرد مجرم شناسایی و دستگیر شد. سرهنگ آذردرخش گفت: هموطنان عزیز 
دقت داشته باشند تمامی سایت هایی که در این حوزه فعالیت می کنند باید از وزارت 
کار و امور اجتماعی مجوز داشته باشند. همچنین تمامی این سایت ها باید در پایگاه 
ساماندهی به ثبت رسیده باشند. بنابراین قبل از انجام هر گونه فعالیت اینترنتی با مراجعه 
به این سایت های می توانید از مجاز بودن یا نبودن آنها آگاه شوید. وی تشخیص اصالت 
سایت ها را بسیار مهم دانست و گفت: مراجعه به سایت هایی با پسوند .ir تا حدود زیادی 
در زمینه جلوگیری از وقوع جرم و کشف آن موثر است. لذا هموطنان عزیز می توانند 
لیست سایت های ثبت شده در پایگاه ساماندهی را در سایت samandehi.ir مشاهده  
کنند  و تا قبل از اطمینان کامل از قانونی بودن فعالیت سایت، هیچ گونه مبلغی را به 

حساب های درخواست شده واریز نکنند .
وی در خاتمه از هموطنان عزیز خواست در صورت مواجه با هر گونه مورد مشکوک 
آن را از طریق سایت پلیس فتا به آدرس Cyberpolice.ir بخش مرکز فوریت های 

سایبری، لینک ثبت گزارشات مردمی با ما در میان بگذارند.

هشدار رییس مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا:

2۰۰ هزار خودروی متخلفان رانندگی در 
آستانه توقیف

 رئیس مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا گفت: 200 هزار خودروی متخلفان رانندگی 
به دلیل جرایم معوق بیش از یک میلیون تومان در آستانه توقیف و هدایت به پارکینگ 

قرار گرفته اند. 
 سرهنگ احمد کرمی اسد افزود: خودروهای یادشده در اجرای تبصره ماده 8 قانون 
رسیدگی به تخلفات رانندگی اجازه تردد در کشور را تا پرداخت جرایم تخلفات معوق 
خود ندارند. وی با اشاره به درخواست شهروندان در خصوص پرداخت موردی تخلفات 
رانندگی گفت: تعداد زیادی از افرادی که به مرکز اجرائیات مراجعه می کنند اعلام 
کرده اند که به دلیل مشکلات اقتصادی امکان پرداخت یکجای تخلفات معوقه را ندارند 
لذا امکان پرداخت بخشی از تخلفات را فراهم کردیم. رئیس مرکز اجرائیات پلیس 
راهور ناجا افزود: بر این اساس متقاضی پس از مراجعه به سایت راهور 120 وارد بخش 
استعلام میزان تخلفات رانندگی می شود و پس از درج بارکد پشت کارت خودرو نسبت 

به مشاهده میزان تخلفات رانندگی اقدام می کند.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر از انهدام یک باند ۹ نفره 
تولید شیشه جدید در کشور خبر داد که عمده این افراد را 

تحصیل کردگان دانشگاهی تشکیل می دادند. 
به گزارش  تسنیم، سردار علی مویدی در نشست خبری 
صبح دیروز خود با اعلام خبر انهدام یک باند تولید مواد مخدر 
صنعتی جدید که عمدتا از افراد تحصیل کرده و دانشگاهی 
تشکیل شده بود اظهار داشت: همکاران ما در پلیس مبارزه با 
مواد مخدر پس از 277 روز اقدام اطلاعاتی، شناسایی و تعقیب 
و مراقبت موفق به انهدام شبکه تولید مواد مخدر صنعتی 
جدیدی شدند که با بهره گیری از اطلاعات سایر کشورها به 
دنبال ساخت و تولید پیشتاز مواد صنعتی جدید در کشور 
بودند.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا ادامه داد: این 
باند که در پوشش شرکت قانونی در حال انجام فعالیت های 
آزمایشگاهی و علمی برای ساخت ماده جدید شیشه بودند 
امکانات ویژه ای از جمله یک کارخانه بزرگ، تجهیزات خاص و 
لابراتورهای تخصصی بوده و خوشبختانه با هوشیاری ماموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر دستگیر شدند.مویدی خاطر نشان 
کرد: در عملیات پیچیده پلیسی شناسایی و انهدام این باند، ۹ 
نفر دستگیر شدند که عمدتا از افراد تحصیل کرده و دانشگاهی 
بودند که با اطلاع کامل از اقدامات خود درصدد تهیه نوع 

جدیدی از شیشه تلاش می کردند.
رشد 14درصدی کشفیات مواد مخد

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا  در ادامه سخنان 
خود با اشاره به رشد 1۴درصدی کشفیات مواد مخدر در 
سال جاری گفت:3۴0 هزار نفر تا امروز دستگیر شده اند که 
230هزار نفر قاچاقچی و بقیه معتادان آلوده به مواد بوده اند. 
سردار عمویدی با گرامیداشت یاد شهدای مبارزه با مواد 
مخدر  افزود: یکسال کاری موثر در امر برخورد با مواد مخدر 
را پشت سر گذاشتیم امسال در سایه شعار همدلی و همزبانی 
یک سال استثنایی بود.وی با اشاره به عملکرد سال ۹۴ نسبت 
به سال های گذشته گفت: کمیت و کیفیت کار مبارزه با مواد 
مخدر در سال ۹۴ کاملا مشهود و قابل دفاع است، تا جایی که 
کارشناسان پلیس اذعان دارند هر چقدر درگیر معضل جدی 
اعتیاد هستیم با گذشت زمان کسب تجربه و به کارگیری 
تاکتیک های جدید توانستیم کیس های ویژه تری را پیگیری 
و به سرانجام برسانیم.سردار مویدی افزود: آنچه تا به امروز 
توسط نیروی انتظامی در باب کشفیات ۵2۵ تن انواع مواد 

مخدر کشف شده است، این است که نزدیک به 1۴ درصد 
شاهد افزایش هستیم.وی افزود: در سال جاری تمرکز بر روی 
شرق کشور بود و به لحاظ هدف گذاری ها از ورود مواد به 
کشور جلوگیری کردیم در استان سیستان 100 در صد 
کشفیاتمان افزایش یافته است و این مهم در راستای هدف 
گذاری های خوب ناجاست.به گفته رئیس پلیس مبارزه با 
مواد مخدر ناجا، 3۴0 هزار نفر تا امروز دستگیر شده اند که 
230 هزار نفر قاچاقچی و بقیه معتادان آلوده به مواد بوده اند. 
280 هزار پرونده تا به امروز در بحث مبارزه با مواد تشکیل 
شده و 2هزار و 600 باند متلاشی شده و 110 قبضه سلاح 

کشف شده و 61 قاچاقچی به هلاکت رسیده اند.
کاهش 70 درصدی تلفات و 25 درصدی 

مجروحیت 
مویدی گفت: در سال جدید 70 درصد تلفات خودی و 
2۵ درصد مجروحیت در بین  همکارانم کاسته شده است.

مویدی با اشاره به اینکه امسال 3 نفر از همکاران مبارزه با مواد 
مخدر شهید شده اند، گفت: امروز دیگر چیزی به اسم کارگاه 
تولید مواد مخدر وجود ندارد و تولیدکنندگان در خانه های 
خود اقدام به تولید می کنند. 1۹0 آشپزخانه در سال جدید 
کشف و منهدم شده که نسبت به سال گذشته 2۵ درصد 
کاهش داشته است.رییس پلیس مبارزه با مواد مخدر ناجا 
گفت: بیشترین کشفیات ما تریاک با ۴00 تن بعد حشیش و 
بعد مرفین است.وی در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره برنامه 
های نوروزی پلیس مبارزه با مواد مخدر گفت: امر مبارزه با 
مواد مخدر محدود به زمان خاصی نیست. حضور همکاران 
من به صورت 2۴ ساعته در همه مرزها و مکان ها به ویژه در 
ایام تعطیلات تشدید خواهد شد لذا پلیس محدود به زمان 
خاصی نیست و در پایان سال برای اجرای طرح های ویژه ای 
در شرق و جنوب شرق توجیه شده اند در ایام تعطیلات برای 
ما به عنوان پلیس بهترین فرصت برای مبارزه و پیشگیری 
از قاچاق است.مویدی درباره ساماندهی معتادان متجاهر نیز 
گفت: در سال جاری با یک هدف گذاری هماهنگ با سایر 
دستگاه ها در بحث معتادان متجاهر اقدامات خوبی انجام شد 
و 110 هزار معتاد جمع آوری شد در تهران ۵ هزار نفر معتاد 
ساماندهی شدند و برای اولین بار اثر آن در سطح خیابان قابل 
مشاهده است.مویدی ادامه داد معتاد مرد همه جا وجود دارد 
اما الان با قاطعیت اعلام می کنم که خانم های معتاد در 

تهران با گذشته اصلا قابل مقایسه نیست و اگر کسی خانم 
معتادی را در خیابان دید، می تواند مراتب را به 110 اطلاع 
بدهد تا ماموران در سریع ترین زمان ممکن نسبت به جمع 
آوری و انتقال وی به سامان سراها اقدام کنند.رئیس پلیس 
مبارزه با مواد مخدر در بخش دیگری از سخنان خود با تشکر 
ویژه از فرماندهی تهران بزرگ و شهردار تهران و شوارای 
هماهنگی تهران بزرگ گفت: این تشکل ها با همکاری خوب 
توانستند الگویی را ارائه بدهند که آغاز یک حرکت مثبت در 

امر برخورد با معتادان متجاهر بود.
110 هزار معتاد در سطح کشور جمع آوری شده اند 
تهرانی  متجاهر  معتادان  با  برخورد  مدل  افزود:  وی 
از  الگوبرداری  با  که  داشت  ارزشمندی  دستاوردهای 
دستاوردهای آن در دیگر استان ها هم به اجرا در خواهد 
آمد تا جایی که در حال حاضر امر مبارزه با مواد مخدر در 
استان فارس و شهر شیراز هم در حال پیگیری است.مویدی 
با اساره به اینکه 110 هزار معتاد در سطح کشور جمع آوری 
شده اند، گفت: در سال آینده تمرکز برنامه های ما در مبارزه 
با قاچاقچیان ادامه دارد و مبارزه با خرده فروشان در اولویت 

برنامه های پلیس مبارزه با مواد مخدر است.
وی ادامه داد: توسعه مباحث علمی در سطح استان ها و 
آموزش نیروها به روز خواهد شد و شاهد آثار مثبت آموزش 
همکارانمان خواهیم بود.مویدی درباره پرونده های مهم این 
پلیس گفت: پرونده ای وجود دارد که همکاران من 277 روز 

پیگیر آن بودند تا توانستند آن را به سرانجام برسانند.

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدرناجا خبر داد :

انهدام شبکه قاچاقچیان تحصیل کرده و دانشگاهی 

سعی کنید از همین روز های ماه اسفند مراقب شادی اهل خانه 
باشید و تصمیم بگیرید، در این نوروز بیشتر مراقب گفتار و رفتار خود 
باشید، جَو خانه را امن کنید و خشم خود را بیش از پیش کنترل کنید، 
گاه به خاطر دیگری از خواسته خود بگذرید و قدرت و مسئولیت را 
عادلانه تقسیم کنید تا مقاومت و تنش جای خود را به همکاری دهد.

تا چندین سال قبل که شرایط زندگی ساده تر بود، خانم خانه 
عادت داشت هر روز صبح نهار خانه را بار بگذارد تا نهایتاً ساعت دوبعد 
ازظهر همه اعضای خانه اعم از پدر و فرزندان خانواده، برای نهار دور 
هم جمع شوند. بعد از نهار هم یک خواب شیرین بعداز ظهر، انجام 
تکالیف مدرسه، کمی بازی در خیابان توسط بچه ها و باز هم دور هم 

جمع شدن همه اعضای خانواده قبل از تاریکی هوا.
اما الان شرایط عوض شده، عمده خانم ها پا به پای مردان خارج 
از خانه کار می کنند، ساعات کار مدارس زیاد شده، کلاس های 
فوق العاده دانش آموزان اعم از کلاس های زبان، کمک درسی، هنری 
و ... بسیار رایج شده. حتی اگر خانم خانه، شاغل هم نباشد عمدتاً 

آن قدر فعالیت جانبی دارد که مجبور نیست بخش عمده روز را در 
خانه به سر ببرد. همین تغییرات باعث شده که اعضای یک خانواده 
نهایتاً بتوانند در طی شبانه روز، صرفاً هنگام شب دور هم جمع شوند 
و در این زمان هم آن قدر همه خسته و کوفته هستند که فرصت و 
حوصله چندانی برای برقراری رابطه نیست نسل قبل تر، به خاطر 
سبک زندگی که داشت خوب بلد بود مسائل خانوادگی را اداره کند و 
مدت های طولانی اعضای خانواده بدون مشکل خاصی کنار هم باشند. 
اما نسل خانواده های امروزی، کمتر این مهارت را کسب کرده و گویی 
وقتی مدت نسبتاً طولانی مجبور باشند کنار هم قرار گیرند، احتمال 

بروز مشکلات ارتباطی بسیار قوت می گیرد.
نگذارید نوروز، زندگی مشترک را تهدید کند

ایام نوروز یکی از همین فرصت هاست که در برخی خانواده ها 
تبدیل به یک تهدید شده چون زن و مرد مهارت لازم برای کنار 
هم قرار گرفتن را به خوبی تمرین نکرده اند. شاید مهم ترین قدم 
در داشتن عیدی آرام و تعطیلاتی خاطره انگیز این باشد که روابط 

خود و همسرتان را هم بتکانید و تغییر دهید. با هم تمرین کنید تا 
این ایام را خوش بگذرانید. ضمناً فراموش نکنید که هرگز به خاطر 
نفر سوم )حتی اگر این نفر سوم بچه ها باشند( رابطه دو نفره تان را 

خراب نکنید.
البته سعی کنید همیشه حواس تان به زندگی مشترک تان باشد 
اما در ایام نوروز برای اینکه سالی شاد و پر خاطره را شروع کنید 
حتماً توجه تان به خودتان و همسرتان بیشتر شود. پس به این نکات 

توجه کنید.
همیشه احترام متقابل را حفظ کنید

در روابطی که احترام متقابل حاکم است، طرفین سعی می کنند 
دیدگاه یکدیگر را درک کنند و به دیدگاه هم احترام بگذارند.

در هنگام بروز اختلاف مشکل واقعی را مشخص کنید
اکثر زوجین نمی توانند مشکل واقعی را مشخص کنند. البته 
اختلاف نظرها را باید بر طرف کنیم ولی زن و شوهر باید مشکل واقعی 
را بشناسند. وقتی مشکل واقعی را شناختند، اختلاف نظرات ظاهری 

رفع می شود. ایام نوروز یکی از همین فرصت هاست که در برخی 
خانواده ها تبدیل به یک تهدید شده چون زن و مرد مهارت لازم برای 

کنار هم قرار گرفتن را به خوبی تمرین نکرده اند
چطور اوضاع بهتر می شود

 در زمان بروز هر مشکلی، از خودتان بپرسید، چه کار می توانم بکنم 
که اوضاع بهتر شود. با متمرکز کردن روی اینکه خودتان می خواهید 
چه کار کنید و ملزم نکردن همسرتان به تغییر، جوی ایجاد می کنید 

که امکان توافق در آن ایجاد می شود. 
در تصمیم گیری ها مشارکت متقابل داشته باشید

وقتی زن و شوهر مشکل واقعی را بیابند، یکی از آنها راه حل 
پیشنهاد می دهد. دیگری یا راه حل او را می پذیرد یا آن را اصلاح 
می کند و راه حل دیگری می دهد. فراهم کردن این نوع بده بستان 
از همه موثرتر است.  وقتی زوجین در حل اختلافات مشارکت داشته 
باشند، به راه حلهایی می رسند که هر دو آن راهکارها را قبول دارند و 

در راستای اهداف مشترک شان قدم بر می دارند.

راهکارهایی برای یکسال زندگی خوب

یکشنبه -شانزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3957

رئیس پلیس آگاهي استان قم :

دفتر ثبت ازدواج قلابي از آب درآمد
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری 
فردی با دو فقره سابقه کیفری که برای متقاضیان ازدواج 
دفترچه ازدواج قلابی با امهار برجسته صادر می کرد، خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهارداشت:در پی دریافت گزارشات مردمی مبنی 
بر سوء استفاده از موقعیت یکی از دفاتر ازدواج و اجرای 
ازدواج دائم و موقت برای اتباع خارجی و ایرانی در محل 
مذکور، بلافاصله موضوع در دستور کار این پلیس قرار گرفت 
و با بررسی های صورت گرفته صحت آن تایید شد. وی 
گفت:متهم این پرونده با دو فقره سابقه کیفری و با بکارگیری 
منشی خانم و سوء استفاده از موقعیت ملک که قبلًا متعلق 
به دفتر ازدواج بوده اقدام به اجرای صیغه دائم و موقت می 
کرده است. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم 
افزود:با اخذ دستور از مقام قضایی استان محل دفتر که فاقد 
هرگونه تابلو و مجوز قانونی از مراجع ذیصلاح بوده بازرسی و 

مشاهده شد در گوشه ای از آن سفره عقدی چیده شده و 
تعداد زیادی دفترچه عقد انقطاعی و دائم به همراه شناسنامه 
و مدارک هویتی افراد مختلف و دفتر ثبت وقایع ازدواج، امهار 
برجسته دفتر ازدواج، برگه های سفید ممهور به مهر برجسته 
و ژلاتیني، برگه های آزمایش اعتیاد و...کشف شد. سرهنگ 
کرمی افزود:در همان لحظه افرادی مذکر و مونث که در انتظار 
متهم جهت برقراری عقد بودند نیز در محل دفتر حضور 
داشتند و پس از دقایقی نامبرده در دفتر حاضر و با دستگیری 
وي، جهت انجام تحقیقات به مرجع قضایی استان تحویل و 

نهایتاً روانه زندان شد. 
کشف13هزار لیتر سوخت قاچاق 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان در بخش 
دیگری از سخنان خود  از کشف13هزار لیتر سوخت قاچاق 

در قم خبر داد. 
سرهنگ کرمی اظهارداشت:مأموران اداره مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز پلیس آگاهی استان قم در پی کسب خبری مبنی 
بر اینکه فردی با یک دستگاه کامیون، اقدام به قاچاق سوخت 
می کند بنابراین موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان 
قرار گرفت. به گفته وی با انجام مراقبت های نامحسوس و 
با تعقیب کامیون، محل بارگیری که کارگاهی غیر مجاز بود 
شناسایی شد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان 
قم افزود:در ادامه و با اخذ دستور از مقام قضایی استان مأموران 
اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان به محل مورد نظر وارد 
شده و یک دستگاه وانت نیسان حامل بیش از دو هزار لیتر 
نفت سفید قاچاق که جهت تخلیه به کارگاه وارد شده بود 
را توقیف کردند. سرهنگ کرمی سپس با اشاره به بازرسی 
از مخازن و کشف حدود11هزار لیتر گازوئیل قاچاق، گفت: 
نهایتاً سوخت های مکشوفه به شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی استان تحویل و پرونده متهمان نیز به تعزیرات حکومتی 

ارسال شد.
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6 چهره ای که رهبری بر پیکرشان نماز گزاردند
پیش از آیت الله واعظ طبسی، مقام معظم رهبری بر پیکر پنج چهره شاخص دیگر نیز 

نماز خوانده بودند.
به گزارش جماران، عصر ایران نوشته است، مقام معظم رهبری بر پیکر آیت الله واعظ 
طبسی در مشهد نماز گزاردند. پیش تر مقام معظم رهبری بر پیکر فرزند و همسر امام و نیز 
سه روحانی شاخص یعنی )آقا مجتبی تهرانی، خوشوقت و مهدوی کنی( نماز گزارده بودند.

اسفند سال 1373، حاج احمد خمینی دار فانی را وداع گفت. در پیام مقام معظم 
رهبری در مورد مرحوم حاج احمد آقا آمده بود: »بی شک  در آخرین  ماه های  دوران  نهضت ، 
هیچ کس  در رابطه  با امام  بزرگوار نقشی  تا بدین  حد بزرگ  و مؤثر از خود بروز نداده  است . 
تلاش  بی وقفه  و پروانه وار ایشان  در کنار مشعل  فروزان  وجود امام  عزیز رضوان الله  علیه ، بسی  
برکات  را منشأ گشته  و بسی  دشوارها را آسان  نموده  است . اکنون  این  یادگار امام  از میان  ما 
رفته  و ما را در فقدان  خود، مهموم  و مغموم  بجا گذاشته  است . شکوه  این  غم  جانکاه  را به  
پیشگاه  صاحب  و مولای  خود حضرت  بقیه الله الاعظم  می بریم ؛ و از او دعا برای  صبر و تسلی  

می طلبیم  و درعین حال  نخستین  تسلیت  را هم  به  او می گوئیم .«
27 اسفند روز تشییع پیکر حاج سید احمد خمینی، رهبری معظم بر پیکر ایشان 

اقامه نماز خواندند.
اول فروردین سال 1388 همسر گرامی امام نیز دار فانی را وداع گفت. رهبر معظم 
انقلاب در پیامی درباره ایشان فرمودند: آن مرحومه که خود بازمانده دودمان علمی نامداری 
بود، سالیان متمادی یار و همراه امام بزرگوار و مایه آرامش ایشان در همه مراحل دشوار آن 
جهاد مستمر و بزرگ بود و با صبر و عزم و توکل زندگی پرافتخاری را گذرانید. مراسم اقامه 
نماز میت بر پیکر همسر گرامی بنیان گذار جمهوری اسلامی ایران حضرت امام خمینی به 

امامت آیت الله خامنه ای در دانشگاه تهران برگزار شد.
دی ماه سال ۹1 آقا مجتبی تهرانی از معدود مراجع تقلید ساکن تهران درگذشت. مقام 
معظم رهبری در پیامی درگذشت ایشان را حادثه ناگوار، ضایعه ای برای حوزه  علمیه و 
روحانیت و جامعه  مذهبی تهران و به ویژه ارادتمندان و شاگردان ایشان و جوانانی دانستند 
که از مجالس پرفیض و درس های سازنده  این معلم اخلاق بهره می بردند. ایشان سپس در 
مراسم تشییع آیت الله تهرانی که مصادف با اربعین حسینی در مدرسه عالی شهید مطهری 

تهران برگزار شد حضور پیداکرده و بر پیکر او نماز میّت را اقامه کردند.
در دوم اسفند سال ۹1 تهران یکی دیگر از علمای خود را از دست داد. آیت الله خوشوقت 
روحانی دیگری است که رهبری بر پیکرش نماز گزاردند. البته نسبت سببی هم داشتند. 
آیت الله خامنه ای در پیامی درگذشت »عالم ربانی و سالک الی الله« را مصیبتی اندوه بار برای 
آشنایانِ رتبه معنوی آن بزرگوار و ثلمه ای بزرگ برای شاگردان و مستفیدان محضر پرفیض 
آن عارف بالله خواندند و این مصیبت را به خانواده مکرّم و فرزندان محترم و وابستگان و 

ارادتمندان ایشان تسلیت گفتند.
در مهرماه سال ۹3 آیت الله مهدوی کنی دار فانی را وداع گفت. آیت الله مهدوی کنی 
پنجمین چهره شاخصی بود که رهبری بر پیکرشان نماز خواندند. در پیام صادره دراین باره 
آمده بود: »همه جا و همه وقت در موضع یک عالم دینی و یک سیاستمدار صادق و یک 
انقلابی صریح ظاهر شد و هرگز ملاحظات شخصی و انگیزه های جناحی و قبیله ای را به 
حیطه فعالیت های گسترده و اثرگذار خود راه نداد. این انسان بزرگ و پرهیزگار، همه وزن 
وزین خود را در همه حوادث این ده ها سال در کفه حق و حقیقت نهاد و در دفاع از راه و 

سیره انقلاب و نظام، کوتاهی نورزید. رحمت و رضوان الهی بر روان پاک او باد.«
حضرت آیت الله خامنه ای در تشییع پیکر شهید احمد کاظمی و جمعی از سرداران 
سپاه، همچنین شهیدان سپهبد علی صیاد شیرازی و مرتضی  آوینی نیز حضور داشتند، 

اما نماز نگزاردند.

از اندونزی تا استرالیا

گام های ظریف برای توسعه مناسبات با شرق
دولت حسن روحانی پس از رفع تنش های ناشی از ایجاد هراس غرب در مورد برنامه 
صلح آمیز هسته ای ایران و فراهم شدن مسیر توسعه روابط با کشورهای غربی، اکنون بخشی 
از توجه سیاست خارجی خود را متوجه جنوب شرق آسیا و منطقه آسیا - اقیانوسیه کرده 

است.
دستگاه دیپلماسی ایران در این راستا سفر محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان به 6 کشور این منطقه را باهدف استفاده حداکثری از ظرفیت های کشور در 
دوران پسابرجام برنامه ریزی کرده و وی روز یکشنبه در نخستین گام سفر وارد جاکارتا 
پایتخت اندونزی می شود. رئیس دستگاه دیپلماسی ایران در این سفر منطقه ای قرار است 
از کشورهای اندونزی، سنگاپور، برونیی، تایلند، نیوزیلند و استرالیا دیدن کند و در اجلاس 
فوق العاده سران سازمان همکاری اسلامی با محوریت فلسطین و مسجدالاقصی و اجلاس 
گفت وگوی همکاری آسیا به میزبانی دو کشور اندونزی و تایلند شرکت کند. وزیر امور 
خارجه ایران در این سفر منطقه ای قرار است از مجموع 10 کشور عضو اتحادیه کشورهای 
جنوب شرقی آسیا موسوم به« آ.سه. آن از اندونزی، سنگاپور، تایلند و برونیی دیدن کند. این 
کشورها از ابتدای توافق هسته ای ایران با قدرت های غربی، همواره از پیشرفت های انجام شده 
استقبال و تلاش کرده اند، روابط اقتصادی و تجاری خود را با ایران بیش ازپیش تقویت کنند.

دولتمردان اندونزی پس از موفقیت های اخیر ایران در عرصه بین المللی خواستار 
ازسرگیری همکاری های دوجانبه با کشورمان به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
نفت جهان در دوران پساتحریم هستند و تاکنون نیز قدم های عملیاتی در این زمینه 

برداشته اند. 
به گزارش ایرنا، واردات نفت و گاز، ساخت کارخانه کود شیمیایی در ایران و دریافت 
فناوری تولید برق آبی فرصت هایی هستند که اندونزی از آن ها به عنوان گزینه هایی جهت 

توسعه مناسبات با ایران استفاده کرده است.
این کشور 2۵0 میلیون نفری در حال حاضر حدود 817 هزار بشکه نفت در روز تولید 
می کند و نیازمند واردات همین میزان نفت است. با توجه به کاهش تولید نفت این کشور از 
ابتدای دهه فعلی که میزان تولید نفت آن در سال 2010 میلادی حدود ۹۴2 هزار بشکه 
در روز بود و پیش بینی می شود تا سال 2020 میلادی این میزان تنها به ۵۵0 هزار بشکه 

برسد، می توان از اندونزی به عنوان بازار مناسبی برای صادرات نفت ایران یادکرد.
ازآنجایی که ایران قرار است مذاکراتی هفته جاری در تهران بین یک وزیر اندونزیایی و 
مقامات کشورمان در مورد ساخت پالایشگاه و سرمایه گذاری در بخش گاز و پتروشیمی 
انجام شود، می توان گفت که از هم اکنون مقامات جمهوری اسلامی ایران، نخستین گام های 
جدی خود را برای حضور در بازار انرژی اندونزی برداشته اند که سفر محمدجواد ظریف را 

نیز می توان گامی در توسعه این قبیل روابط عنوان کرد.
ظریف در سفر دوروزه به اندونزی علاوه بر شرکت در اجلاس فوق العاده سران سازمان 
همکاری اسلامی با »جوکو ویدودو« رئیس جمهور و »رنتو مرسودی« وزیر امور خارجه این 
کشور جنوب شرق آسیا نیز مذاکره می کند درست در مقابل پرجمعیت ترین کشور منطقه 
جنوب شرقی آسیا، کم جمعیت ترین کشور این منطقه یعنی برونیی نیز موردتوجه سکان دار 
وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران قرارگرفته تا در سومین گام از سفر با دیدار از 
این کشور، پایه های همکاری های دوجانبه و منطقه ای را تقویت کند. برونیی به عنوان یکی 
از کشورهای عضو اتحادیه کشورهای جنوب شرقی آسیا موردتوجه جمهوری اسلامی ایران 

است و دو طرف خواستار افزایش مناسبات فرهنگی و تجاری هستند.
سنگاپور کوچک ترین کشور منطقه جنوب شرقی آسیا در دومین مرحله از سفر میزان 
وزیر خارجه کشورمان است. این کشور کوچک که دولت – شهر خوانده می شود از توان 
اقتصادی بسیار بالایی برخوردار است و همواره در مناسبات تجاری ایران به ویژه در بخش 
انرژی جایگاه ویژه ای داشته است. اعمال تحریم های یک جانبه غرب علیه ایران در سال های 
گذشته باعث شد ارزش تبادلات تجاری ایران و سنگاپور که در سال 2011 و پیش از اعمال 
تحریم های ناعادلانه غرب 6 میلیارد و 600 میلیون دلار بود، در سال 2012 کاهش یابد و 
به دو میلیارد و 600 میلیون دلار برسد و این تبادلات سال گذشته میلادی به رقم کم سابقه 
171 میلیون دلار کاهش یافت. اگرچه تحریم های ظالمانه غرب سطح روابط تجاری ایران 
با سنگاپور را در سال گذشته به پایین ترین سطح رساند، اما میل و اشتیاق دولت سنگاپور 
و همچنین بخش خصوصی این کشور که تاکنون چندین سفر تجاری و اقتصادی به ایران 

انجام داده اند، نشان دهنده آینده روشن روابط اقتصادی دو کشور است.
رئیس دستگاه دیپلماسی ایران پس از بازدید از اندونزی، برونیی و سنگاپور عازم 
»بانکوک« پایتخت تایلند دیگر کشور عضو آ.سه. آن می شود تا ضمن شرکت در اجلاس 
وزرای گفت وگوی همکاری آسیا، در خصوص مناسبات سیاسی اقتصادی دوجانبه نیز با 
سران این کشور به بحث و گفت وگو بپردازد. روابط بانکوک – تهران پس از لغو تحریم های 
غرب علیه ایران در مسیر توسعه قرارگرفته و اراده دو طرف بر توسعه همکاری ها باعث 

افزایش سفر هیئت های تجاری و سیاسی عالی رتبه بین دو کشور شده است. 
تحریم های یک جانبه غرب علیه ایران در سال های گذشته باعث شد تایلند نیز از سود 
تجارت خود با ایران محروم شود، به گونه ای که میزان تجارت و سرمایه گذاری دو کشور 

کاهش یافت و به مرز ۴00 میلیون دلار رسید.
مقامات تایلندی پس از اجرای برجام با فراهم شدن فرصت تجارت با ایران، ازجمله 
پیشروان منطقه جنوب شرق آسیا برای توسعه مجدد مناسبات و روابط تجاری شدند و 
امیدوارند سطح این روابط تا دو سال آینده با افزایش سه برابری به بیش از یک میلیارد 
و 200 میلیون دلار و در چهارتا پنج سال آینده نیز این رقم به چهارتا پنج میلیارد دلار 
ارتقا یابد. نیوزیلند و استرالیا مقصدهای بعدی سفر منطقه ای رئیس دستگاه دیپلماسی 
کشورمان هستند. این دو کشور با تغییر قوانین و مقررات خود و لغو تحریم ها، زمینه افزایش 
همکاری های تجاری را با ایران فراهم کرده اند و حسن روحانی نیز در مقابل، به منظور نشان 
دادن اراده جدی تهران مبنی برافزایش روابط، وزیر امور خارجه خود را به همراه هیئتی 
اقتصادی راهی این دو کشور کرد. نیوزیلند سال گذشته تنها موفق به صادرات 163 میلیون 
دلار محصولات مختلف به ایران شد که از این مقدار ۹0 درصد آن را محصولات لبنی و 
حیوانی تشکیل می داد. استرالیا نیز که در هفته گذشته تحریم های اعمال شده علیه ایران را 
باهدف تسهیل روابط تجاری با کشورمان لغو کرد، در تلاش است روابط تجاری با تهران را 
که اکنون حدود 360 میلیون دلار است با تکیه بر صادرات کالاهای گوشتی و لبنی افزایش 
دهد. استرالیا نیز از نخستین کشورهایی بود که پس از توافق هسته ای ایران با غرب، وزیر 
امور خارجه خود را راهی تهران کرد تا نسبت به ازسرگیری مذاکرات جهت افزایش روابط 

درزمینه های مختلف بحث و گفت وگو کند. 

نکــته

دریــچه

در نمودارهایی که پس از انتخابات مجلس دهم در رسانه های اصلاح طلب ترسیم شده 
است آمار متفاوتی ازآنچه در رسانه های اصولگرا منتشرشده بازتاب پیدا می کند. بعضاً 
کار به جایی می رسد که برخی روزنامه ها با تیتر درشت رقیب را در اعلام نتایج و گرایش 

سیاسی منتخبان مردم به دروغ بزرگ متهم می کنند.
با سپری شدن بیش از یک هفته از اعلام نتایج قطعی انتخابات مجلس دهم همچنان 
رسانه های جریان های مختلف سیاسی مدعی این نکته می شوند که جریان سیاسی 
منتسب به آن ها پیروز انتخابات است و هرکدام با رسم نمودارها و جداولی مدعای خود 
را مستند جلوه می دهند. اصولگرایان در روزنامه ها و سایت هایشان با رسم نمودارهایی و 
ارائه فهرست هایی نام پیروز شدگان در حوزه های مختلف انتخاباتی را از گرایش سیاسی 
اصولگرایی معرفی می کنند و برخی از همین افراد در نمودار دیگری نامزد اعتدالی، 
حامی دولت یا مستقل  معرفی می شوند. در نمودارهای دیگری که این بار در رسانه های 
اصلاح طلب ترسیم شده است آمار متفاوتی ازآنچه در رسانه های اصولگرا منتشرشده 
بازتاب پیدا می کند. بعضاً کار به جایی می رسد که برخی روزنامه ها با تیتر درشت رقیب 
را در اعلام نتایج و گرایش سیاسی منتخبان مردم به دروغ بزرگ متهم می کنند. به نظر 
می آید رفتن در کنه این ماجرا و مشخص کردن واقعیت آن چنان هم سخت نباشد. 
با شفاف شدن انگیزه چنین ادعاهایی مسلم می شود دلیل این تشویش و تفاوت در  
ادعاهای پیروزی صرفاً کم کردن تلخی شکست در کام خود و شیرینی پیروزی در کام 
رقیب است. روزنامه های  اصولگرا از زاویه ای متفاوت با آنچه در رسانه های منتسب به 
دولت و اصلاح طلبان نتیجه انتخابات را بازتاب دادند و با متهم کردن رسانه های رقیب به 
وارونه نمایی نتایج، خود را پیروز انتخابات معرفی کردند. روزنامه »کیهان« زیر تیتر نخست 
خود با عنوان »دروغ بزرگ« نوشت: با روشن شدن تدریجی نتیجه انتخابات مجلس دهم 
و خبرگان پنجم، اصلاح طلبان با تکیه بر نتایج به دست آمده تهران خبر از پیروزی بزرگ 
می دهند باوجوداین و با نگاهی به نتایج سراسری انتخابات به خوبی مشخص می شود که 
اصولگرایان در سراسر کشور پیروزی قاطعی را به دست آورده و مدعیان این بار نیز با 
چشم بستن بر واقعیات و آمار حقیقی انتخابات، دروغ را پیشه خودساخته اند. همچنین به 
گزارش جدول منتشرشده در خبرگزاری فارس آنچه از آمار نهایی انتخابات و نامزدهایی 

که به صورت قطعی جواز ورود به بهارستان را کسب کرده اند یا به دور دوم رسیده اند نشان 
از آن دارد که در مقابل 111 اصلاح طلب پیروز انتخابات در سراسر کشور 1۵3 اصولگرا به 
مجلس راه یافته اند. بر این اساس و برای اصلاح طلبان 111 بزرگ تر از 1۵3 بوده و اقلیت 
مجلس می تواند لباس اکثریت پوشیده و پز دهد! روزنامه »جوان« در گزارشی خبر داد: 
وضعیت 206 حوزه انتخابیه مجلس دهم در سراسر کشور مشخص شده است که تاکنون 
اصولگرایان با ۹6 نامزد نسبت به اصلاح طلبان با ۵8 نامزد پیشتاز ورود به بهارستان 
بوده اند. با بررسی گرایش های این نمایندگان مجلس دهم مشخص شد که تا این لحظه 
۵۵ درصد اصولگرا، 28.۵ درصد اصلاح طلب و 17 درصد اعتدالگرا-مستقل هستند. به 
نظر می رسد مشخص کردن این که کدام جریان سیاسی در این انتخابات پیروز میدان 
رقابت بوده اند چنان هم سخت به نظر نمی رسد. اگر از انگیزه این تشویش در ارائه آمار و 
ترسیم نمودار که احتمالاً، کاستن از تلخی شکست یا عدم پیروزی که منتظرشان بوده اند 
و کاستن از شیرینی پیروزی در کام رقیب بوده است بگذریم یک راه کار ساده می تواند 
مشان دهنده جریان پیروز در انتخابات باشد. همواره در اکثر انتخابات در اکثر کشورهای 
جهان جریانات سیاسی با ارائه فهرستی از کاندیداهای خود در انتخابات حاضر می شوند 
و در خیلی از کشورها کاندیداها از کانال احزاب و گروه های سیاسی است که وارد کارزار 

انتخابات می شوند. 
اتفاقاً در این دوره از انتخابات مجلس  دو گروه عمده سیاسی کشورمان با ارائه 
فهرست های انتخاباتی در سراسر کشور کاندیداهای خود را معرفی کردند و مدت ها قبل 
از شروع ایام تبلیغات انتخاباتی بحث وجدل در اینکه کدام افراد وارد لیست ها شوند و کدام 
سر لیست شوند داغ بود. اصلاح طلبان با رد صلاحیت عمده کاندیداهای شناخته شده 
خود مواجه شده بودند و در پر کردن فهرست خود در بیشتر کلان شهرها با مشکل مواجه 
بودند و حتی در برخی حوزه های انتخاباتی نتوانستند کاندیدایی را در لیست خود که به 

فهرست امید شناخته شد قرار دهند. 
بااین وجود در شهری مثل تهران همین لیست با اکثریت قاطع پیروز شد و در برخی 
حوزه ها مثل یزد و کرمان بیشتر کاندیداهای آن توانستند اعتماد مردم را در جلب آرایشان 
به دست بیاورند. ائتلاف بزرگ اصولگرایان نیز ائتلافی بود که بعد از مدت ها چانه زنی 

گروه های مختلف اصول گرا درنهایت چند روز مانده به آغاز تبلیغات انتخاباتی بسته شد و 
تعداد زیادی از افراد که انتظار داشتند در لیست قرار بگیرند نه تنها از ادامه رقابت انصراف 

نداند بلکه خود فهرست های دیگری را ارائه دادند.
اگر بپذیریم رقابت اصلی بین دو فهرست امید و ائتلاف بزرگ اصولگرایان بوده است و 
لیستی سوم به نام صدای ملت که در حوزه های محدودی به معرفی نامزد پرداخته بود.  
برای رسیدن به سؤال مطروحه و به اینکه حال کدام جریان پیروز انتخابات بوده است 
باید به دو لیست امید و ائتلاف اصولگرایان بنگریم؛ و افراد خارج از این دو لیست را جزو 
گروه سوم حاضر در مجلس یعنی گروه مستقلان  محسوب کنیم. چراکه افراد مستقل 
نه با پرچم اصولگرایی یا اصلاح طلبی بلکه با اعلام استقلال در حوزه های خود وارد رقابت 
شده اند و مصادره آن ها بعد از پیروزی نه درست و اخلاقی و نه حرفه ای نمی نماید. البته 
نباید فراموش کرد که همین افراد مستقل ممکن است در برخی موارد و در رفتارهای 
خود در مجلس نزدیک به دولت یا جریان رقیب آن باشند.  این علی رغم افرادی است 
بدون سابقه اصلاح طلبی و صرفاً به خاطر اینکه جزو افراد تندرو نبودند و با امضای میثاق 
نامه وارد لیست امید شدند و اصولًا باید جزو کاندیداهای امید محسوب شوند. به گزارش 
جماران، به هرحال نباید فراموش کردن که بیشتر این ادعاها مصرفی بیشتر از چند روز 
بعد از انتخابات را ندارند و بعدها همین رسانه ها که به مصادره کاندیداهای مستقل یا 
خارج از لیست منتسب به خود می پردازند  احتمالًا در آینده ای نه چندان دور منتقد 
اصلی آن ها شده و شاید از آن ها اعلام برائت کنند. مدعی این پیش بینی انتخابات ریاست 
جمهوری ۹2 بود که بعد از پیروزی حسن روحانی خیلی از رسانه های اصولگرا او را یک 
اصولگرا و پیروزی او را پیروزی یک اصولگرا قلمداد می کردند. با این اوصاف این مردم 
هستند که با رفتار انتخاباتی خود بهتر از همه می دانند که به کدام جریان رأی داده اند 
و واکنش واقعی آن ها نه منطبق بر تیتر روزنامه هایی چون وطن امروز که تیتر می زند: 
»رأی ایران به اصولگرایان« و روزنامه جام جم  که در سوتیتری نوشته  است »اصولگرایان 
پیروز رقابت بهارستان شدند« بلکه منطبق بر عملکرد مجلسی است که در ماه های آینده 
تشکیل خواهد شد؛ و اینکه به قول ظریفی پیروزی مردم چیزی نیست که در آن کسی 

شکست بخورد.

سخنان جنجالی یکی از نمایندگان مجلس نهم که به تازگی از 
حوزه انتخابیه خود به مجلس راه یافته است طی روزهای گذشته در 
شبکه های مجازی منتشر شد و واکنش های بسیاری را برانگیخت. 
موضوع،  این  به جز  مجازی  کانال های  و  اجتماعی  رسانه های 

خواندنی های دیگری را نیز به مخاطبان خود عرضه داشتند.
یک هفته پس از انتخابات پرشکوه مجلس شورای اسلامی و 
خبرگان رهبری، حاشیه ها و اظهارنظرها درباره آن هنوز ادامه دارد. 
از یک سو بزرگان سیاسی همگان را به حفظ حرمت و اخلاق دعوت 
می کنند و جریان های سیاسی نیز در پی یافتن ریشه ناکامی ها و 
کامیابی های انتخاباتی خود هستند. از سوی دیگر گمانه زنی ها برای 
ریاست مجلس دهم و گرایش های سیاسی آن همچنان ادامه دارد. 
در کنار این موضوع ها، در شبکه های اجتماعی و کانال های مجازی 
انتشار سخنان جنجالی »نادر قاضی پور« یکی از نمایندگان مجلس 
نهم و واکنش ها به این سخنانِ دربردارنده اتهام، واژگان ناشایست و 

توهین های جنسیتی و قومی بازتاب گسترده ای داشته است.

* بازتاب سخنان جنجالی یک نماینده مجلس
باوجود تأکید مکرر بزرگان عرصه سیاست ایران بر رعایت اخلاق 
سیاسی به ویژه در دوره انتخابات، یک هفته پس از برگزاری پرشور این 
رویداد، ویدئویی از سخنرانی یکی از منتخبان مجلس شورای اسلامی 
در شبکه های مجازی دست به دست می شود که در آن سخنانی 
تعجب برانگیز بیان شده است. موضوع طی چند روز اخیر بازتاب های 

فراوانی در کانال های خبری و صفحه های اینستاگرام داشته است.
امام جمعه ارومیه از نخستین کسانی بود که به سخنان »نادر 
قاضی پور« نماینده این شهر واکنش نشان داد. کانال خبری »فردای 
ایران« نوشت: امام جمعه ارومیه در خطبه های نماز جمعه به این 
اظهارات واکنش نشان داده و گفته است: گلایه ای از طرف خودم 
و ملت د ارم از کسانی که خود را کاندیدا معرفی کردند و بی ادبی 
و بی تربیتی را د ر سخنانشان نهادینه کرد ند. با عرض معذرت، این 
جایگاه، جایگاه مقدسی است ولی باید حقایق و واقعیت ها را عرض 
کنم. این روش خداپسندانه و صحیحی نیست. حتی بعضی از واقعیات 
هست ولی انسان نباید به زبان آورد. توهین و بی تربیتی شایسته یک 

جامعه اسلامی نیست.
واکنش های کاربران شبکه های مجازی به سخنان قاضی پور 
موجب تشکیل کارزار )کمپین( مجازی شد. کانال »اصلاحات نیوز« 
درباره کارزاری خبر داده است که برای رد اعتبارنامه وی در مجلس 
دهم، سازمان یافته است. این کانال نوشته است: کمپین مطالبه »رد 
اعتبارنامه« نادر قاضی پور نیز ایجاد شد. با توجه به این سخنان 
سخیف، زشت، بی ادبانه و دور از شأن نمایندگان، مردم شریف ارومیه 
خواستار رد اعتبارنامه ی وی جهت حفظشان قوه مقننه جمهوری 

اسلامی ایران هستند.
این سخنان در رسانه های خارجی نیز بازتاب داشته است. کانال 
خبری »ایران تایمز« با انتشار تصویر صفحه ای از روزنامه المنار چاپ 
لبنان این بازتاب را پوشش داد و تیتر جنجالی این روزنامه را برجسته 

ساخت.
صفحه اینستاگرام منتسب به قاضی پور در واکنش به موج 
اعتراض ها علیه سخنان این نماینده مجلس، وی را یار شهیدان 
باکری، امینی و کاظمی نامید که تنها مانده است. پس از انتشار این 
نوشته در صفحه مجازی قاضی پور، فرزند شهید باکری به آن واکنش 

نشان داد.
»آسیه باکری« در صفحه فیس بوک خود نوشت: آقای قاضی 
پور متأسفم برای شما و مردم شهرم که شمارا به عنوان نماینده 
انتخاب کردند. لطف کنید از این به بعد اسم پدر و عموی من را در 
سخنرانی هایتان نبرید چون هرکسی می خواهد از آن ها تعریف کند 

از ادبشان می گوید.
بیانیه های گروه ها و احزاب به ویژه اظهارنظرهای بانوان فعال حزبی 
هم در شبکه های اجتماعی بازتاب داشته است. کانال خبری حزب 
»ندای ایرانیان« بیانیه بانوان این حزب ندای را به این شرح منتشر 
کرده است: زنان کشورم همواره در دوران سختی پا به پای مردان 
سرزمینم قدم برداشته اند، دیگر سکوت نخواهیم کرد در مقابل 
ناملایمت هایی که بخواهد در حق هرکدام از ما انجام شود. جناب 
آقای نماینده ای که فقط نماینده خود هستی نه نماینده هیچ کدام از 
قشر فرهیخته کشورم، به مجلس می رویم و این اجازه را به هیچ فردی 
نخواهیم داد تا با سخنان زشت و بی خردش مانع از فعالیت ما نه تنها 
در عرصه کشوری بلکه در عرصه جهانی شود. لذا ما بانوان حزب ندای 
ایرانیان شعبه البرز مراتب اعتراض خود را به سخنان سخیف و دور 
از شأن این نماینده مجلس اعلام می داریم و از مسئولان ذی ربط 

خواهشمندیم در خصوص این امر اقدام های لازم را مبذول فرمایند.
کانال خبری اصلاحات نیوز نوشت: جمعیت زنان ایران اسلامی 
شاخه ارومیه از شورای نگهبان خواست جلوی حضور امثال قاضی پور 
را در مجلس بگیرد و با رد اعتبارنامه او برخوردی قاطعانه داشته باشد.

کانال خبری »گام دوم« هم درباره واکنش »پروانه مافی« منتخب 
مردم تهران نوشته است: سخنان خارج از عرف یکی از نمایندگان 
مجلس درباره ی حضور بانوان در مجلس شورای اسلامی و همچنین 
توهین به برخی چهره های سرشناس مایه ی وهن خانه ملت گشته 
و اعتبار نمایندگی ملت را خدشه دار نموده است. این جانب به عنوان 
منتخب مردم تهران ضمن ابراز تأسف نسبت به این سخنان از 

مسئولین خواهشمندم تا نسبت به این اتفاق بی تفاوت نباشند.
کانال تلگرامی »مجمع اصلاح طلبان« شبکه مجازی است که 
بخش دیگری از سخنان قاضی پور را این چنین به نقد کشیده است: 
در قسمتی از فیلم سخنرانی قاضی پور نکته جالبی نهفته است. 
ایشان می گویند در جبهه 12 نفر بودیم و من فرمانده. ...در جاده 
بصره- العماره حدود 700-800 عراقی تسلیم ما شدند. )ما 12 نفر(...

چون امکانات انتقال اسرا را نداشتیم از دستشان خلاص شدیم! بعد 
می گویند: البته می دانم خیلی از مردم تحمل دیدن سربریدن یک 
گوسفند را ندارند اما ما به خاطر امام و شهدا این کار را کردیم! این 
در حالی است که امام خمینی )ره( هرگز چنین رفتاری را با اسیر 
بر نمی تابیدند و عجیب است که جناب قاضی پور، سلاخی این تعداد 
از اسرا را با ذکر نام از امام رئوف انقلاب توجیه کنند. امام خمینی در 
اولین پیام خویش در 12 فروردین 61، درباره ی نگهداری از اسیران 
که به »منشور نگهداری اسرای جنگ تحمیلی« تعبیر شده است 

چنین می فرماید: »چه بسا که این اسیران و پناهندگان به اجبار و 
تهدید به مرگ خود و خانواده هایشان به جبهه فرستاده شده باشند.«

کانال خبری »انتخاب« از شکایت »قدرت الله علیخانی« نماینده 
پیشین قزوین از »نادر قاضی پور« به دلیل سخنان وی خبر داده و 
نوشته است: سخنان قاضی پور کذب و سخیف بوده و در این رابطه 
شکایتی تقدیم مراجع قضایی می شود تا این گونه افراد برای مطرح 
کردن خود به بیان هر دروغ و اظهارات توهین آمیز و خلاف شئونات 

اسلامی متوسل نشوند.
کانال تلگرامی »هاشمی صدای من است« از عذرخواهی قاضی 
پور از علیخانی خبر داد و نوشت: نادر قاضی پور در واکنش به 
اخباری که از وی درباره حجت الاسلام علیخانی منتشرشده، ضمن 
عذرخواهی گفت: این جانب در میان شور و شوق انتخاباتی، به مزاح، 
یک شوخی را بیان کردم که متأسفانه به شکلی بد و جدی انعکاس 

پیدا کرد و ضمن اظهار تأسف، امیدوارم سوءتفاهم ها برطرف شود.
»رحمت الله بیگدلی« فعال سیاسی درباره ریشه سخنان افرادی 
مانند قاضی پور در کانال تلگرامی خود آورد: وقتی که عرصه را برای 
حضور عاقلان و حکیمان و اهل علم، دانش و سیاستمدار تنگ 
کردیم، امثال قاضی پورها از جنس احمدی نژاد تحت عنوان انقلابی 
گری و اصولگرایی برمی آیند که با دست مایه قرار دادن منافع ملی با 

آبروی کشور، جمهوری اسلامی و اسلام بازی می کنند!
کانال خبری »تله خبر« شبکه مجازی است که دفاعیات قاضی 
پور را به این شکل منعکس کرده است: من از حرف هایم که باعث 
آزرده خاطر شدن بانوان ارومیه شد عذرخواهی می کنم چراکه اصلًا 
روی سخنم با بانوان ارومیه نبود. هستند خانم هایی که در مجلس 
شرایط به نفعشان نبوده است. ما مذهبی هستیم و با سه چهارتا پیام 
تلگرام تکان نمی خوریم. عده ای می خواهند مرا تخریب کنند چراکه 
من سرباز و نوکر ولایتم. دوستان من از این موج ها نهراسید چراکه 

این ها بداخلاقی هایی است که به خاطر رأی شما می کنند.
من نوکر مردم و رهبرم هستم. منافقین و کسانی که صلاح نظام 
را نمی خواهند و مخالف ولایت و ثبات انتخابات هستند می خواهند با 
تخریب قاضی پور به اهداف شوم خود برسند. برخی رسانه ها سروته 
سخنان من را قطع می کنند تا شرایط سوءاستفاده خود را مهیا کنند 
باید به آن ها گفت هر کاری دلتان می خواهد بکنید چراکه قاضی، 

مردم هستند.
در ادامه به نقل از قاضی پور آماده است: من منافق نیستم و 
مواضع خود را عوض نمی کنم. برخی من را به خاطر حرف ها و 
موضع های ثابتم تخریب می کنند. من از کسانی که از من رنجیده اند 
عذرخواهی می کنم. من بیدی نیستم که با این بادها بلرزم. چندین 
بار فرمانده خط شکن شدم و در میدان تنها ماندم. مرگ را پذیرفتم 
ولی عقب نشینی نکردم. رفاقت با شمارا با نمایندگی مجلس عوض 

نمی کنم. 
* ریشه یابی ناکامی و کامیابی های انتخاباتی

شخصیت ها و چهره های سیاسی هنوز هم در پی ارائه دلایل 
شکست و پیروزی جریان متبوع خود یا جناح رقیب هستند. کانال 
خبری »ایلنا« به نقل از »عبدالله ناصری« فعال سیاسی اصلاح طلب 
نوشت: برای جریان اصلاحات مهم این بود که با حداقل یاران دست 
چندم تائید شده اش نه با یاران اصلی اش، حضور چشم گیری داشته 
باشد که خوشبختانه این امر محقق شد و توانست نگاه جهانی را به 
خودش معطوف کند و در یک رقابت نابرابر زمینه یک حضور ملی را 
رقم بزنند. برای ما اصلاح طلبان این که همه پای صندوق رأی آمدند 
حتی کسانی که از صندوق رأی ناامید شده بزرگ ترین افتخار بود. 

فارغ از اینکه چه تعداد کرسی به جریان اصلاحات تعلق بگیرد.
کانال خبری »مرصاد نیوز« به نقل از روزنامه »سیاست روز« 
نوشت: دوستان اصولگرا مدت زمانی است که بی تدبیری و کم وزنی 
خود را با هزینه کردن از حاکمیت و نظام ارزشی جامعه جبران 
می کنند و خود را به جای تمام نظام و مردم تلقی می کنند که برای 
حفظ آن هر کاری برایشان مباح خواهد بود. اصولگرایان باید این 
واقعیت را درک کنند که در جامعه متکثر ایران اسلامی آن ها بخشی 

از مردم هستند.
به گزارش کانال خبری »ایسنا«، »سید مهدی هاشمی« فعال 
سیاسی اصولگرا و رییس کمیسیون عمران مجلس نهم در درباره 
علل ناکامی اصولگرایان در انتخابات هفتم اسفند گفته است: به عقیده 
بنده لیست ائتلاف اصولگرایان نتوانست همه سلایق و تخصص ها را 
در خود جای دهد اما لیست غیر اصولگرایان این نقص را نداشت. 
آن چیزی که موجب تغییر اقبال مردم به جریان اصلاح طلبان شد، 
عملکرد اصولگرایان در مجلس و دولت است. مردم یک بار دیگر به غیر 

اصولگرایان فرصت دادند تا خودشان را نشان دهند.
* ادامه گمانه زنی ها درباره گرایش سیاسی مجلس دهم

»وحید یا مین پور« فعال سیاسی اصولگرا در کانال تلگرامی 

خود درباره گرایش سیاسی مجلس آینده نوشت: آرای تهرانی ها در 
انتخابات نسبت به دور قبل افزایشی نداشته بلکه کیفیتشان تغییر 
کرده است. مشارکت در انتخابات در پایین شهر تهران 20 درصد 
کاهش و در بالای شهر 20 درصد افزایش داشته است. رفتار دولت 
توأمان با دلسردی طبقات کمتر برخوردار و مستضعفین و نگرانی 
مؤمنین به انقلاب همراه بوده است. درعین حال دولت موفق شده 
بخشی از آرای سیاسی فتنه 88 و غرب گرایان در تهران را بسیج کند.

همچنان معتقدم باید به سبک زندگی به عنوان متغیر اثرگذار 
برکنش سیاسی تهرانی ها توجه کرد. بیش از نیمی از تهرانی ها در 
انتخابات شرکت نکردند. نفر اول انتخابات کمتر از 2۵ درصد آرا 
واجدین شرایط را کسب کرده است. عارف برای ریاست مجلس از 
حمایت هاشمی رفسنجانی و روحانی برخوردار نیست. مجلس آینده 
هرچند روی کاغذ اصولگرا است ولی تا حد زیادی با مدیریت علی 

لاریجانی مطابق خواست دولت رفتار خواهد کرد.
کانال خبری »باشگاه خبرنگاران جوان« درباره گزینه های ریاست 
مجلس دهم نوشته است: چه کسی روی صندلی داغ ریاست مجلس 
دهم می نشیند؟ دوقطبی »لاریجانی- عارف« بیش از دیگران نظرها 
را به خود خیره کرده است. اصولگرایان ترجیح می دهند تا رییس 
مجلس آینده از میان طیف خودی باشد تا شخصی همچون عارف 
از طیف اصلاحات. این گمانه سیاسیِ قریب به واقعیت، با راه نیافتن 
رییس مجلس هفتم به پارلمان آینده، دوچندان تقویت خواهد شد. 
حتی اصولگرایانی که در شرایط به وجود آمده در سال های اخیر، 
چندان سنخیت فکری و سیاسی با لاریجانی نداشتند، آن را به 
فراموشی می سپارند تا مبادا فردی از تبار اصلاح طلبی بیاید و همه چیز 

را به باد تغییر بگیرد.
به گزارش کانال خبری فردای ایران، »فیاض زاهد« از فعالان 
سیاسی اصلاح طلب درباره رییس مجلس آینده گفته است: با توجه 
به نوع و ترکیب مجلس شانس آقای لاریجانی برای ریاست بیشتر 
است. ضمن اینکه با توجه به موانع و مشکلاتی که در مجلس خواهد 
بود بهتر است ریاست مجلس با یکی از برجسته ترین نمادهای 
اصلاح طلبی یعنی آقای دکتر عارف نباشد تا هزینه ناکارآمدی که 

ایجاد می شود به پای اصلاح طلبان نوشته نشود.
کانال خبری انتخاب تحلیل »حسین مرعشی« عضو شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان از ترکیب مجلس دهم را منتشر کرده 
است. مرعشی گفته است: 12۴ نماینده از 218 نماینده منتخب 
کنونی، یعنی ۵7 درصد از نامزدهای ائتلاف اصلاح طلبان و حامیان 
دولت رأی آوردند. از 67 کرسی باقیمانده مجلس دهم اصلاح طلبان 
و حامیان دولت به راحتی ۴0 نماینده را به مجلس خواهند فرستاد 
و فراکسیون اکثریت قاطع را در مجلس دارند. وی اظهار کرد: البته 
71 نفر اصولگرایان، از یک طیف نیستند و ارزیابی ما نشان می دهد 
حدود 1۵ نفر از نیروهای جبهه پایداری و بقیه می توانند از یاران آقای 

لاریجانی باشند.
کانال خبری »صدای ملت« هم سخنان »علی مطهری« منتخب 
مردم در مجلس دهم را بازتاب داده است. مطهری درباره مجلس 
آینده گفته است: اصلاح طلبان می توانند فراکسیون قابل توجهی در 
مجلس دهم تشکیل دهند، در آینده مجلسی متفاوت از مجلس 
به بحث های  نهم خواهیم داشت. مطهری در واکنش  و  هشتم 
ایجادشده در مورد ریاست مجلس دهم نیز تصریح کرد: صحبت 

درباره ریاست مجلس بسیار زود است.

* دعوت به حفظ اخلاق در دوره پس از انتخابات
چهره های  از  بسیاری  سخنان  مشترک  نکته  به عنوان  آنچه 
سیاسی پس از هر دوره از انتخابات بازتاب می یابد، تأکید بر حفظ 
اخلاق و حرمت ها، هم از سوی جریان پیروز و هم از سوی جریان 
شکست خورده است. دراین باره صفحه اینستاگرام »جماران« با انتشار 
تصویری از »سید علی خمینی« نوه بنیان گذار جمهوری اسلامی، 

سخنان وی را درباره اخلاق انتخاباتی منتشر کرده است.
وی در بخشی از سخنانش با اشاره به شرایط پس از انتخابات 
گفت: گروه های سیاسی روزهایی اقبال و روزهایی ادبار دارند. چه در 
عرصه شخصی و چه در عرصه های سیاسی و اجتماعی پیروزی ها و 
شکست ها وجود دارد. ...کلید مواجهه انسان با پیروزی ها و شکست ها 
این آیه است که می فرماید: لکیلا تأسوا علی مافاتکم و لا تفرحوا بما 
آتاکم. ...اگر انسان این طور نگاه کند از شکست مأیوس و از پیروزی 

سرخوش نمی شود.
حجت الاسلام »سید احمد خاتمی« منتخب مردم کرمان در 
مجلس خبرگان در خطبه های نماز جمعه این هفته  تهران درباره 
دوره پس از انتخابات توصیه هایی داشته است که کانال خبری »عصر 
ایران« آن را بازتاب داده است. خاتمی گفته است: عده ای پادرمیانی 
کنند تا کدورت ها به آشتی تبدیل شود. به جای راه انداختن جشن 

پیروزی، دل ها را به هم نزدیک کنیم. تلاش کنیم دل ها را به هم 
نزدیک کنیم. به هرحال انتخابات فضای مخصوص خود را دارد. صابون 
انتخابات به تن من هم خورده است اما اکنون کار بزرگ اخلاق مدارانه 
این است که عده ای پادرمیانی کنند و کدورت ها را تبدیل به صفا 
و آشتی کنند و به جای راه انداختن جشن پیروزی دل ها را به هم 

نزدیک کنیم.
»محسن رضایی« دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در صفحه 
اینستاگرام خود نسبت به بی اخلاقی هایی که پس از اعلام آرای مردم 
تهران رخ داد، واکنش نشان داده و نوشته است: بدیهی است هر 
نوع توهین به انتخاب ملت، کشور را به تبعات ناگواری دچار کرده 
و ناامیدی مردم را در پی خواهد داشت. کسانی که چنین ادبیاتی 
را به کاربرده اند باید از مردم عذرخواهی کنند. نه مردم شهرستان ها 

عقب افتاده اند و نه مردم تهران اهل کوفه.
کانال خبری صدای ملت هم دراین باره نوشت: حجت الاسلام 
 والمسلمین سید محمد غروی عضو جامعه مدرسین بابیان این نکته 
که در چند روز اخیر برخی جریانات تندرو، در مورد نحوه رأی دادن 
مردم در انتخابات مجلس و خبرگان در شهر تهران برخی شبهات 
را مطرح می کنند گفت اینکه می گویند مردم تهران به لیست مورد 
تائید انگلیس رأی داده اند، بسیار تحلیل اشتباهی است. این حرف ها 
واقعاً نادرست و غیراخلاقی است. زیر سؤال بردن شعور و درک مردم 

تهران کار خوبی نیست که برخی از الآن دارند این کار را می کنند.
کانال خبری »بهارنیوز« هم پیام »اعظم طالقانی« )دختر آیت الله 
طالقانی( به منتخبان مجلس شورای اسلامی را منتشر کرده است. در 
بخشی از این پیام آمده است: در اذهان عمومی پرسش های بی پاسخ 
فراوانی مطرح است ازجمله اینکه چگونه می توان به خود اجازه داد 
که ملت را به خودی و نا خودی تقسیم کرد؟ و توهم توطئه را در 
لایه های 80 میلیونی جامعه ایرانی رسوخ و بی اعتمادی را میان 
هم وطنان تسری داد و همبستگی و ساختار خانواده، ستون جامعه 

را هدف قرارداد؟

* دیگر خواندنی های فضای مجازی
پس ازآنکه مشخص شد برخی از نماینده های مجلس کنونی در 
مجلس دهم حاضر نخواهند بود این سؤال مطرح می شود که برخی 
از چهره های سرشناس مجلس نهم پس از پایان دوره مجلس نهم 
چه فعالیتی در پیش خواهند گرفت. کانال ایران تایمز آینده شغلی 
برخی از آن ها را به این شرح منتشر کرده است: لاله افتخاری نماینده 
مجلس نهم، هیئت علمی دانشگاه شاهد است. پس از اتمام دوران 
نمایندگی تمرکز بیشتری در دانشگاه و فرهنگ در حوزه زنان دفاع 
مقدس قرآن خواهد داشت. محمدرضا باهنر نماینده مجلس نهم بعد 
از 28 سال نمایندگی خودش را بازنشسته کرد. باهنر هم عضو مجمع 
تشخیص است و هم کارشناس تلویزیونی خواهد بود. مهرداد بذرپاش 
نماینده مجلس نهم، امسال دبیر قرارگاه تخصصی ماهواره شد تا نقش 
ماهواره و تهاجم فرهنگی را بررسی کند. او مدیرمسئول وطن امروز 
هم هست. غلامعلی حداد عادل نماینده مجلس نهم، از سال 7۴ 
تاکنون و به جز ۴ سال رییس فرهنگستان زبان و ادب فارسی بوده 

است. او هر شنبه راهی جلسات مجمع تشخیص می شود.
کانال خبری »دولت بهار« درباره فهرست چالش برانگیز موسوم به 
فهرست بی بی سی از زبان یکی از کاربران خود نوشته است: مردم به 
لیست بی بی سی رأی ندادند بلکه این بی بی سی بود که آرای مردم را 
پیش بینی کرد و درست هم پیش بینی کرد. حال اگر اداره هواشناسی 
سیلی را پیش بینی کند و آن سیل رخ دهد آیا مقصر است. متأسفانه 
سیاستمداران داخلی از اوضاع سیاسی کشور و خاصه تهران بی خبر 
بودند یا خود را به خواب زدند و بی بی سی هوشیارتر عمل کرده و 

پیش بینی آن درست از آب درآمد.
کانال تلگرامی »رجانیوز« نوشت: روزنامه ها و کانال های مختلف 
جریان حامی دولت دریکی دو روز اخیر در حالی برای »کوفه« 
خواندن تهران گریبان چاک می کنند که یک سرچ ساده در موتورهای 
جستجو نشان می دهد چنین حرفی به هیچ عنوان از جانب هیچ چهره 
شاخص اصولگرایی مطرح نشده و اختراع خود رسانه های دولتی 
می باشد. به نظر می رسد پس از گاف حسین مرعشی عضو مرکزیت 
به دلیل  این مطلب که شهرستانی ها  حزب کارگزاران در طرح 
توسعه نیافتگی به اصلاح طلبان رأی نداده اند، چهره ها و رسانه های 
حامی دولت درصدد برآمده اند تا با طرح یک ادعای خودساخته و 
نسبت دادن آن به اصولگرایان، بار روانی و سیاسی سخنان مرعشی 

را از روی خود کم کنند.
صفحه توییتر آیت الله »اکبر هاشمی رفسنجانی« رییس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره انتخابات هفته گذشته پیامی را به 
این شرح منتشر کرد: رأی مردم در انتخابات قدردانی ملت از زحمات 

ظریف )وزیر امور خارجه( بود.
کانال خبری مرصاد نیوز از احتمال انصراف یک منتخب مجلس 
خبرگان رهبری در تهران خبر داد و نوشت: احتمال انصراف یکی 
از حضرات آیات قمی یا تسخیری از نمایندگی مجلس خبرگان 
رهبری در تهران وجود دارد. در صورت این انصراف، منتخب یا 
منتخبین رده های 17 و 18 خبرگان رهبری در تهران امکان ورود 
به این مجلس را خواهند یافت. درحالی که دلایل هر یک از این 
انصراف های احتمالی شخصی و شغلی است برخی از رسانه ها به 

دنبال برداشت های سیاسی از آن هستند.
کانال خبری انتخاب آورد: برنامه 20:30 سیاسی ترین بخش 
تلویزیون در سری جدید کار خود به بهانه انتخابات به تحسین رفتار 
حداد عادل بعد از شکست در انتخابات پرداخت اما سخنی از رفتار 
جناح پیروز حامی دولت که با پرهیز از برگزاری جشن، موفقیت خود 

را توفیق نظام خواندند به میان نیاورد. 
به گزارش ایرنا، کانال خبری ایسنا از شکست سنگین ورزشی ها 
انتخابات مجلس گزارش داده و نوشته است: اسامی برخی  در 
قهرمانان و مسئولان ورزشی که قصد حضور در مجلس را داشتند 
اما یا انصراف دادند یا تائید صلاحیت نشدند یا رأی نیاوردند، به 
شرح زیر است: بهنام محمودی )ملی پوش سابق والیبال(، آرش میر 
اسماعیلی )ملی پوشان سابق جودو(، محمد رویانیان )مدیرعامل 
لیگ  )رییس سابق سازمان  پرسپولیس(، عزیز محمدی  اسبق 
فوتبال(، صادق درودگر )مدیرعامل سابق ملوان بندرانزلی( و جواد 

خیابانی )گزارشگر فوتبال(.

چرا برخی خلاف جریان آب دست و پا می زنند؟!

ناکامی و کامیابی های انتخاباتی

راز نمودارهای متفاوت رسانه ها از منتخبان مجلس دهم چیست؟

یک انتخابات و چند برداشت حزبی
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هركه صدقه اى را به نیازمندى رساند
اجر صاحب آن صدقه را دارد و از اجر صدقه 

دهنده نیز چیزى كم نشود.

یکشنبه - شانزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3957

معاون شهردارقم گفت: با توجه به برنامه 
آینده  سال  دوم  نیمه  گرفته  صورت  ریزی 
پروژه منوریل تکمیل خواهد شد و نوروز ۹6 
همشهریان می توانند از مونوریل استفاده نمایند.

دکتر علیرضا قاری قرآن با اشاره به ورود دو 
واگن منوریل به شهر قم و تست واگن ها اظهار 
کرد: با توجه به تکمیل ستونهای بخش زیادی 
از پروژه، دو واگنی که به شهر قم وارد شده روی 

ریل ها تست شده است.
اینکه پست برق منوریل هم  با بیان  وی 
تکمیل و آماده بهره برداری است، افزود: مسیر 
منوریل در حال حاضر حد فاصل دپو در ابتدای 
اتوبان کاشان به سمت میدان مطهری در فاصله 

۴.7 کیلومتری در حال تکمیل است.
معاون شهردار قم با بیان اینکه روند تحویل 

واگن های دیگر منوریل نیز در حال انجام است، خاطرنشان 
کرد: به موازات مجموعه واگن هایی که به شهر وارد شده، 
بعلاوه 18 واگن دیگر مورد نیاز دیگر هم در حال تکمیل 

است.
وی با تاکید بر اینکه طبق برنامه تنظیم شده نیمه دوم 

۹۵ پروژه منوریل تکمیل خواهد شد، تصریح کرد:  نوروز ۹6 
حتما مردم و مسافران منوریل سوار خواهند شد.

تا 60  بین ۵0  را  منوریل  طرح  قرآن سرعت  قاری 
کیلومتر در ساعت دانست و افزود: با وجود سرعت طرح 
منوریل، این پروژه با سرعتی در حدود مترو می تواند مسافر 
جابجا کند اما مشکل این پروژه در قم جانمایی آن بوده ولی 

از نظر دیگر مثل طراحی کار خوبی صورت 
گرفته است.

وی با تاکید بر اینکه امتداد خوبی برای پروژه 
منوریل انتخاب نشده که اگر اینطور بود در 
مقایسه با مترو هم جابجایی مسافر خوبی داشت 
هم هزینه کمتری، خاطرنشان کرد: این پروژه 
در مجموع به صرفه تر از مترو است اما تنها ایراد 
این پروژه مسئله دید بصری و مسیریابی آن 
است چرا که دسترسی مسافر در برخی نقاط با 

مشکل مواجه می شود.
معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری 
قم گفت: بعد از راه اندازی منوریل، باید به دنبال 
توجیه مسافر برای این پروژه باشیم و سعی 
داریم جنبه توریستی آن را بیشتر کنیم تا بیشتر 
به انتقال زائران اختصاص یابد که ترافیك شهر را 

به خوبی کاهش می دهد.
وی همچنین در خصوص ادامه مسیر پروژه منوریل تا 
مصلی و پردیسان نیز گفت: مصوبه بر این است که بعد از راه 
اندازی و تکمیل این فاز در خصوص ادامه مسیر آن تصمیم 

گیری شود.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبرداد:

نوروز 96 آغاز بهره برداری از مونوریل

صدا و سیما به رشیدپور باخت!
گفته می شود: مصاحبه این هفته رشید پور با ظریف در حالی پخش شد که مهمترین مسئله 
سیاسی ایران در دهه اخیر را بازشناسی کرد. این در حالی است که باید انتظار این چنین برنامه ای 
را در صدا و سیما می داشتیم. بازتاب چند میلیونی این مصاحبه باردیگر نشان داد که صدا و سیما 
جایگاه انحصاری خود را ازدست داده و اگر نتواند خود را با خواسته مردم تطبیق دهد رسانه های 

دیگر به سرعت جای او را خواهند گرفت. 

کری: کل جهان عرب یک ژنرال سلیمانی ندارد
گفته می شود: صادق خرازی گفت: چندی پیش دیداری با یوسف بن علوی وزیر خارجه عمان 
داشتم و او تعریف کرد دریکی از جلساتی که با وزیران خارجه منطقه و وزیر خارجه مصر و اردن 
و جان کری وزیر امور خارجه امریکا داشتیم، همه از آمریکا انتقاد کردند که شما با دشمن ما و 
کسی که به طور استراتژیک ما را مهار کرده و امروز همه ما تحت نفوذ جهان ایرانی هستیم مماشات 
کرده و مذاکره می کنید. شما به جای اینکه تحریم ها علیه ایران را بیشتر کنید با دشمن ما مماشات 
می کنید. کری هم مشغول توضیح دادن بود که وزیر خارجه امارات با گستاخی از صحبت های کری 
انتقاد کرده و جان کری پوشه ای که در دست داشت را روی میز کوبید گفت که کل جهان عرب یک 
ژنرال سلیمانی برای مبارزه با تروریست ندارد. 11 سپتامبر از داخل عربستان و پاکستان و کشورهای 
عربی شما طراحی شد و یک ایرانی در پشت هیچ حرکت تروریستی وجود نداشته است. درحالی که 

سیستم های امنیتی شما در کنار گروه های تروریستی که به وجود آوردید قرار دارند.

رئیس جمهوری سابق برزیل بازداشت شد 
گفته می شود: رئیس جمهوری سابق برزیل برای انجام تحقیقات در ارتباط با پرونده فساد مالی 
که علیه وی در جریان است، بازداشت شد. به گزارش ایلنا به نقل از رویترز، »لوئیس ایناسیو لولا 
داسیلوا« به دنبال حمله پلیس به منزل شخصی وی بازداشت شد. بازداشت لولا داسیلوا در چارچوب 
تحقیقات گسترده در موردادعای فساد مالی و پول شویی در شرکت دولتی نفت »پتروبراس« صورت 
گرفته است. به گزارش بی بی سی، دفتر اصلی انستیتو لولا متعلق به رئیس جمهوری سابق در 
سائوپولو و همچنین چندین محل دیگر در ارتباط با »فابیوس لوئیز« یکی از پسران وی ازجمله 
اهداف امروز پلیس بود. پلیس فدرال برزیل گفته است که لولا مورد بازجویی قرار خواهد گرفت اما 
رئیس جمهوری سابق برزیل اتهام های وارده را رد کرده است. لولا داسیلوا دو دوره از سال 2003 تا 
2011 میلادی رئیس جمهوری برزیل بود. ده ها مدیر اجرایی و سیاستمدار در ارتباط با این اتهام ها 

دستگیرشده یا تحت بازجویی قرار دارند.

تکذیب اعلام جرم علیه فاطمه هاشمی  
گفته می شود: عباس جعفری دولت آبادی دادستان عمومی و انقلاب تهران در گفت وگو با 
میزان در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه در فضای مجازی عنوان شده فاطمه هاشمی به دلیل 
اظهارنظر علیه یک مقام قضایی به دادگاه احضار شده است، آیا این موضوع صحت دارد یا خیر؟ 
گفت: این موضوع جدیدی نیست و قضیه برای دو سال پیش است. دادستان عمومی و انقلاب تهران 
در ارتباط با انتشار خبری مبنی بر اینکه همسر یکی از سران فتنه در مصاحبه ای عنوان کرده که 
در روز انتخابات صندوق رأی گیری ساعت یک و نیم صبح به منزلشان آورده شده و در آنجا نماینده 
دادستان نیز حضورداشته است و در آن زمان ساعت رأی گیری پایان یافته بود، گفت: صندوق را دیر 

بردند و ما مسئول صندوق نیستیم.

دیه شهدای منا پرداخت می شود
گفته می شود: رئیس سازمان حج و زیارت درباره دیه شهدای منا گفت: در جلساتی که با 
مسئولان حج عربستان داشتیم خود آن ها نیز بر پرداخت دیه تأکید داشتند. همه زائران از زمان 
تشرف تحت پوشش بیمه کامل دیه عربستان هستند، اما پیگیری این مسئله به قطع روابط سیاسی 
تلاقی کرد و اکنون وظیفه پیگیری حقوقی شهدای منا و بستگان آن ها متوجه وزارت امور خارجه 
است. سعید اوحدی افزود: ۴1۹ پیکر شهدای منا بر اساس درخواست خانواده های آن ها به کشور 
بازگردانده شد و ۴2 پیکر با موافقت خانواده های آن ها در مقبره الشهدای عربستان باقی ماند. دوپیکر 
نیز شناسایی شده که بازگرداندن آن ها با قطع روابط سیاسی با عربستان همزمان شد و منتظر 
هستیم که اگر خانواده های این دو شهید همچنان مُسر به بازگرداندن پیکر عزیزان خود بودند، آن ها 

را به کشور بازگردانیم و هیچ زائری را نداریم که شناسایی نشده باشد.

توئیت بی سابقه وزیر خارجه امارات علیه عربستان 
گفته می شود: عبدالله بن زائد وزیر خارجه امارات در توئیت بی سابقه که شاهزادگان سعودی 
را به خشم آورد نوشت که فرهنگ حاکم بر عربستان بر تحقیر انسان و حمایت از تروریسم استوار 
است و مخالف زندگی است. امارات عربی متحده و عربستان مدتی است درباره حمایت و دشمنی با 
گروه های یمنی دچار اختلاف شده اند و این اختلاف باعث شده است امارات از مشارکت در عملیات 
آزادسازی تعز خودداری کند. این اقدام امارات باعث بروز مشکل در مسیر حمله به تعز شده است. 
یکی از عوامل اختلاف میان این دو هم پیمان، درخواست عبد ربه منصور هادی رییس جمهوری 
مستعفی و فراری یمن از ترکیه به عنوان حامی اخوان المسلمین برای پیوستن به ائتلاف متجاوزان 

بود که این درخواست باخشم و ناخرسندی امارات روبرو شد.

سیگار تازه ایرانی سال آینده به بازار می آید  
گفته می شود: مدیرعامل شرکت دخانیات ایران اعلام کرد: سال آینده، سیگارهای جدید 
مطابق با استانداردهای روز دنیا تولید و به بازار عرضه می شود. به گزارش شرکت دخانیات ایران، 
»محمدحسین برخوردار« اضافه کرد: تولید سیگارهای جدید دربسته بندی های مطلوب و مناسب، 
بر اساس درخواست بازار مصرف و رعایت استانداردهای بین المللی در میزان قطران و نیکوتین و 
مطابق با ذائقه مصرف کنندگان خواهد بود. وی افزود: شرکت دخانیات ایران در نظر دارد محصولات 

تازه خود را باکیفیت بسیار بالا و با استفاده از آخرین روش های روز دنیا تولید و عرضه کند.

تکذیب خبر درگذشت همسر شهید رجایی 
گفته می شود: همسر شهید رجایی گفت: خواهر شهید رجایی همنام من است و ایشان 10 
روز است که از دنیا رفته اند. خانم عاتقه رجایی، درباره این خبر گفت: از صبح تماس های مکرری 
دراین باره داشته ام. بنده در سلامت کامل هستم. وی درباره علت انتشار این خبر اظهار کرد: خواهر 
شهید رجایی، همنام بنده هستند و نامشان عاتقه رجایی بوده است. ایشان حدود 10 روز پیش در 
سن ۹۵ سالگی براثر کهولت سن از دنیا رفتند. عاتقه رجایی همچنین درباره درج شهرت صدیقی 
در کنار نام خواهر شهید رجایی که بر این شایعه افزوده است، گفت: خواهر شهید رجایی، زن عموی 

بنده بودند و ازاین جهت، شهرت صدیقی نیز در کنار نام و شهرتشان درج شده است.

شورای نگهبان به »طرح جرم سیاسی« ایراد گرفت  
گفته می شود: شورای نگهبان نظر خود را در مورد طرح جرم سیاسی اعلام کرد. به گزارش 
ایسنا، طرح جرم سیاسی مصوب جلسه مورخ چهارم بهمن ماه یک هزار و سیصد و نودوچهار مجلس 
شورای اسلامی در جلسه مورخ 12/12/13۹۴ شورای نگهبان موردبحث و بررسی قرار گرفت 
که نظر این شورا به شرح زیر اعلام می گردد: عبارت »سلب غیرقانونی آزادی افراد« دربند )پ( 
ماده 3، با عبارت »نقض آزادی های مشروع دیگران« دربند )د( ماده 16 قانون فعالیت احزاب، 
جمعیت ها، انجمن های سیاسی و صنفی و انجمن های اسلامی یا اقلیت های دینی شناخته شده 
مصوب 7/6/1360 مذکور دربند )پ( ماده 2 قابل جمع نیست و ایجاد ابهام می نماید، پس از رفع 

ابهام اظهارنظر خواهد شد.

تلگرام، واتس آپ و لاین ضابطه مند می شوند
گفته می شود: رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیوئی از تدوین مقررات ارائه خدمات 
نوین ارتباطی در قالب OTT ها تا شهریور سال ۹۵ خبر داد و گفت: با این حساب برنامه هایی نظیر 
تلگرام، واتس آپ و لاین ضابطه مند می شوند. علی اصغر عمیدیان در جلسه ای که به منظور بررسی 
و تبادل نظر درباره مقررات فعالیت OTT ها سخن می گفت با اشاره به مطلب فوق اظهار کرد: 
برای تدوین این مقررات باید چالش های پیش رو و دغدغه های مرتبط با این حوزه شناسایی شده و 
آسیب شناسی ارائه سرویس در سه حوزه قوانین و مقررات ، زیرساخت های فنی و سرمایه گذاری و 

مدل های اقتصادی کسب و کار انجام شود.

سرقت ۱۴۰ میلیارد تومان کابل مخابرات
گفته می شود: طی چهارتا پنج سال پس از خصوصی سازی شرکت مخابرات، به این شرکت 
1۴0 میلیارد تومان خسارت از ناحیه سرقت کابل واردشده است. داود زارعیان مدیر روابط عمومی 
شرکت مخابرات ایران اظهار کرد: متأسفانه در کشور ما برخی علاقه به تخریب اموال دیگران دارند 
و این موضوع باعث وارد شدن خسارات فراوانی به مخابرات می شود. وی ادامه داد: این خسارت 
1۴0 میلیاردی که بیشتر شامل کابل بوده است باعث شده تدابیر شدیدتری برای حفاظت از اموال 

مخابرات بکار ببندیم چراکه در برخی موارد این خسارت ها قابل جبران نبوده است.

آجیل قسطی شد!
گفته می شود: رئیس اتحادیه آجیل و خشکبار کشور با اشاره به رکود سنگین حاکم بر فروش 
آجیل و خشکبار گفت: برخی از واحدهای صنفی برای خروج از این رکود اقدام به فروش آجیل و 
خشکبار به صورت قسطی به کارمندان، کارگران و افراد مورد اعتماد با چک کرده اند. علیرضا ارزانی 
ممقانی در ارتباط با وضعیت عرضه و تأمین آجیل شب عید اظهار کرد: در این ایام مشکلی برای 
تأمین و عرضه انواع آجیل وجود ندارد و با توجه به رکودی که بر این صنف حاکم بوده و کاهش 

تقاضا ایجادشده است افزایش قیمتی برای ایام پایانی سال نخواهیم داشت.

نامه گلایه آمیز رسول خادم به رئیس جمهور
گفته می شود: رئیس فدراسیون کشتی در نامه ای به حسن روحانی خواستار رفتار صادقانه 
دولت در بحث حمایت از قهرمانان ملی برای حضور در المپیک شد. رسول خادم در نامه ای به 
حسن روحانی، رئیس جمهور از وی خواست دولت رسماً اعلام کند که قصد حمایت از حداکثر 20 
قهرمان ملی برای موفقیت در المپیک 2016 ریو را ندارد. وی بر بروز رفتار صادقانه از دولت یازدهم 

را مورد تأکید قرارداد.

محیط بان دنا بخشیده شد
گفته می شود: رییس اداره روابط عمومی محیط زیست کهگیلویه و بویراحمد از عفو و بخشش 
محیط بان دنا خبر داد. هادی سینایی در گفت وگو ایسنا، افزود: اسعد تقی زاده محیط بان محکوم به 
اعدام دنا- از سوی خانواده رضایی عفو و بخشیده شد. وی بیان کرد: مراسم بخشش و آزادی این 
محیط بان امروز یکشنبه، 16 اسفندماه ساعت 16 در دفتر آیت الله ملک حسینی نماینده ولی فقیه 

در استان کهگیلویه و بویراحمد برگزار می شود.

افزایش ساعات حضور دبیرستانی ها در مدرسه
گفته می شود: مهدی نوید ادهم دبیر کل شورای عالی آموزش وپرورش از افزایش ساعت حضور 
دانش آموزان شاخه نظری مقطع متوسطه دوم در مدرسه به 3۵ ساعت خبر داد و گفت: دروس هنر، 
انسان و محیط زیست، مدیریت خانواده و سبک زندگی، تفکر و سواد رسانه ای و بهداشت خانواده 

دروس جدیدی هستند که برای اولین بار به متوسطه دوم اضافه شده اند.

نامحــرمانه

آیت الله واعظ طبسی، نماینده ولی فقیه در خراسان و 
تولیت آستان قدس رضوی پس از یک دوره بیماری و یک 
هفته کما روز جمعه 1۴ اسفند در 81 سالگی به دیار باقی 
شتافت و صبح دیروز در جوار بارگاه امام هشتم تشییع و 

تدفین شد.
 رهبرمعظم انقلاب به منظور اقامه نماز بر پیکر مرحوم 
آیت الله واعظ طبسی جمعه شب گذشته وارد مشهد شدند.

همچنین حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی، 
رییس  جمهور صبح دیروز به منظور شرکت در مراسم 
تدفین تولیت فقید آستان قدس رضوی عازم مشهد شد، 
وی در فرودگاه شهید هاشمی نژاد مشهد از آیت الله واعظ 
طبسی به عنوان یکی از پیشتازان نهضت اسلامی نام برد 
و تصریح کرد: رحلت ایشان ضایعه ای بزرگ برای ایران 

اسلامی و بویژه خراسان است. 
روحانی تصریح کرد: این سفر با هدف زیارت بارگاه 
منور هشتمین اخترتابناک آسمان امامت و ولایت حضرت 
علی بن موسی الرضا )ع( و شرکت در مراسم خاکسپاری 

حضرت آیت الله واعظ طبسی انجام گرفته است. 
عنوان  به  طبسی  واعظ  آیت الله  از  جمهور  رییس  
مجتهدی مخلص، مجاهد و معتدل در راستای هدف های 
از  واعظ طبسی  آیت الله  و گفت:  برد  نام  اسلامی  نظام 
فرهیختگان جامعه روحانیت و از مبارزان بنام و از پیشتازان 
نظام اسلامی بودند و رحلت ایشان را به ملت ایران اسلامی، 

رهبر معظم انقلاب، جامعه روحانیت و مردم ایران و خانواده 
معظم ایشان، تسلیت می گویم. 

روحانی افزود: آیت الله واعظ طبسی در کنار مقام معظم 
رهبری و شهید هاشمی نژاد از شخصیت هایی بودند که 
رهبری نهضت اسلامی را در این منطقه برعهده داشتند و 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی نیز مسئولیت سنگینی را در 
تولیت آستان قدس رضوی و در مجمع تشخیص مصلحت 

نظام و خبرگان رهبری برعهده داشتند. 
علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی نیزکه به 
منظور شرکت در مراسم تشیع پیکرآیت الله واعظ طبسی 
صبح دیروز وارد مشهد شده بود، در بدو ورود در جمع 
خبرنگاران گفت: آیت الله واعظ طبسی یکی از استوانه های 
انقلاب بود و ایشان از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی نقش 
بسزایی در پیش برد اهداف و ساماندهی وضعیت کشور 
داشت، امروز خلاء حضور ایشان در کشور حس می شود، 

امیدواریم خداوند ایشان را قرین رحمت کند. 
حدود ساعت ۹ صبح پیکر آیت الله واعظ طبسی از 
سمت حسینیه و کتابخانه امام رضا )ع( واقع در میدان 
مسئولان  با حضور  مطهر رضوی  به سمت حرم  شهدا 
کشوری و استانی و جمع کثیری از زائران و مجاوران بارگاه 

منور رضوی تشیییع شد. 
ما  هشتم  امام  امروز،  عزاست  »عزا  نوای  با  عزاداران 
صاحب عزاست امروز« پیکر این مجاهد و مبارز انقلاب را تا 

حرم مطهر رضوی تشییع کردند، ساعت 10:30 صبح نیز 
در صحن جامع رضوی پیام تسلیت رهبر معظم انقلاب و 
در ادامه خطبه مرسوم در حرم حضرت ثامن  الحجج )ع( بر 

پیکر آیت الله واعظ طبسی قرائت  شد. 
مراسم اقامه نماز بر پیکر مرحوم آیت الله واعظ طبسی 
با تلاوت آیاتی از قرآن کریم، زیارت امین الله، قرائت پیام 
رهبری و با حضور گسترده اقشار مختلف مردم در حرم 
روحانی  برگزار شد. حجت الاسلام حسن  رضوی  مطهر 
رئیس جمهوری و علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی و آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضاییه 

در این مراسم حضور داشتند. 
آیت الله معصومی، آیت الله امامی کاشانی، عبدالرضا 
رحمانی فضلی وزیر کشور، حجت الاسلام پورمحمدی وزیر 
دادگستری، حجت الاسلام علوی وزیر اطلاعات، حسن 
الهدی،  علم  آیت الله  بهداشت،  وزیر  هاشمی  قاضی زاده 
محمدباقر قالیباف، حجت الاسلام شهیدی معاون رئیس 
جمهوری، سردار سلامی جانشین فرمانده کل سپاه، سردار 
قاآنی جانشین سپاه قدس، علاء الدین بروجردی رئیس 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی، محمدرضا عارف، محمد هاشمی، حجت الاسلام 
عسگری، آیت الله حسن عالمی، حجت الاسلام رئیسی 
دادستان کل کشور، از جمله مقامات کشوری و لشکری 

حاضر در این مراسم بودند. 
پس از اقامه نماز توسط رهبرمعظم انقلاب، تشییع 
کنندگان شعار ای رهبر فرزانه آماده ایم آماده سردادند. 
سرانجام پیکر آیت الله واعظ طبسی در جوار بارگاه امام رضا 
)ع( آرام گرفت و در رواق توحیدخانه، پشت سر امام و 

صحن عتیق به خاک سپرده شد.

بزرگداشت آیت الله واعظ طبسی 
با حضور رهبر انقلاب 

به گزارش ایسنا، مجلس بزرگداشت آیت الله حاج شیخ 
عباس واعظ طبسی عصر روز گذشته با حضور رهبر معظم 

انقلاب اسلامی در حرم رضوی برگزار شد.
 در این مراسم که با حضور رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
اعضای خانواده و بستگان آیت الله واعظ طبسی، رؤسای 
قوای قضائیه و مقننه، علما و روحانیون، مسئولان کشوری و 
لشکری و اقشار مختلف مردم برگزار شد، قاریان قرآن کریم 
آیاتی از کلام الله مجید را تلاوت کردند و سپس مداحان 
اهل بیت )ع( به مرثیه سرایی پرداختند و حجت الاسلام 
والمسلمین راشد یزدی در سخنانی از خدمات ارزشمند 

آیت الله واعظ طبسی تجلیل کرد.

پیکر آیت الله واعظ طبسی در جوار بارگاه امام رضا )ع( آرام گرفت

 تشییع باشکوه یار امام ورهبری
اخبــار

رئیس مجلس شورای اسلامی:

تکمیل بیمارستان های نیمه تمام قم
 در اولویت باشد

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: باید تکمیل بیمارستان های نیمه تمام 
قم در اولویت قرار گیرد تا مشکلات مردم برطرف شود و بتوانند از امکانات 

بهداشتی و درمانی استفاده کنند.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، علی لاریجانی با اشاره به 
اهمیت موضوع سلامت در قم گفت: طرح های سلامت در کشور در حال اجرا 
است که نباید نیمه تمام رها شود و در استان نیز باید به این امر توجه داشت.

وی گفت: توسعه سلامت یکی از نشانه های آبادانی است و در استان قم 
نیز به این امر توجه بسیار خوبی شده و امیدواریم که شاهد رشد همه جانبه 

سلامت باشیم. 
موضوع  قم  مشکلات  از  یکی  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
زیرساخت های درمانی است که در این راستا بیمارستانی در منطقه پردیسان 
و بیمارستانی در منطقه نیروگاه قم در حال ساخت است که می تواند در رفع 
مشکلات بهداشتی و درمان و سلامت مردم موثر باشد. لاریجانی تاکید کرد: 
باید تکمیل بیمارستان های نیمه تمام قم در اولویت قرار گیرد تا مشکلات مردم 

برطرف شود و بتوانند از امکانات بهداشتی و درمانی استفاده کنند.

رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان قم:

صحت انتخابات قم تایید شده است
 رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان قم با اشاره به تایید صحت انتخابات 
این استان، گفت: هیچ خدشه ای به سرنوشت انتخابات، منتخبان راه پیدا کرده، 

درصد حضور، سلامت آرای مردم و امانتداری از رای مردم وارد نیست.
به گزارش  فارس، نصرت الله لطفی ظهر دیروز در حاشیه جلسه شورای 
هماهنگی تبلیغات سالامی در جمع خبرنگاران با اشاره به برگزاری انتخابات 
باشکوه در هفتم اسفند ماه و رقم خوردن حماسه ای دیگر با مشارکت حداکثری 
مردم در پای صندوق های رای اظهار کرد: انتخابات قم بسیار حماسی و باشکوه 
برگزار شد و نزدیک به 62 درصد از واجدان شرایط پای صندوق های رای 
حاضر شدند که در نوع خود جای تحسین و سپاس دارد. وی خاطرنشان 
کرد: در کشورهای مدعی دموکراسی بالای ۴0 درصد از واجدان شرایط رای 
دادن پای صندوق رای حضور ندارند، ولی در انتخابات کنونی بیش از 60 
درصد مردم در انتخابات شرکت کردند. رئیس هیئت نظارت بر انتخابات قم با 
بیان اینکه انتخابات سالم و قانونمند برگزار شد، گفت: در زمینه نتایج حاصل 
از انتخابات در حوزه امانتداری و روال اخذ رای خدشه ای بر آن وارد نیست 
و به طور کامل این انتخابات همانند همه انتخابات ها در نظام اسلامی سالم و 
قانونمند بود و صحت انتخابات قم به اتفاق آرا، از سوی هر دو هیئت اجرایی 
و نظارت تایید شد. وی با بیان اینکه  انتخابات سالم و قانونمند و صحت آن 
تایید شده و نتیجه آن به تهران ابلاغ شده است، یادآور شد: هیچ خدشه ای به 
سرنوشت انتخابات و منتخبان راه پیدا کرده به مجلس، درصد حضور، سلامت 

آرای مردم و امانتداری از رای مردم وارد نیست.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان  خبر داد:

تشییع پیکر 5 شهید گمنام در قم
 مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم از تشییع پیکر 

شهدای گمنام در قم همزمان با سالروز شهادت حضرت زهرا )س( خبر داد.
احمد حسینی ظهردیروزدر جلسه شورای هماهنگی تبلیغات استان قم 
با اشاره به جلسه ستاد تشییع شهدای گمنام اظهار کرد: جلسات اجرایی و 
هماهنگی برگزار شد و مراسم تشییع 111 شهید گمنام در 17 استان سراسر 
کشور در سالروز شهادت حضرت زهرا )س( برگزار می شود. وی خاطرنشان 
کرد: استان قم میزبان پنج شهید به طور قطعی است و در صورت توفیق 
بیشتر این استان تشییع هفت شهید گمنام را میزبانی می کند. مدیرکل حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم با اشاره به مکان تشییع شهدای 
گمنام گفت: دو شهید در مرکز صدا و سیما، دو شهید در شهر کهک، یک 
شهید در ستاد لشکر عملیاتی علی بن ابیطالب و دو شهید در شهر جعفریه به 
خاک سپرده می شوند. وی عنوان کرد: امیدواریم مراسم تشییع شهدای گمنام 
به صورت باشکوه با همکاری مسئولان برگزار شود تا دین خود را به آنها ادا 
کنیم. حسینی با اشاره به برنامه های تشییع پیکرهای شهدای گمنام گفت: 
برنامه وداع با پیکر این شهیدان پیش از مراسم رسمی برگزار می شود و تشییع 
متمرکز هفت شهید از حرم حضرت معصومه )س( به سمت صدا و سیما در 
روز 23 اسفند مصادف با سالروز شهادت حضرت زهرا )س( انجام خواهد شد.

طی سالجاری صورت گرفت؛

افزایش 4 درصدی اهدای خون در قم
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم از رشد چهار و 2 دهم درصدی 

اهدای خون در این استان طی 11 ماه سال جاری خبر داد.
علیرضا کبیری اظهار داشت: طی 11 ماه سال جاری ۴1 هزار نفر جهت 
اهدای خون به اداره کل انتقال خون قم مراجعه کردند که از این تعداد 3۵ 
هزار و 62۵ نفر موفق به اهدای خون شده اند و 13 درصد از داوطلبین موفق 

به اهدای خون نشده اند.
وی با بیان اینکه میزان اهدای خون در قم طی امسال چهار و 2 دهم 
درصد افزایش یافته است، گفت: میزان ارسال خون و فرآورده های خونی طی 
11 ماهه سال جاری نزدیک به ۵0 هزار واحد بوده که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 6 درصد افزایش داشته است.
معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم بیان کرد: تعداد 10 هزار و 300 
واحد خون و فرآورده های آن به شبکه سراسری خون رسانی کشوری جهت 

انتقال به سایر استان ها ارسال شده است.
وی با بیان اینکه تعداد اهدا کنندگان خانم در استان قم برابر با میانگین 
کشوری است، افزود: تعداد اهداکنندگان آقا ۹۵ درصد و تعداد اهداکنندگان 

خانم پنج درصد بوده است.
کبیری در ادامه افزود: مهم ترین شاخص سلامتی خون، اهدای خون 
مستمر است که طی سالجاری نزدیک به ۵6 درصد بوده است که این میزان 

نسبت به مدت مشابه سال قبل 3 درصد رشد داشته است.
وی افزود: اهدا کننده مستمر به اهدا کننده ای گفته می شود که حداقل در 

طول سال 2 بار اهدای خون داشته باشد.

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم اعلام کرد:

گزارش لحظه به لحظه ترافیك شهر 
توسط دوربین های هوشمند

رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم با نزدیك شدن به ایام 
نوروز سال ۹۵ از اقدامات این مرکز در روزهای پایانی سال جاری و همچنین 

تعطیلات سال جدید خبر داد.
سیدمحمدحسین دهناد با اشاره به تشکیل ستاد نوروزی این مرکز از 
اواخر اسفند ماه تا پایان تعطیلات نوروزی در سال ۹۵ اظهار کرد: اطلاع رسانی 
وضعیت ترافیك معابر شهر برای شهروندان و زائران شهر کریمه اهل بیت )س( 
از جمله اولویت های کاری این مرکز است که این امر با مشارکت صدای مرکز 

قم صورت می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: وضعیت لحظه ای ترافیك، میزان ظرفیت پارکینگ ها، 
وقوع سوانح ترافیکی و همچنین اعلام مسیرهای جایگزین و مسدود شده از 

جمله این اطلاعات خواهد بود.
رئیس مرکز مدیریت هوشمند ترافیك شهرداری قم با اشاره به تعامل 
صورت گرفته با سازمان ها، نهادهای انتظامی و امدادی از جمله پلیس و 
اورژانس و همچنین حوزه خدمات شهری شهرداری گفت: درصدد هستیم 
هرگونه رخداد مشاهده شده در سطح معابر شهر را در حداقل زمان ممکن 

کنترل و مدیریت کنیم.
وی از تهیه نرم افزار نقشه هوشمند ترافیك به عنوان یك ابزار کاربردی برای 
ناوبری سفر در معابر شهر نام برد و افزود: نقشه هوشمند شهر قم با ارائه 
اطلاعات در بیش از 30 لایه گرافیکی این امکان را برای کاربر فراهم می آورد 
تا بر اساس موقعیت کنونی و اطلاعات GPS دستگاه خود بتواند به نزدیك ترین 

نقطه هدف راهنمایی شود.
دهناد یادآور شد: اماکن زیارتی، تفریحی، گردشگری، مراکز درمانی و 

جایگاه های سوخت از مهم ترین لایه های این نقشه است.
وی با بیان اینکه نقشه هوشمند ترافیك قم را می توان از نرم افزار کافه بازار 
تهیه کرد، عنوان کرد: با استفاده از این نقشه همچنین می توان با مسیریابی 
وسایل نقلیه شخصی یا مسیریابی ناوگان حمل و نقل عمومی در سفر درون 
شهری خود مدیریت کرد، با اقدامات صورت گرفته می توان تصاویر معابری 
از شهر را که به وسیله دوربین نظارتی رصد می شوند را در این نقشه نیز 

مشاهده کرد.

 مدیرکل ثبت احوال استان قم از افزایش 6 درصدی ولادت طی 11 ماهه سال جاری 
در قم خبر داد.

خلیل مرادی اظهار داشت: طی بهمن ماه سال جاری 2 هزار و 22۹ ولادت در قم ثبت شد 
که شامل هزار و 11۵ ولادت دختر و هزار و 11۴ ولادت پسر می شود.

وی گفت: طی بهمن ماه سال جاری ۴۹1 مورد فوتی در قم بوقوع پیوسته که شامل 267 
مورد مرد و 221 مورد زن می شود.

مدیرکل ثبت احوال استان قم عنوان کرد: طی بهمن ماه 31 مورد چند قلو زایی در این 
استان بوقوع پیوسته که شامل 30 مورد دوقلوزایی و یک مورد سه قلو زایی می شود.

وی ابراز کرد: طی 11 ماهه سال جاری تعداد فوت شدگان در این استان نسبت به مدت 
مشابه سال قبل پنج درصد افزایش یافته است.

مرادی با بیان اینکه روزانه به طور میانگین 73 نوزاد در این استان متولد می شود، افزود: 
طی 11 ماهه سال جاری 2۴ هزار و 76۹ مورد ولادت در این استان بوقوع پیوسته که نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته 6 درصد افزایش داشته است.
وی در خصوص فراوانی نام ها طی این مدت، افزود: امیرعلی با 610 مورد و فاطمه با هزار 

و 3۵6 مورد بیشترین نام ها طی این مدت بوده است.
مدیرکل ثبت احوال استان قم بیان کرد: تعداد ولادت های چند قلو زایی طی 11 ماهه 
سال جاری 366 مورد بوده که شامل 3۴۹ مورد دوقلوزایی، 1۵ مورد سه قلوزایی، یک مورد 
چهارقلوزایی و یک مورد پنج قلوزایی می شود. وی بیان کرد: طی این مدت تعداد ۹ هزار و 

63۴ مورد ازدواج در این استان بوقوع پیوسته است.
همه قمی ها تا 3 سال  آینده کارت هوشمند ملی می گیرند

مرادی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: از ابتدای اجرای طرح کارت هوشمند در 
این استان تا پایان بهمن ماه تعداد 2۵۵ هزار و 210 نفر از شهروندان کارت هوشمندملی 

دریافت کرده اند.
وی ادامه داد: 171 هزار و 63۴ نفر تا پایان بهمن ماه ثبت نام نهایی برای دریافت کارت 
ملی را انجام داده اند، همچنین 1۵۴ هزار و 67۴ مورد کارت ملی نیز در ستاد مرکز صادر شده 

است که 1۴6 هزار و ۹0۴ کارت نیز تا پایان بهمن تحویل داده شده است.
مدیر کل ثبت احوال اتسان قم بیان کرد: طبق برنامه ریزی انجام شده طی سه سال آینده 

کلیه شهروندان کارت هوشمند ملی را دریافت خواهند کرد.

استاندار قم گفت: اکنون ۴00 هزار هکتار از مساحت قم در معرض خطر بیابان زایی است 
که اگر برای جلوگیری از آنها اقدامی انجام نشود در آینده اقلیم استان قم به سمت خشک تر 

شدن تغییر می کند.
سید مهدی صادقی ظهر دیروز در مراسم درختکاری که در تالار شیخ مفید دانشگاه قم 
برگزار شد، بر افزایش آگاهی مردم نسبت به شیوه حراست از منابع طبیعی تاکید کرد و گفت: 
حفظ محیط زیست و زیست گاه آیندگان نیازمند کاشت درخت و زمین های کشاورزی بیشتر 

است اما با توجه به وضعیت خشک استان قم باید به نوع کشت توجه ویژه داشته باشیم.
وی با بیان اینکه کبمود منابع آبی یکی از مشکلات اصلی استان قم است، اضافه کرد: 
افرادی که در حوزه کشاورزی فعالیت می کنند باید در شیوه کاشت خود به شرایط ویژه آب و 

هوایی این استان توجه داشته باشند.
وی کاشت نهال با یاد 176 شهید سوادآموزی را اقدام شایسته ای خواند و خاطرنشان کرد: 
اکنون ۴00 هزار هکتار از مساحت قم در معرض خطر بیابان زایی است که اگر برای جلوگیری 
از آنها اقدامی انجام نشود در آینده اقلیم استان قم به سمت خشک تر شدن تغییر می کند. 
استاندار قم با تاکید بر اینکه کشور نیازمند عمل به گفته هاست، عنوان کرد: مردم با حضور خود 

در انتخابات درک، فهم، موقعیت شناسی و بصیرت خود را به اثبات رسانده اند.
200 هزار اصله نهال در قم کاشته می شود

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم نیز در این مراسم گفت: علاوه بر کاشت 

درخت توسط دستگاه های مختلف اجرایی از جمله شهرداری قم نزدیک به 200 هزار اصله 
نهال توسط این اداره کل به مناسبت هفته منابع طبیعی در نقاط مختلف استان قم کاشته 

می شود اما عرصه های منابع طبیعی نیازمند مدیریت گسترده تر است.
محمد سجادی، از چالش های زیست محیطی استان قم یاد و تصریح کرد: توسعه بیابان ها 

مشکلات بسیاری برای استان قم و استان های مجاور به دنبال دارد. 
وی با بیان اینکه شعار امسال هفته منابع طبیعی دیریت جامع و جامع نگری در حوزه منابع 
طبیعی با مشارکت مردمی است، افزود: نهاد و اداره مشخصی نمی تواند به تنهایی مشکلات 

منابع طبیعی را رفع کند. 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به اینکه اکنون نزدیک به 
10۵ هزار هکتار کانون های تولید ریزگرد در استان قم وجود دارد، خاطرنشان کرد: 
از جمله شهرداری قم  اجرایی  بر کاشت درخت توسط دستگاه های مختلف  علاوه 
نزدیک به 200 هزار اصله نهال توسط این اداره کل به مناسبت هفته منابع طبیعی در 
نقاط مختلف استان قم کاشته می شود اما عرصه های منابع طبیعی نیازمند مدیریت 

گسترده تر است. 
وی از دشت مسیله به عنوان کانون ریزگرد استان قم یاد کرد و گفت: 1۴ هزار هکتار 
جنگل های طبیعی و هزار و 200 هکتار جنگل های کاشته شده در استان قم وجود دارد که با 

مدیریت می توانیم آنها را توسعه داده و مشکلات منابع طبیعی را رفع کنیم.

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبرداد:

روزانه 73 نوزاد در قم متولد می شود

استاندار قم:

کشاورزان به شرایط ویژه قم توجه داشته باشند

زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
استان  یک  قم  گفت:  قم  استانداری 
خاطر  به  رو  این  از  نیست  صنعتی 
راه  از  استان  توسعه  آن،  مذهبی  بافت 

گردشگری زیارتی تحقق می یابد.
یونس عالی پور در جلسه کمیته زائران 
غیرایرانی ستاد تسهیلات زائران و خدمات 
سفر که در استانداری قم با حضور نهادهای 
مختلف برگزار شد، افزود: از آنجایی که 
استان قم در حوزه صنعت و کشاورزی 
مشکلاتی از جمله کم آبی و سایر موارد 
دارد باید در حوزه خدمات و گردشگری 

بتواند  تا  کند  پیدا  جدی  ورود  زیارتی 
خدمات شایسته ای برای زائران ارائه کند. 

القرای جهان  ام  قم  افزود: شهر  وی 
اسلام است و روزانه شاهد حضور زائرن 
این  از  باید  هستیم  ایرانی  و  خارجی 
ظرفیت برای جذب گردشگران استفاده 
کرد و با ارائه خدمات مطلوب ماندگاری 
زائران را افزایش داد تا با ایجاد اشتغالزایی 
و درآمدزایی برای استان شاهد توسعه و 

آبادانی استان باشیم.
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری 
و  اکوتوریسم  معرفی  به  اشاره  با  قم 

ژئوتوریسم قم گفت: نهادهای مربوطه در 
این حوزه ها باید به معرفی طبیعت و جاذبه 
های گردشگری قم از جمله اکوتوریسم و 
ژئوتوریسم بپردازند تا بتوانند گردشگری 

زیارتی و سیاحتی قم را معرفی کنند. 
میلیون   7۴ سالانه  داد:  ادامه  وی 
خودرو از محورهای مواصلاتی استان قم 
تردد دارند که با برنامه ریزی فرهنگی و 
گردشگری می توان این افراد را جذب کرد. 
قم  استان  اینکه  بیان  با  پور  عالی 
نیازمند تعامل ارگان های مختلف برای 
معرفی جاذبه های تاریخی و گردشگری 

است گفت: هر ساله توسط نهادها در ایام 
فرهنگی  های  بسته  توزیع  شاهد  نوروز 
هستیم که این بسته های می تواند معرف 
فرهنگ و مناطق گردشگری استان باشد. 
وی افزود: نیروی انتظامی استان قم نیز 
به صورت آماده باش امنیت را فراهم می 
سازد و باعث می شود تا بسیاری از بازارها 
تا نیمه شب برای خرید سوغات استان قم 
برای گردشگران باز باشد همچنین میراث 
فرهنگی قم اسکان زائران را برعهده می 
گیرد لذا باید خدمات توسعه پیدا کند تا 

شاهد ماندگاری مسافرن باشیم.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم:

 توسعه استان قم از راه گردشگری زیارتی تحقق می یابد


